
 
H A F T - E - S O B H D A I L Y

دعوتبهمراسمکتابسوزي!
اقدام یکی از مروجان طب سنتي در آتش زدن کتاب 

مرجع پزشکي با واکنش معاون وزیر مواجه شد صفحه  03

شروعسختدرآسیا
امروز استقلال به مصاف الکویت می رود و شهرخودرو 

هم مقابل الرفاع بحرین قرار می گیرد صفحه  11

درپوشهاراروزميدزديدمتا
مردمببینندوسقوطنكنند!

گفت و گو با  سارق درپوش هاي فاضلاب  صفحه  14

۱-آقا نکشید دیگر. نکشید لطفا. صدبار زاری زدم که آخر و عاقبت ندارد. به جان 
شریف خودتان. ندارد. فردا می افتید به دهن دره و آب ریزش بینی و بیرون روی 
و نطق تان یادتان می رود. آنوقت رادیوی پخش مستقیم صدای سوت و فشفشه 
می دهد. یا خدای ناکرده استخوان هایتان درد می کند. فردا باید بیایم ببندم تان 
به تخت. متادون را بریزم تو کشک بادمجون و بریزم تو حلق تان. گناه دارید خب. 
)ببخشید با شــما نبودم. با شما نیســتم. حکما منظورم به وکلای هشتاد سال 
پیش است که توی مجلس زیاد دهن دره می کردند و استخوان درد امان نمی داد 
لایحه ای را سر فرصت تصویب کنند. حالا بیرون رو ی اش هیچ. مگر مجلس چندتا 

مستراح داشت؟(  
۲- آقا اینجوری نگام نکن. از خودت جدام نکن. الان یکهو دیدی خیس شدم ها. 
من اصلا منظورم به شما نبود که. یکهو دیدم رفیقم رفته نامزد مجلس شده. گفتم 
راهنمایی اش کرده باشم. راهنمایی هم یعنی اینکه سفری در زمان کنی و برگردی 
به 76 سال پیش و سوژه ای از آن زمان ها را برایش نقل کنی که چیز بگیرد. عبرت 
بگیرد: تیتر درشت این روزنامه  این است:» به وکلای تریاکی رای ندهید!« حالا 
تاثیرش هم روی شما این شکلی ست که یا می خندید، یا می زنید روی زانوي تان 
یا غش و ضعف می روید و یا اصلا اینکه می فهمید تریاک چقدر چیز بلبشویی ست 
و با دیپلماسی جور در نمی آید. پس نه خودتان دنبالش می روید نه می گذارید 

وکلای تان به آن لب بزنند. 
۳-این روزنامه اطلاعات 76 ســال پیش را نگاه کنید. درســت است که بوی نا 
می دهد اما خب من الان ادکلنش می زنم که بوی ناش روحیه تان را نمور نکند. 
اطلاعات هفتم مهر ۱۳۲۲ در آستانه انتخابات مجلس شورای ملی دور پانزدهم با 
تیتر» از انتخاب معتادان برای وکالت مجلس خودداری کنید«؛ از مردم خواسته 
که خواهشا اهل نبات و زغال و ســیخ و سنگ را هیچ رقمه به مجلس نفرستند. 
البته مردم هم زیاد گوش ندادند. چون ما در انواع دوره های پارلمانی این هشت 
دهه اخیر از بــرادران تریاقی دارای صدای خــش دار مرغوب در صحن مجلس 
کم نداشتیم. مخ هایی که قشنگ ســر صبحی زغال سینه کفتری شان را روشن 
می کردند. قشنگ چایی  نبات شان را توی فنجان شاه عباسی می ریختند و قشنگ 
بعدش هم می رفتند که قانونگذاری کنند یا از حق مردم شان دفاع )خطی( کنند. 
)منظور از دفاع خطی برخلاف نظر سرهنگ علیفر استفاده از انواع خطوط ثلث و 
شکسته و نستعلیق است ولاغیر(. قشنگ هم صداشان دورگه می شد و جان می داد 
واسه سخنرانی و استفاده از شعرهای حماسی در اول نطق. خب دوره هایی هم 
بوده در این هشتادسال که حضرات برای جلب رای دهندگان، نه تنها چلوکباب 
می دادند بلکه زغال فرداعلا هم بین مردم تقسیم می کردند. من خودم یکبار یک 
گونی زغال گرفتم از نامزدم ولی وقتی دیدم خیلی جرقه می زند رفتم رایم را پس 
گرفتم! درست است که من کشنده نیستم اما اهل بخیه که هستم )آقا نزن. تورو 

خدا نزن. من به خدا فقط سیگار خالی می کشم. غلط کردم اعتراف کردم(.
۴- این هم اطلاعیــه کامل روزنامه اطلاعات به تاریــخ ۱۳۲۲/7/7 درباره عدم 
انتخاب تریاکی ها: »کمیســیون انتخابات پیش از ظهر امروز در وزارت کشور 
تشــکیل گردیده و نامه ای را که از طرف انجمن مبارزه با تریاک و الکل رسیده 
بود  قرائت و قرار شــد عین آن به اســتانداران و فرمانداران اعلام شود که اهالی 
مطلع شوند. متن نامه رسیده چنین می باشد: هیئت عالی ناظر انتخابات دوره 
۱5 تهران. به استناد مقررات قانون اساسی، نماینده ملت کسی می تواند شود که 
دارای عقل سلیم و صفات حمیده و به حُسن شهرت و درستکاری معروف باشد و از 
آنجایی که اعتیاد به تریاک، قوای معنوی معتاد را به مرور زمان مختل و فاقد اراده 
و تصمیم می نماید بنابراین خواهشمند است به اتکا مقررات قانون اساسی، لزوم 
عدم اعتیاد کاندیداهای وکالت را به اطلاع عموم برسانند. از طرف انجمن مبارزه با 

تریاک و الکل- دکتر عباس ادهم.«
5- کجایی دکتر ادهم؟ مارادونا رو کشتند.
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نسل های اول  و دوم سینمای ایران در 
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ورودحاملهها
ممنوع!

موانع و محدودیت های 
تازه بر سر راه  ایرانی ها 

برای سفر به آمریکا
سه سال پیش تقریبا در همین مقطع از 
سال دونالد ترامپ یک فرمان مهاجرتی 
امضا کرد که بر اساس آن ورود شهروندان 
7 کشور از جمله ایران به آمریکا ممنوع 
شد. از آن زمان دانشــجویان و تاجران 
ایرانی برای ورود به آمریکا با مشکلات 
غیرمترقبه ای مواجه شــدند و حالا در 
ســه هفته اخیر دولت آمریکا قوانین 
سختگیرانه تری را اعمال کرده که اوضاع 
را بــرای ایرانی ها به مراتب ســخت تر 
از قبل می کند. از لغــو ویزای تجاری و 
ســرمایه گذاری گرفته تا بازجویی های 
ســنگین از ایرانی ها در مرز آمریکا با 
کانادا و محدودیت های تازه برای صدور 
ویزا  برای زنان بــاردار. در ماه های اخیر 
گزارش هــای متعددی از بازداشــت و 
بازگرداندن دانشجویان ایرانی در مبادی 
ورودی به خاک آمریکا منتشــر شد که 
یک نمونه آن مشکلاتی بود که برای یک 
دانشجوی ایرانی به نام شهاب دهقانی 
رخ داد و بازداشت او در فرودگاه بوستون 
بازتاب رسانه ای وسیعی داشت. به نظر 
می رســد دولت ترامپ بعد از تنش های 
اخیر با ایران و ترور شهید سردار قاسم 
سلیمانی اقدامات تازه ای را برای تحت 
فشار گذاشتن مســافران ایرانی شروع 
کرده است. در این حد که چند روز پیش 
شبکه سی بی سی نوشت ماموران مرزی 
آمریکا یک راننــده کامیون به نام بابک 
سلیمانی ساکن کانادا را در مرز آمریکا 
بازداشت کردند و به کانادا بازگرداندند 
فقط به این دلیل که فامیلی او با شــهید 

قاسم سلیمانی مشابه بوده! 

1.لغو صدور ویزا برای بازرگانان ایرانی  
ســه روز پیش اداره تابعیت و مهاجرت 
آمریکا رســما اعــلام کــرد از این به 
بعــد ویزاهــای ای-1 و ای-2 که ویژه 
ســرمایه گذاران و بازرگانان است برای 
ایرانی ها صادر نمی شــود. در بیانیه ای که 
صادر کردند هم دلیل این تصمیم را پایان 
عهدنامه مودت بین ایران و آمریکا عنوان 
شــده. این عهدنامه در حقیقت در سال 
1334 امضا شده بود و با تائید در مجالس 
شورای ملی و سنا تبدیل به این قانون شده 
بود. این عهدنامــه در حقیقت تنها پیمان 
دیپلماتیک ایران و آمریکا محسوب می شد 
که هنوز پابرجا مانده بــود. البته مهرماه 
پارســال پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا 
گفته بود که آمریکا از این عهدنامه خارج 
می شود. حالا خروج از این عهدنامه زندگی 
چه کسانی را تحت تاثیر قرار می دهد ؟ به 
گفته وکلای مهاجرت بعضی دانشجویان 
ایرانی بعــد از دوران فارغ التحصیلی و در 
بازه زمانی ای که هنوز استخدام نشده اند 
با استفاده از این نوع ویزا در خاک آمریکا 
می ماندند و حالا با لغو این قانون به مشکل 
می خورنــد. البته اینطور که از بررســی 
اطلاعات روی ســایت فدرال رجیســتر 
دستگیرمان شد ویزای E از نوع مهاجرتی 
برای ایرانی ها حذف نشــده، بلکه امتیاز 
ویزاهای E1 و E2 غیر مهاجرتی از ایرانی ها 

سلب شده است.  ادامه در صفحه 03

مستقیم از جیب ما به خزانه دولت 
نکاتي درباره مالیات هاي پنجگانه پیش بیني شده در بودجه 99 و جزئیات آنها  صفحات 4 و 5

سمفونیآشوب
درتالاروحدت

تازه ترین اجرای ارکستر سمفونیک
تهران حاشیه های زیادی داشت؛

از تهمت فرار به  رهبر ارکستر تا اجرای
سمفونی بتهوون بدون رهبر

پنجشــنبه شــب در تالار وحدت اتفاقی افتاد که حتی 
توجه کسانی را که مخاطب کنسرت های لوکس ارکستر 
ســمفونیک تهران نیســتند جلب کرد. البته این اولین 
باری نیســت که این ارکســتر با حاشــیه های مختلف 
رو به رو می شود. چند سالی اســت که هر چند وقت یک 
بار یا رهبر گروه استعفا می کند یا اعضا به وضعیت مالی و 
بودجه ارکستر اعتراض نشان می دهند. چند وقت پیش 
هم اســتخدام نوازنده های جدید با حرف و حدیث های 
زیادی همراه شد اما اتفاقی که پنجشنبه شب افتاد در نوع 
خودش بی سابقه بود. خیلی از رسانه ها خبر را با این عنوان 
کار کردند:  »ارکستر ســمفونیک تهران قطعه سمفونی 
شماره پنج بتهوون را بدون رهبر اجرا کرد« حالا چرا این 
قطعه بدون رهبر اجرا شد؟ ماجرا از این قرار بود که هفته 
پیش بنیاد رودکی که متولی اداره ارکســتر سمفونیک 
تهران است اعلام کرد رهبر دائمی این گروه یعنی شهرداد 
روحانی پیرو مشــکلات جســمی که برایش پیش آمده 
با وجود چند جلســه تمرین با گــروه، نمی تواند رهبری 
جدیدترین اجرای ارکستر ســمفونیک تهران را به عهده 
بگیرد و این اجرا  به رهبری مهمان منوچهر صهبایی اجرا 
خواهد شــد. این اتفاق هم افتاد اما معلوم نبود چرا آقای 
رهبر مهمان تا این اندازه عصبانی بــود. او همان ابتدای 
برنامه ناراحتی اش را از پروژه عمرانی بیرون ســاختمان 
اعلام کرد و رو به حضار گفت: »من به جای تمام مسئولان 
به خاطر بلایی که ســر پیاده رو و خیابان استاد شهریار 
آمده و شرایط شما را برای ورود به این سالن سخت کرده 
عذرخواهی می کنم.« بعد انگار که عصبانیتش فروکش 

نکرده باشد درباره دلیل غیبت شهرداد روحانی حرف های 
عجیبی زد. او گفت: »من به هیچ عنوان قرار نبود که در 
این کنسرت ارکستر ســمفونیک تهران، به عنوان رهبر 
حضور داشته باشــم اما گویا رهبر ارکســتر سمفونیک 
تهران به دلیل مشکلاتی که به وجود آمده بود، دو هفته 
پیش بدون اینکه با مسئولان بنیاد رودکی صحبتی کرده 
باشد، از ایران فرار کرده اســت! بنابراین اگر چیز دیگری 
همچون دلایل پزشــکی و از این دست مسائل نوشته اند 

من قبول ندارم.«
غائله به همین جا ختم نشد. یکی از حضار به حرف های 
صهبایی اعتراض کرد و گفت که درســت نیست او پشت 
ســر همکارش اینطور حرف بزند اما این اعتراض باعث 
نشد که صهبایی عقب نشینی کند بلکه حاضران جواب 
تندتری از او شــنیدند: »مطرب باید بره دنبال جایی که 
مطربی اش رو بکنه!« ایــن حرف ها اعتراض های دیگری 
هم به وجود آورد اما در نهایت اجرا شــروع شــد و زمان 
استراحت ۱0دقیقه ای رسید. استراحتی که نیم ساعت 
طول کشید و وقتی انتظارها به سر آمد، معلوم شد حدس 
و گمان های حاضران درباره بالاگرفتن کار در پشت صحنه 
درست بوده است. گویا از یک طرف حال صهبایی بد شده 
و عده ای به دنبال خبر کردن اورژانس بوده اند و از طرف 
دیگر گروه اعلام کرده اند که در اعتراض به توهینی که به 
شهرداد روحانی شده حاضر به اجرای قسمت دوم نیستند 
اما در نهایت آنها قبول کرده اند که به احترام کسانی که 
بلیت تهیه کرده اند برنامه را ادامه بدهند اما بدون رهبری 

منوچهر صهبایی و اساسا بدون رهبر!

واکنش خود شهرداد روحانی به اتفاقات پنجشنبه شب  
هم در حد تشــکر اینســتاگرامی از اعضای گروه برای 

حمایت از او بود.
جبران می کنیم

این ماجرا آنقدر حاضران در تالار وحدت را تحت تاثیر قرار 
داد که به یکی از گفت و گوهای داغ توئیتر تبدیل شد. امید 
صدیق مدیر روابط عمومی بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
در مورد ماجراهای تازه ترین اجرای ارکســتر سمفونیک 
تهران به هفت صبح می گوید: »ما هم قبول داریم که اتفاق 
بدی افتاده و بابت آن از تمام مهمانانی که آن شب شاهد 
اتفاقات بودند عذرخواهی می کنیم و حتما فکری هم برای 
جبران این اتفاق خواهیم کرد.« او در مورد دلیل حرف های 
صهبایی هم می گوید: »ما بی خبریم. حقیقتا دلیل غیبت 
آقای روحانی عارضه قلبی بود که در آخرین اجرای ارکستر 
به آن دچار شدند. البته ایشــان مداوا کرده بودند اما گویا 
دوباره مشکل به سراغشــان آمد و نتوانستند همراه گروه 
باشــند ما هم از آقای صهبایی خواهــش کردیم حضور 
داشته باشند و ایشان هم پذیرفتند. حرف های ایشان کاملا 
شخصی و موضع گیری خودشــان بوده است. متاسفانه 
صحن تالار وحدت عرصه موضع گیری های شخصی شد.« 
صدیق این اتفاق را عاملی برای سرعت دادن به تغییرات 
ضروری بدنه و ساختار ارکستر ســمفونیک تهران و کلا 
ارکسترهای زیر مجموعه بنیاد رودکی می داند. او در جواب 
اینکه چرا ارکستر سمفونیک تهران این همه حاشیه دارد 
می گوید: »ما هم قبول داریم و قطعا به اصلاحاتی که قرار 

است انجام بدهیم سرعت خواهیم داد.«

فیلم خون شد آخرین و ســی امین فیلم مســعود کیمیایی روز 
پنجشنبه صبح در سینما آستارا اکران خصوصی شد. خود کیمیایی 
هم در این اکران حضور داشــت و از قرار ماجرای تحریم جشنواره 
توسط او منتفی شده است . حضور او در جشــنواره فجر – جدا از 

کیفیت فیلمش – یک اتفاق بزرگ و مهم است ... صفحه  08

ستارهقطبیشكست،i8مرد
در جدالی نفسگیر که مجله موتورترند راه انداخت، NSX محصول برجسته و هیبریدی 

هوندا توانست بر رقبای خود غلبه   و یک پیروزی بزرگ را كسب کند  صفحه 06 را بخوانید

خروشبغداد
اجتماع یک میلیون شهروند عراقی در 

مخالفت با حضور آمریکایی ها   صفحه  07 را بخوانید

شاهكارقديانلو
درباره نقاشی ای که روی دیوار200متری از ساختمان 
کنفرانس مجمع جهانی اقتصاد در داووس به نمایش 

گذاشته شد  صفحه 03

پروندهایمفصلبرایهمه
سريالهایشبكهيک صفحه  12 را بخوانید

  عکس یک
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چند واقعیت از عراق امروز
 شناخت چهار جریان اصلی سیاسی امروز 

در کشور همسایه
مصطفی آرانی|   مهم ترين اتفاق سیاسی ديروز در آخر هفته ايران، 
تظاهراتی بود که در عراق برگزار می شد. تظاهراتی میلیونی در سراسر 
کشــور و به طور مشــخص در بغداد در مخالفت با حضور نیروهای 
آمريکايی صورت گرفته بود و بانی دعوت مردم برای شرکت در آن، 
مقتدی صدر، رئیس جريان صدر بود. خط اين تظاهرات دقیقا همان 
خطی است که ايران به عنوان انتقام اصلی از نیروهای آمريکايی بعد 
از ترور شهید ســلیمانی مطرح کرده بود. با اين حال به نظر می رسد 
که بعد از اين موفقیت بزرگ در عرصه مردمی عراق، همچنان بايد با 

عینک منطق به واقعیت میدانی در عراق نگاه کرد. 
در عراق امروز، با چهار جريان روبه رو هســتیم. جريان نخســت که 
عدد کم اما زور زيادی دارد همان جريانی است که در میدان التحرير 
بغداد اعتراضات خود را ادامه می دهد و مسیرهای مختلف در اقصی 
نقاط کشــور را می بندد و اخیرا نیز با الهام گرفتن از فیلم سینمايی 
جوکر به آشوب و شورش می پردازد. اگرچه نمی توان گفت که همه 
اين افراد، مزدوران خارجی هستند اما نمی توان دست پیدا و پنهان 
آمريکا و عربستان در حمايت از بخشی از اين افراد را نیز ناديده گرفت. 
افرادی که می توانند در ساعت 4 صبح روز شهادت شهید سلیمانی 
در خیابان های بغداد، راهپیمايــی کوچکی به راه انداختند و همین 
فیلم دستمايه توئیت وزير خارجه آمريکا شد؛ احتمالا ارتباطاتی با 

قدرت های منطقه ای و جهانی دارند. 
جريان دوم که دقیقا نقطه عکس جريان نخســت است؛ مربوط به 
حامیان ايران است. افرادی مثل عادل عبدالمهدی نخست وزير فعلی 
يا جريان فتح به رهبری هادی عامری و البته گروه های شبه نظامی 
حشدالشعبی يا همان بسیج مردمی عراق. اين جريان همان جريانی 
است که در راهپیمايی ديروز حضور داشته است اما به راهبرد نظامی 
برای مقابله با حضور آمريکا اعتقاد دارد و به نوعی، نه فقط خواهان 
خروج آمريکا که خواهان قطع رابطه سیاســی بین دو کشور )بسته 

شدن سفارت اين کشور( است. 
جريان سوم، به رهبری ائتلاف ســائرون يا جريان صدر، تلاش دارد 
موضعی میانه داشته باشد و از اين رو اگرچه به شدت با حضور آمريکا 
در عراق مخالف اســت و راهپیمايی هايی مثل راهپیمايی ديروز را 
برگزار می کند اما در عین حال به رفتارهايی مثل ديدار برهم صالح، 
رئیس جمهور عراق در حاشیه اجلاس داووس هم به چشم يک خیانت 
نگاه نمی کند )در حالی که جريان دوم برهم صالح را به شدت مورد 
انتقاد قرار داده است( اين جريان همچنین ديروز در بیانیه خود پس 
از راهپیمايی، خواهان ادغام حشدالشعبی با وزارت کشور و دفاع شده 
است يا گفته اگر اين ادغام صورت نمی گیرد اين گروه به طور کامل 

زير نظر نیروهای مسلح عراق باشد. 
جريان چهارم، جريان کردها و اهل سنت است که به شدت با رفتن 
آمريکا از عراق مخالف هستند که لیدر آن ها در حال حاضر نچیروان 
بارزانی اســت که در ملاقات با ترامپ در حاشیه اجلاس داووس، از 
شدت استرس نمی توانســت لرزش صدای خود را مخفی کند و در 
اظهاراتی عجیب مدعی شده بود که با کمک آمريکا به داعش پايان 
داده است. بارزانی نه تنها با حضور آمريکا مخالف نیست بلکه شايعاتی 
مبنی بر توافق او با آمريکا مبنی بر ســاخت چهــار پايگاه از جمله 

بزرگترين پايگاه آمريکا در عراق نیز شنیده می شود.        

جو بایدن: سربازان آمریکایی در حمله   یک روز با سیاستمداران 
ایران دچار جراحات مغزی شدند

جو بایدن با اشاره به انتقام سخت ایران 
گفت: حملات موشکی ایران به پایگاه 
عین الاسد منجر به جراحات سربازان 

آمریکایی از ناحیه سر شده است. جو بایدن، 
نامزد دموکرات های آمریکا در انتخابات 

2020 ایالات متحده در توئیتی نوشت: 
سربازان آمریکایی که در حمله موشکی 

ایران آسیب دیده اند، جراحات مغزی دارند. 
حال ترامپ این جراحات را سردرد خطاب 

می کند! ما به رئیس جمهوری نیاز داریم 
که به سربازان وظیفه مان احترام بگذارد 
و به وظیفه مقدس مان برای رسیدگی به 

جنگجویان زخمی احترام بگذارد.

روسیه تهدید آمریکا علیه سردار قاآنی 
را محکوم کرد

وزارت خارجه روسیه تهدید نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران علیه فرمانده 

نیروهای قدس سپاه پاسداران جمهوری 
اسلامی ایران را غیرقابل قبول خواند. ماریار 

زاخارووا، سخنگوی وزارت خارجه روسیه 
روز پنجشنبه در واکنش به سخنان اخیر 

برایان هوک، نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران، تهدیدات این مقام آمریکایی علیه 
سردار اسماعیل قاآنی، فرمانده نیروهای 

قدس سپاه پاسداران را محکوم کرد و گفت: 
بار دیگر تاکید می کنم که چنین بیانیه هایی 
برای ما غیرقابل قبول است. اینگونه ادعاها، 

قوانین را نقض می کنند و ابرازشان اشتباه 
است.

ظریف شاخص های کشور نرمال را به 
عربستان یادآوری کرد 

وزیر خارجه کشورمان در واکنش به اظهارات 
مقامات سعودی نوشت که یک کشور نرمال 
چگونه باید باشد از جمله اینکه کنسولگری 
خود را به کشتارگاه تبدیل نمی کند.  محمد 

جواد ظریف، وزیر خارجه کشورمان در 
صحفه توئیتر خود نوشت: »کشورهای عادی 
کشتارگاه هایشان را به جای کنسولگری جا 

نمی زنند، کشورهای عادی به همسایگانشان 
حمله نمی کنند، باعث ایجاد بحران های 

بشردوستانه نمی شوند و از مذاکره سرباز 
نمی زنند.« به نظر می رسد ظریف این توئیت 

را در واکنش به اظهارات اخیر مقامات 
سعودی بیان کرده که مدعی شده بودند 

برای مذاکره با ایران آماده هستند به شرط 
اینکه همانند یک کشور عادی رفتار کند. 

وزیر خارجه کشورمان در ادامه توئیت خود 
آورده است: »با تمام این اوصاف ما هیچ پیش 

شرطی برای مذاکره تعیین نمی کنیم.«

سی
لما

دیپ

بعد از اينکه کشــورهای اروپايی ســازوکار حل 
اختلاف در برجام را فعــال کردند، بحث و جدل 
بر سر اينکه از اين پس چه خواهد شد میان آنها 
بالا گرفته است. اولین نفر بوريس جانسون بود 
که از توافق ترامپ به جای توافق هسته ای حرف 
زد. اين پیشنهاد او البته از سوی ايران رد شد و 
نخست وزير بريتانیا هم هیچوقت نگفت توافقی 
که هنوز تدوين نشده و احتمالا خود ترامپ هم 
چیزی از آن نمی داند، چه توافقی خواهد بود. به 
تازگی برايان هوک در مورد بندهای توافقی که 
ترامپ به آن اصرار دارد اندکی روشنگری کرد. در 
همین حال فرانسه و آلمان هم نظرات متناقضی 
را در مورد آينده توافق هســته ای دارند. به نظر 
می آيد اين کشــورها پیش از اينکــه بخواهند 
ســازوکار حل اختلاف در برجام را فعال کنند، 
در مورد عواقب آن با يکديگر توافق نکرده بودند.

   توافق ترامپ چیست؟
برايان هوک، فرستاده ويژه آمريکا در امور ايران 
در مصاحبه با شرق الاوســط چهار محور توافق 
جديدی را که دولت ترامــپ و بريتانیا به عنوان 
جايگزيــن برجام پیشــنهاد داده اند مشــخص 
کرد: عدم غنی ســازی اورانیــوم در ايران، پايان 
آزمايش موشک های بالســتیک، توقف حمايت 
مالی و تســلیحاتی از گروه های منطقه ای، پايان 

سیاســت گروگانگیری. هوک در ادامه مصاحبه 
خود با شرق الاوســط درباره »توافــق ترامپ« 
و ضرورت توقف غنی ســازی اورانیــوم در ايران 
گفت: »اين چیزی است که سازمان ملل پیش از 
توافق هسته ای به آن وابسته بود. اين يکی ديگر 
از معايب توافق است که به قطعنامه سازمان ملل 
در ممانعت از غنی سازی توسط ايران پايان داد. 
بیش از نیمی از کشــورهايی که برنامه هسته ای 
صلح آمیز دارند، دارای ]منابع اورانیوم[ نیستند. 
برای نمونــه امارات عربی متحــده. اين بهترين 
مبنا برای اتکا به ايران اســت.« هوک با تاکید بر 
لزوم گنجانده شدن برنامه موشکی ايران در يک 
توافق جديد با آمريکا ادامــه داد:»علاوه بر عدم 
غنی ســازی، توافق جديد بايد شامل ممانعت از 
انجام آزمايش موشک های بالستیک باشد که قبل 
از امضای توافق هســته ای، به صورت بین المللی 
ممنوع شــده بود. ايران همچنیــن بايد متعهد 
شود حمايت مالی و ارائه موشک و تسلیحات به 
تروريست های منطقه ای را پايان دهد. علاوه بر 
آن، اين رژيم بايد سیاســت گروگانگیری را که 

چهل سال است اتخاذ کرده، کنار بگذارد.«
ايران بارها گفته است که خارج از توافق هسته ای 
حاضر به ايجاد توافقی تازه با محوريت های ديگر 
نیست. همچنین مقامات کشورمان بارها اعلام 
کرده اند که ترامپ برای ايجاد يک توافق جديد 
قابل اعتماد نیست. در ايران خواسته های ترامپ 
که از زبان برايان هوک بیان شده، زياده خواهی 
دانسته می شود. توافق هسته ای تا پیش از خروج 

آمريــکا از آن، کارآمد بود و بعــد از آن به دلیل 
مشکلاتی که دولت آمريکا برای ديگر کشورها و 
سازمان های خصوصی و بانک ها و... برای ارتباط 
با ايران پیش آورد تا انــدازه ای کارايی خود را از 
دســت داد. حالا ايران می گويد چطور می شود 
به کشوری که يک بار يک توافق را که امضايش 

کرده زير پا می گذارد اعتماد کرد؟

   همراهی جانسون و مکرون 
و تک روی مرکل

روز بیســت وچهارم دی ماه بوريس جانســون، 
نخست وزير بريتانیا گفته که طرح دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمريکا دربــاره برنامه اتمی ايران 
می تواند جايگزين توافق هسته ای برجام شود. 
او خواســتار کاهش تنش ها بین ايران و ايالات 
متحده شــده و تاکید کرده بريتانیــا خواهان 
درگیری در منطقه نیســت. اين اتفاق در حالی 
افتاد که ســه کشــور اروپايی همزمان با فعال 
کردن ســازوکار حل اختلاف برجام به پايبندی 
خود به توافق هسته ای اذعان داشتند. در مقابل 
و در تهران رئیس جمهــوری و وزير امور خارجه 
ايران هردو توافق موسوم به »توافق ترامپ« را رد 
کردند. روحانی بدون نام بردن از بوريس جانسون 
گفت: »اين آقای نخست وزير در لندن، نمی دانم 

چه جــوری فکر می کند که می گويــد برجام را 
کنار بگذاريم و طرح ترامپی را اجرا کنیم، ترامپ 
جز نقض عهد و زير پا گذاشتن قانون و مقررات 

بین المللی چه کاری کرده است؟«
يک هفته بعد از اظهارنظر جانســون و پاســخ 
ايران،امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانســه با 
تکرار ادعای تلاش ايران برای دســت يافتن به 
سلاح اتمی، خواستار گسترش توافق ]هسته ای[ 
و شامل شدن برنامه موشــکی بالستیک ايران 
شد. اين در حالی است که تا چند ماه قبل از اين 
اتفاقات مکرون تــلاش می کرد تا آمريکا و ايران 
را برای گفت وگو بر ســر توافق هسته ای و کنار 
گذاشتن اختلافات بر سر میز مذاکره بنشاند. اما 
به نظر می رسد عدم موفقیت او، فرانسه را به سوی 

ترامپ بیش از گذشته سوق داده است.
اما در آلمان وضعیت متفاوت است. آنگلا مرکل، 
صدراعظم آلمان روز پنجشــنبه طی سخنرانی 
خود در اجلاس داووس مدعی شد که طرف های 
اروپايی برجام همچنان بــرای حفظ اين توافق 
تلاش می کننــد. آنگلا مــرکل در اين اجلاس 
گفت:»تنش هايی که در همین ابتدای امســال 
بین آمريکا و ايران اتفاق افتاد، همه ما را از خواب 
بیدار کرد. ما برای حفظ برجام تلاش می کنیم، 

حتی اگر يک توافق ناقص باشد.«

مکرون و مرکل چطور به توافق 
هسته ای نگاه می کنند؟

اختلاف بر سر آینده برجام در میان اروپایی ها

  گزارش

ولی نصر، مشاور ســابق اوباما و استاد دانشکده 
روابط بین الملل جان هاپکینز در نیويورک تايمز 
نوشت: در تشديد ســريع تنش ها و حملات بین 
آمريکا و ايران در ماه جاری، هــر يک از طرفین 
ديگری را به مبارزه طلبید. مايــک پمپئو، وزير 
امور خارجه آمريکا هدف کشورش را مقابله و مهار 
ايران تعريف کرد. در مقابل سران ايران نیز گفتند 
تا زمانی که آمريکا خاورمیانه را ترک نکند، راضی 

نخواهند شد.

رويارويی و مقابله با ايران ممکن است عاقلانه به 
نظر برسد اما مشخصا آنچه در گذشته مفید بوده 
اين بار ديگر کارايی نخواهد داشت. ترامپ امروز 
با خاورمیانه ای روبه رو است که شرايط آن بسیار 
متفاوت از شرايط سال های گذشته و دوره روسای 
جمهور پیشــین است.برای ده ها ســال، آمريکا 
با اتکا به ديکتاتورهای عرب ســعی داشت ايران 
انقلابی را مهار کند اما ســپس همین آمريکا به 
عراق حمله كرد و صدام حسینی را كه جهان عرب 

برای مهار ايران به آن متکی بود از قدرت ساقط 
كرد. امروز آمريکا هنــوز برای ايجاد نوعی اتحاد 
پايدار با عراق جديد تلاش می کند در حالی که 
ديگر کشورهای منطقه اوضاع نامناسبی دارند. 
به عنوان مثال مصر هنوز زخم های تلخ بهار عربی 
ســال 2011 را بر تن دارد و از سوريه، سومین 
غول عربی فقط يک نام باقی مانده است.با توجه 
به شــرايط اين کشــورها آقای ترامپ تصمیم 
گرفت برای حفظ نظــم قديمی منطقه نگاهش 

را به عربستان سعودی و امارات متحده عربی در 
جنوب خلیج فارس بــدوزد، غافل از اينکه خود 
اين پادشاهی ها نیاز به پیوند با کشورهای عربی 
بزرگ تری که اکنون در آشفتگی هستند، دارند. 
بدون ديگر کشورهای عربی، امارات و عربستان 
حتی فاقد توانايی نظامــی برای کمک به آمريکا 
برای ادامه درگیری های چند ســاله اش با ايران 
هستند، چه رســد که به تنهايی بتوانند با نفوذ 

منطقه ای ايران مقابله کنند.  

اوباما فهمید که کاهش تنش با ایران عاقلانه تر از تلاش برای مبارزه با آن در جهان ورشکسته عرب است

  عکس نوشت

    همایش استاندارد، عصر پنجشنبه با حضور امیر سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع برگزار شد و در حاشیه آن یک 
تفاهم نامه با نیره پیروزبخت، رئیس سازمان استاندارد، منعقد شد. )عکس: محمد آگاه / فارس(

    نماز جمعه این هفته تهران )چهارم بهمن( به امامت محمدحسن ابوترابی فرد و سخنرانی سعدالله زارعی، نویسنده 
روزنامه کیهان در مصلای امام خمینی اقامه شد. )عکس: حسین ظهر وند / تسنیم(

    جلسه شورای عالی قضایی، روز پنجشنبه به ریاست رئیس قوه قضائیه در استان یزد برگزار شد. )عکس: علی 
شیربند / میزان(

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

   انتخابات                                                                                                                              
1  واعظی: همه فامیل رئیس جمهور هســتند؟ ايلنا به نقل 
از محمود واعظی نوشــت: دربــاره اين که گفته می شــود انتقاد 
رئیس جمهور نســبت بــه رد صلاحیت   های صــورت گرفته برای 
انتخابات مجلس شورای اسلامی به دلیل رد صلاحیت داماد ايشان 
است، گفت: آقای رئیس جمهور همیشه از حضور تمامی جريان ها در 
انتخابات حمايت کردند؛ بازگرديد به چهار سال قبل،  چهار سال قبل 
هم داماد ايشان در کارزار انتخابات حضور داشتند؟ آيا همه افرادی 
که برای حضور در انتخابات رد صلاحیت شدند  داماد رئیس جمهور 
بودند؟ رئیس دفتر رئیس جمهور با اشــاره به ســخنان سخنگوی 
شورای نگهبان گفت: آقای کدخدايی گفتند رئیس جمهور ناراحت 
رد صلاحیت بستگانش است يکی هم به ايشان جواب داد شما 10 
هزار نفر را رد کرديد همه اين 10 هزار نفر از بستگان رئیس جمهور 
هستند؟ وی تاکید کرد: وظیفه رئیس جمهور است که از آن چیزی 
که در قانون اساسی مشخص شده دفاع کند؛ صیانت از قانون اساسی 

و سخن گفتن با مردم حق رئیس جمهور است. 

2  غلامرضا انصاری: امکان رقابت بین جناحی وجود ندارد، 
انصاری فعال سیاســی اصلاح طلب به ســايت نامه نیوز گفت: اگر 
قرار بود ســختگیری در تأيید صلاحیت نامزدهــا برای انتخابات 
مجلس نتیجه مثبت بدهــد نبايد در مجلس دهــم چنین اتفاق 
مهمی می افتاد کــه 90 نماينده )برای انتخابــات دوره بعد يعنی 
همین مجلس يازدهــم( ردصلاحیت شــوند، بنابراين امیدواريم 
تجديدنظری در بررسی صلاحیت نامزدها رخ دهد. انصاری درباره 
تفاوت های مجید انصاری با محمدرضا عارف برای لیدری جريان 
اصلاحات در عرصه انتخابات مجلس گفت: وقتی رقابت نیســت، 
چهره مطرح چه کار می خواهد بکند. اصلاح طلبان بايد در تهران 
لیست 30 نفره بدهند، رقابت يک فرد در مقابل گردان قطعا معنی 
و مفهوم ندارد. اگر قرار به عدم معرفی لیســت باشد بعید می دانم 
خود آقای مجید انصاری هم حاضر به رقابت در چنین فضايی بشود.

3  چرا کاندیداهــای انتخابات مجلــس میلیاردی خرج 
می کنند؟ محمدرضا خباز عضو حزب اعتماد ملی در بخشــی از 
يادداشــتی که برای خبرآنلاين نوشته، آورده اســت: معنا ندارد 
افراد برای انتخاب شدن دست به اسراف بزنند مگر يک نماينده در 
طول 4 سال بیشتر از 400 الی 500 میلیون درآمد دارد که برخی 
نمايندگان میلیاردی خرج می کنند؟ در چنین شرايطی دو تصور 
بیشتر وجود ندارد و آن اينکه اين هزينه ها از سوی خود فرد است 
که در اين صورت بايد گفت وقتی مردم ما با چنین مشکلات مالی 
دست به گريبان هستند و نان شب را ندارند می تواند اين هزينه را 
برای رسیدگی به اين خانواده ها اختصاص دهد. خباز می گويد: اگر 
هم اين هزينه های انتخاباتی از ســوی شخص يا موسسه و نهادی 
باشد مسلم است که در طول انتخابات بايد در خدمت آن فرد  و نهاد 
باشد و علاوه بر اينکه نماينده مجلس است بايد کارچاق کن آن فرد 
نیز باشد و مسلم است که اين موضوع در گام اول به شرف و حیثیت 
خود فرد ضربه می زند و در گام دوم بــه حیثیت و جايگاه مجلس 
لطمه می زند و در مرحله سوم مردم را نسبت به نظام و مسئولین 
بدبین می کند و اين بین مــردم و کانديداها فاصله می اندازد و اين 

يک معامله ای است که همه آن ضرر است.

4  ماجرای انصراف لاریجانی و حضور قالیباف از زبان باهنر؛ 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندســین در گفت وگو با روزنامه ايران 
گفت: من چند دفعه با آقای لاريجانی صحبت کردم ايشان را ترغیب 
کنم مجدداً ثبت نام کنند؛ اما ايشان قانع نشد و ثبت نام نکرد. من 
هم ثبت نام نکردم پرسیدند چرا؟ گفتم به همان دلیل که شما ثبت 
نام نکرديد. او در پاسخ به دلیل حضور قالیباف در انتخابات گفت: 
ما انتخابات 1400 را پیش رو داريم و ممکن اســت ايشان بخواهد 
در انتخابات رياست جمهوری مجدداً نامزد شود. اين يک شمشیر 
دولبه است. اگر ايشان به مجلس برود و رئیس شود، سکوی پرتابی 
خواهد بود تا در 1400 نامزد شود و رأی بیاورد؛ ولی اگر در تهران 
رأی نیاورد يا رأی بیاورد و در مجلس رئیس نشــود، شرايط برای 
ايشان خوب نیست. بايد صبر کرد و نتیجه انتخابات و آرايش مجلس 
يازدهم را ديد اما به نظر من ايشــان می تواند به عنوان يک گزينه 

قوی برای رياست مجلس مطرح شود.

5  اصلاح طلبان فارس: نامزدی در انتخابات نداریم؛ شورای 
اصلاح طلبان استان فارس در بیانیه ای خطاب به مردم اعلام کرد: 
با عشق به پیشرفت کشــور وارد عرصه انتخابات يازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی شــديم اما روند بررســی صلاحیت ها به 
گونه ای بود که نامزد شناخته شده ای نداريم و قادر به ارائه لیست 
انتخاباتی نیســتیم. در اين بیانیه که نسخه ای از آن روز جمعه در 
اختیار ايرنا قرار گرفت، آمده است: با توجه به اينکه تاکنون تقريبا 
هیچ کانديدای شناخته شده ای از احزاب اصلاح طلب و واجد شرايط 
از پیش اعلام شده توسط اين شورا در صحنه رقابت ها باقی نمانده 
است، عملا توفیق معرفی لیست انتخاباتی در حوزه های انتخاباتی 
استان فارس را نخواهیم داشــت. بنا بر اعلام حسن جوکار رئیس 
دفتر هیات نظارت و بازرســی انتخابات شورای نگهبان در فارس، 
در زمان ثبت نام برای انتخابات مجلس شورای اسلامی ٩٢4 نفر از 
فارس اقدام به ثبت نام کرد که از اين تعداد٢۶٨ نفر تأيید صلاحیت 
شــده، ٢5۶ نفر رد صلاحیت شــدند و ٣٠4 نفر هم هنوز احراز 

صلاحیت آنان صورت نپذيرفته است.

سایر خبرها                                                                                                                              
6  روایت متفاوت از پرونده حقوق های نجومی؛ خبرگزاری 
فارس متن کامل سخنان ناصر سراج  رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور را در برنامه تلويزيونی دستخط منتشــر کرده که در مورد 
پرونده حقوق های نجومی گفته است: من در مسافرت و در هواپیما 
بودم، مســافري از اعضای گارد امنیت پرواز اين موضوع را به من 
گفت و من بررســی کردم و ديدم متاســفانه صحت داشت. اينها 
را بررسی کرديم و بررسی ها را توســعه داديم و به موارد سنگینی 
رسیديم که الحمدالله اقدام کرديم و به اکثر آنها که رسیديم پول ها 
را بازگردانديم. جمع همه حقوق های نجومی به اندازه يک پرونده 
اقتصادی که من رســیدگی کردم، نبود. منتها نتیجه چه شــد؟ 
مديران خود را بدنام کرديم، مديران متعهد خود را بدنام کرديم و 
از صحنه کنار رفتند. مديــران کاردان از صحنه کنار رفتند. اين ها 
هزينه اســت. الان تعداد زيادی از خلبانان، نفتی های ما را بردند. 
تعداد زيادی که می دانســتند هر لحظه ممکن است سوال کنند 
و بیرون چند برابر اين حقوق بدهنــد، رفتند. اين هزينه ها را نظام 
پرداخت کرد. نیرويی که خوب کار می کند و صداقت دارد، به عنوان 

وزن کار بايد پول بدهیم و نگويیم ســقف چیست. نبايد همه چیز 
را مقايسه کنیم که فلان آقا اين مبلغ پول می گیرد. درباره حقوق 
قضات گفتند زياد است و آقای لاريجانی می خواست يکی دو آيتم 
را کم کند، من گفتم 40 سال برای شما کار کردم و معمولًا جاهای 
مهمی بوده ام و همه پولی که داديد را پس می دهم، فقط پولی که 
از يک پرونده من وکلا گرفته اند به من بدهید. تا زنده هم هســتم 

مجانی برای شما کار می کنم.  

7  نامه شدیداللحن توکلی به مدیرعامل بانک کشاورزی؛ 
احمد توکلی فعال اصولگرا که فعالیت های خود را در مرکز ديده بان 
شفافیت و عدالت متمرکز کرده، با انتشار يادداشتی که خبرگزاری 
فارس آن را منتشــر کرده خطاب به مديرعامل بانک کشــاورزی 
نوشته است: جنابعالی مسئول بانکی هستید که بنابر حکم قانون 
برای رفع حاجات اعتباری کشــاورزان پینه دســتی است که در 
سرمای سخت زمســتان تبريز و گرمای سوزان و شرجی تابستان 
خوزســتان بیل به دســت برای نان و پیاز مردم جان می کنند. از 
مالی که برای آن مقصود فراهم شده، شما برای 18 نفر به اصطلاح 
خودتان )میهمانان مجمع بانک کشاورزی( مبلغ 82 میلیون تومان 
موبايل و 333 میلیون تومان لپ تاپ می خريد...  در تماس تلفنی 
آقای جلواتی قائم مقام مديرعامل ديده بان شفافیت و عدالت ضمن 
پذيرش خطاهای خود گفته ايد که گزارش کار را به ديوان محاسبات 
داده ايد. نظارت ديوان به کجا کشید؟ نظارت ديوان لازم است ولی 
کافی نیست. لازم است ســريعاً نتیجه اقدامات جبرانی خود را به 

مردم، مسئولان مافوق و ديده بان اطلاع دهید.

8  انتقاد آیت الله یزدی از زندگی پرتجمل برخی روحانیون؛ 
به گزارش اصلاحات نیوز؛ آيت الله محمد يزدی در ســخنرانی اش 
که در سالن جلسات دفتر جامعه مدرســین برگزار شد، گفت: ما 
روحانیون بايد زندگی ساده اي داشــته باشیم تا بتوانیم تاثیرگذار 
باشیم، اما اينکه از خارج از کشور به ما پیغام می فرستند که برخی 
از روحانیون دچار تشريفات شــده اند مايه تاسف است؛ برخی از 
روحانیون در سال های نخست انقلاب با دلسوزی کار می کردند اما 

امروز زندگی پرتجملی را به هم زده اند. 

9  دلیل اهمیت ســخنان حسن عباســی از نظر سردبیر 
عصرایران؛ جعفر محمد سردبیر ســايت عصرايران در يادداشت 
تندی به سخنان حسن عباسی واکنش نشان داده و نوشته است: 
من نمی دانم حسن عباسی نفوذی اسرائیل در ايران است يا خیر؟ 
اما می دانم اگر يک مأمور اســرائیلی می توانســت سال های سال 
در سیســتم حکومتی ايران نفوذ کند و رفته رفته به تريبون دار و 
تئوريســینی برای جريان حاکم تبديل شود، همان حرف هايی را 
می زد که حســن عباسی می زند. رســانه های ضد ايرانی خارج از 
کشور، امروزه مشــتری پر و پا قرص حسن عباسی اند؛ خبر خوب 
برای آنها اين است که حسن عباسی حرف بزند و آنها حرف هايش 
را به انگلیسی زيرنويس و در جهان پخش کنند؛ آن هم بدون هیچ 
شرحی! حرف های اين شخص بیش از 100 سخنرانی دونالد ترامپ 
و بنیامین نتانیاهو و مريم رجوی و امثال آنها اثر ضد ايرانی بر روی 
افکار عمومی جهان می گذارد، چرا که وقتی آنان سخن می گويد، 

ادعاست و وقتی اين حرف  می زند، اعتراف.

پاسخ دوباره واعظی به کدخدایی، بیانیه یک تشکل اصلاح طلب درباره عدم امکان رقابت و ...

مهسا مژدهی  
             هفت  صبح

جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحاديه اروپا روز جمعه از تمديد بازه زمانی مکانیسم حل 
اختلاف در برجام خبر داد. بورل با صدور بیانیه ای بعد از انجام مشورت با تروئیکای اروپايی حاضر 
در برجام گفت: »در تاريخ چهاردهم ژانويه، نامه ای از وزرای خارجه آلمان، فرانســه و انگلیس 
دريافت کردم، مبنی بر ارجاع دادن نگرانی خود از اجرای تعهدات برجامی ايران به کمیســیون 
مشــترک که به تبع آن مکانیسم حل اختلاف فعال شد.« او ضمن اشــاره به تاکید مجدد تمام 
طرف های برجام بر حفظ اين توافق توضیح داد: »به رغم اختلاف نظر بر ســر شرايط، اين توافق 
وجود دارد که زمان بیشتری برای ]مکانیسم حل اختلاف[ به دلیل پیچیدگی مسائل موجود، نیاز 
است. به همین دلیل زمان بندی تمديد شد.« اين مقام اروپايی با بیان اينکه چارچوب زمان بندی 
فرآيند مکانیسم حل اختلاف تمديد شــد، افزود: »همگی توافق کردند تا مباحثات را در سطح 
کارشناسی برای رفع نگرانی ها حول اجرای ]تعهدات[ هســته ای و همچنین اثرات گسترده تر 

خروج آمريکا از برجام و اعمال مجدد تحريم ها ادامه دهند.«



پرونده  روز
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     گزارش روز

  نمونه ای از پست های تلگرامی کانال
 عباس تبریزیان

  درحاشیه پلمب انبار عباس تبریزیان
 در مشهد

ورود حامله ها ممنوع !
موانع و محدودیت های تازه بر سرراه 

ایرانی ها برای سفر به آمریکا 
ادامه ازصفحه   اول

2  لغو صدور ویزا برای زنان باردار
وزارت خارجــه آمريکا به افســران اداره مهاجرت و 
گذرنامه اين کشور دستور داده برای زنان باردار ديگر 
ويزا صادر نکنند. اينطور که رســانه های آمريکايی 
نوشــتند در صورتی که ماموران اين اداره تشخيص 
دهند ســفر زنان باردار به اين کشــور با هدف وضع 
حمل و کسب امتياز شهروندی برای فرزندشان باشد،  
درخواســت مادران رد می شود. اين دســتور از روز 
جمعه عملا اجرايی شده و شامل همه درخواست های 
ويزا از جمله گردشگری و درمانی و ديدار با دوستان 
و اعضای خانواده هم می شــود. کاخ سفيد توضيح 
داده:»اتخــاذ اين تصميم هم از نظــر تامين امنيت 
عمومی و هم به لحاظ تامين امنيــت ملی و اجرای 
درست قوانين مهاجرتی اهميت دارد.«  اين در حالی 
اســت که  بر اســاس ماده 1۴ قانون اساسی آمريکا 
هر نوزادی که در اين کشور متولد شود در بدو تولد 
تابعيــت آمريکايی به او تعلق می گيرد. وب ســايت 
بی بی سی از قول بعضی وکلای مهاجرتی نوشته اين 
مقررات تازه عملا بخشــی از مقررات منع سفر است 

که شامل شهروندان ايرانی می شود. 

3  بازجویی از متولدین ایران در مرز 
آمریکا و کانادا 

در هفته های اخير گزارش های پراکنده ای منتشــر 
شده بود از بازجويی های طولانی و آزاردهنده ايرانی ها 
در مرز آمريکا و کانــادا. اولين بار رســانه کانادايی 
سی بی ســی نوشــت که مرزبانان آمريکايی موظف 
شدند هر مسافر متولد ايران را بازداشت کنند و مورد 
بازجويی قرار دهند. در همين مقطع بود که گزارشی 
هم منتشر شــد مبنی بر اينکه يک راننده کاميون 
ســاکن کانادا در مرز آمريکا و کانادا بازداشت شده. 
ماجرا بلافاصله در رسانه های آمريکايی هم منعکس 
شــد و چند نماينده کنگره از جملــه اليزابت وارن 
نســبت به اين موضوع واکنش نشــان دادند. ماجرا 
اينطوری بوده که حتی ايرانی هايی که اقامت دائمی 
در اين کشور هم دارند بازجويی می شدند. مسئولان 
گمرک و مرزبانی آمريکا اول زيــر بار نمی رفتند اما 
بعد تاييد کردند که مســافران در مرز کانادا معطل 
شــده اند اما دليل آن »افزايش مســافران و تعداد 
محدود کارمندان در تعطيلات سال نو بوده است«. 
سی بی سی در گزارش تازه ای تعداد ايرانيانی که در 
اين ماجرا بازداشت شدند را 200 نفر گزارش کرده 

است. 

ر2
تیت

دعوتبهمراسمکتابسوزي!
اقدام عباس تبريزيان از مروجان طب سنتي در آتش زدن يک کتاب مرجع علم پزشکي 

با واکنش معاون وزير بهداشت مواجه شد
ديــروز يــک کليپــي در شــبکه هاي اجتماعــي 
دست به دست مي شد که يکي از فعالان طب سنتي 
کتاب مرجع و معتبر اصول طب داخلي  هاريســون 
را در جمــع هوادارانش آتش مي زند. شــخصي که 
اين اقدام را انجام مي دهد، آيت الله عباس تبريزيان 
نام دارد و قبلا بارها جامعه پزشــکي و حسن قاضي 
زاده هاشمي ، وزير سابق بهداشت نسبت به اقدامات 
او هشــدار داده بودند. البته کمابيش برخوردهايي 
هم با اين شخص شده بود و مدتي اصلا ايران زندگي 
نمي کرد اما دوباره ظاهرا فعاليت هاي او شدت گرفته 
و نمايندگي هــای او در نقاط مختلف کشــور فعال 
هستند و سايت فروش محصولات او هم در دسترس 
است. شايعه ای وجود دارد آيت الله  هاشمي  شاهرودي 
در دوره اي براي درمان بيماري به گروهی از مروجان 
طب ســنتی اعتماد کرده  که اين شخص هم در آن 
گروه بوده و همين امر موجب گسترش بيماري رئيس 

سابق مجمع تشخيص مصلحت نظام شده است. 

   عباس تبریزیان کيست؟
عبــاس تبريزيان متولــد 13۴1 در نجف اســت. 
اينطور که در وب سايت شــخصي او عنوان شده او 
در 18سالگي و بعد از يک دوره مبارزات سياسي در 
عراق مجبور به مهاجرت به ايران شده. سپس مدتي 
در قم و بعد در مشهد ساکن مي شود. او مثل حسين 
روازاده)از ديگــر فعالان طب ســنتي( از مخالفين 
واکسيناسيون است. حسن قاضي زاده  هاشمي،  وزير 
سابق بهداشت درمورد تبريزيان گفته بود: »تعجب 
من اين است که کسي که لباس پيغمبر تنش است، 
مي آيد و هرچه مي خواهد عليه پزشکي مي گويد و 
هيچ کس صدايش درنمي آيد، اما بايد در اين مسائل 
همه حرف بزنند و روشــنگري کنند و اجازه ندهيم 
از کم اطلاعي مردم سوءاستفاده شود... متاسفم که 
قوه قضائيه در برخورد با سوءاســتفاده گران از دين 
و آسيب به ســلامت مردم حساسيت کمتری دارد، 
ما فقــط در بخش هايى که به قدرت مربوط اســت 
شاخک هايمان خوب عمل مى کند، درحالى که دين 
چيزى جز رفتار و اخلاق نيست.« وزارت بهداشت 
به تدريج برخوردهايــي را با اين مجموعه شــروع 
کرد و در دي ماه 97 سه ســوله در مشهد متعلق به 

تبريزيان کشف شد که آنجا کار توليد و بسته بندي 
داروهايي با عنوان طب اسلامي  صورت مي گرفت و 
اين کارگاه هاي به شــدت غيربهداشتي پلمب شد. 
سرانجام مردادماه امسال با انتشار نامه اي با امضاي 
مديرکل دفتر نظارت وزارت بهداشــت مشــخص 
شد، عباس تبريزيان با راي دادگاه ويژه روحانيت از 
هرگونه طبابت، فروش دارو و کليه مسائل مربوط به 
پزشکي محروم شده است. اخباري غير رسمي  هم 
حاکي از اين بود که اين شــخص به کربلا مهاجرت 

کرده و فعلا در ايران نيست.  

  چرا کتاب طب  هاریسون؟ 
چرا عباس تبريزيان اينطور کــه خودش در کانال 
تلگرامي اش عنــوان کرده، در يک اقــدام نمادين 
کتاب طب  هاريســون را آتش زده؟ اين کتاب مگر 
چه ويژگي خاصي دارد؟ کتــاب طب اصول داخلي 
 هاريسون در سال 1950 براي اولين بار منتشر شد 
و در طي اين ســال ها بارها ويرايش شده است. اين 
کتاب موضوعاتي از عصب شناســي تا بيماري هاي 
عفوني را شامل مي شــود و يکي از کتب مرجع در 
مراکز علمي  و دانشــگاهي محســوب مي شود. اما 
به طور خاص به نظر مي رسد قسمت هايي از صفحه 
150 ويرايش بيستم اين کتاب، تبريزيان را عصباني 
کرده که در آن تاکيد شده، داروهاي گياهي از نظر 
علمي  اثر ثابت شــده اي ندارند و تحقيقات نشــان 
مي دهد، اين دســته از داروها مســئول 20درصد 

آسيب هاي کبدي دارويي هستند.

  واکنش وزارت بهداشت 
ديروز عليرضا رئيســي، معاون وزير بهداشــت در 
واکنش به اين اتفاق گفت :   »به نظر مي رسد که اين 
اتفاق نادر و عجيبي نيست و درحال تبديل شدن به 
رويه و قاعده اي اســت که به اشکال مختلف شاهد 
تکرار آن بوده ايم؛ از دخالت جاهلانه در درمان صدها 
بيمار مبتلا به سرطان و بيماري هاي مزمن تا توصيه 
به خوردن نمــک در هنگامه بســيج ملي »کنترل 
فشــارخون« از تريبون صدا وســيما. در مراسمي 
 آئيني با فيلم و تصوير فردي به نام »تبريزيان« که 
پيروانش او را »آيــت الله« مي خوانند و تحت عنوان 

طب اســلامي، تجارتخانه اي برپا کرده است، کتاب 
»اصول طب  هاريسون« كه از کتب مرجع پزشکي 
است را به آتش مي کشــد.« معاون بهداشت وزير 
بهداشــت ادامه داد:  »آنچه مايه تاسف است فقط 
خالي بودن دست اين گروه افراد مدعي از نقد علمي 
 نيست، بلکه ســکوت و عدم برخورد قاطع مراجع 
علمي، فرهنگــي، ديني و قضايــي در برابر چنين 

رفتارهايي است.«

  دیدگاه یک پژوهشگر دیني
حجت الاسلام رســول جعفريان ديروز يادداشتي 
درمورد اين اقدام تبريزيان منتشر کرد که در ادامه 

بخش هايي از آن را مي خوانيد: 
  اين شخص، سال هاســت با استفاده از باورهاي 
عاميانه در ميان مردم، تــلاش در ترويج بافته هاي 
خود به اسم طب ديني دارد و براي تقديس آنها، از 
رواياتي که بارها محدثان آنها را نقد کرده اند، استفاده 
مي کند. اين رفتــار وي، در حوزه قــم، مورد تأييد 
هيچ کس، جز شــماري از هواداران ساده لوح او که 

مانند آنها همه جاي دنيا هستند، نيست.
 طب سنتي، به عنوان يک شاخه علمي، در مراکز 
دانشــگاهي مي تواند مطرح و توصيه هاي آن پس 
از بررســي هاي علمي و تأييد مراکز رسمي، مورد 
استفاده قرار گيرد، اما نامبرده نه از نظر تحصيلات 
علمي  و نه حوزوي، در مقامي  نيســت که بخواهد 
چنين ادعايي را بکند. طبعا در قم يا مشهد، هيچ نوع 
شاخه درسي وجود ندارد که او به استناد تحصيل در 

آن، چنين ادعايي را داشته باشد. 
 اين شخص، پس از يک دوره تلاش در قم، از اين 
مرکز ديني طرد شده و به دليل اقدامات ناصوابش، 
در محاکم مربوط، محکوم هم شــده است. مسلما، 
وظيفه حاکميت، دفاع از حريم علم و دانش و مبارزه 
با جاهلاني است که با اقدمات ناصواب خود، زمينه 
آسيب زدن به دين و سلامت مردم را دنبال مي کنند.

 درباره دادن لقب آيت الله به ايشان، بايد عرض 
کنم، در قم، مع الاســف زمينه اي وجــود دارد که 
کساني از سوي خود يا نزديکانشان، لقب آيت الله را 
به خود اختصاص دهند. مسلم است که دادن چنين 
لقبي، هيچ رسميتي نداشــته و نشان دهنده هيچ 

مقام و منصب علمي  و غير علمي  نيست. 

 ارتباط تبریزیان با اقدامات درماني 
آیت الله شاهرودي

چنــدي پيــش گفت و گويــي از حجت الاســلام 
علا  هاشــمي  شــاهرودي، فرزند آيت الله  هاشمي 
 شاهرودي منتشر شــد که او تاکيد مي کرد، اعتماد 
رئيس سابق مجمع تشخيص مصحلت نظام به يکي 
از مروجان طب ســنتي، منجر به پيشرفت بيماري 
ايشان شده. شايعه است شخصي كه او اشاره کرده 
بود، همين عباس تبريزيان است. يکي از کانال هاي 
تخصصي پزشــکي چندي پيش اين يادداشــت را 

منتشر کرده بود: 
آيت الله  هاشمي شاهرودي از حدود چهارسال قبل 
از فوت، دچار تومور روده شده بود و به علت درمان 
با طب سنتي توســط عباس تبريزيان مدعي طب 
ســنتي، به مدت دوسال، اين کانســر، گسترش و 
متاستاز پيدا کرده و اواخر عمر کليه اش را از دست 
داد و دياليز مي شــد. دکتر قاضي زاده  هاشــمي  و 
دکتر ولايتي بارها به او اصرار کردند تحت جراحي 
و شــيمي  درماني قرار گيرد. علــت اينکه مرحوم  
هاشمي  شــاهرودي اواخر عمرش در تصويري که 
از او منتشر مي شد چهره اش کاملا تغيير کرده بود، 
همين مسئله دياليز بود که البته دياليز براي او جواب 
مناسبي نمي داد. ضمنا ماجراي سفر و بستري او در 
بيمارستان دکتر سميعي  هانوفر آلمان برخلاف آنچه 
شايع شد، ارتباطي به ابتلا به تومور مغزي نداشت و 
مرحوم  هاشمي  شاهرودي اساسا فاقد تومور مغزي 
بود و بستري او در آلمان، جهت بررسي وضعيت کلي 
او توسط پزشــکان آلماني بود. که در آنجا پزشکان 
آلماني اعلام کردند، چون گلدن تايم براي جراحي و 
شيمي درماني او از دست رفته و تومور به اندام هاي 
متعدد گسترش يافته، عملا کاري براي او نمي توان 
انجام داد. و درنهايت با گسترش متاستاز سرطان به 
اندام هاي ديگر، آيت الله شاهرودي فوت کرد.  لازم 
به ذکر است علاوه بر  هاشمي  شــاهرودي، حداقل 
10بيمار ديگر مبتلا به سرطان ازجمله چهارخانم 
مبتلا به سرطان ســينه در قم، متاسفانه به »ع.ت« 
مدعي طب ســنتي مراجعه کرده بودنــد و او مانع 

از مراجعه آنها به پزشکان و شــيمي درماني شده و 
درنهايت موجب مرگ اين افراد شده است. 

مجمع جهانی اقتصاد امســال دو غافلگیری برای ایرانی ها داشت؛ اولین 
آن عدم حضور محمد جــواد ظریف در این اجلاس مهــم بود و دیگری 
نیز نقش بستن نقاشی هنرمند ایرانی یعنی »مهدی قدیانلو« با نام »در 
جست وجوی امید« روی دیوار 200متری ساختمان این کنفرانس. اتفاقی 
که برای اولین بار در این اجلاس رخ می داد و یک نقاشی با چنین ابعادی 
روی بخش بزرگی از دیوار ســاختمان این کنفرانس قرار گرفت. به این 
ترتیب »مهدی قدیانلو« نقاش و دیوارنگار متولد سال 1360حالا به یکی 
از سفیران فرهنگی ایران تبدیل شده که نقاشی هایش علاوه بر دیوارهای 
شهر تهران، بر دیوارهای لندن، رم، بوســتون و داووس به چشم می آید. 

در این گزارش از نقاشی و سرنوشت کاری »مهدی قدیانلو« می گوییم.
  چگونه خاص شد؟

شاید برای شما این سوال به وجود آمده باشــد که اهمیت اکران نقاشی 
»در جست وجوی امید« در اجلاس داووس چیســت؟ این قسمت را از 
گزارش مفصل بی بی سی انگلیسی نقل می کنیم: »این اثر، دختر بچه ای 
را از پشت سر ایستاده رو به آسمان وسیع آبی نشان می دهد با بادکنکی 
در دســت. مهدی قدیانلو درباره تصویری که کشــیده گفته است طرح 
دختربچه را اولین بار 1۵ سال پیش بر دیواری در تهران کشیده است. او 
می گوید دوست دارد از کودکان در کارهایش استفاده کند چون آنها زیبا 
و معصومند. به گفته قدیانلو درباره هدف این نقاشی در ساختمان داووس 
جایی که رهبران و سیاســتمداران جهان در آن حضور دارند، انتقال این 
پیام بوده که با وضعیت کنونی در جهان، آینده برای کودکان نامشخص 
است و با گرمایش زمین معلوم نیســت این آسمان آبی برای آنها بماند... 
او در نشستی در حاشــیه داووس گفته: تا به حال برای مخاطبانی از این 
دسته که در داووس هستند، اثری تولید نکرده ام. بیشتر کارهایم در فضای 
عمومی شهرها و برای مردم عادی بوده است اما داشتن چنین مخاطبانی، 
مسئولیتم را برای خلق این اثر سنگین تر کرد.« او درباره اینکه چرا چنین 
نقاشی را برای دیوار سالن کنفرانس داووس انتخاب کرده به مجله »مجمع 
اقتصادی جهان« گفته: »من احساس می کنم که در حال حاضر سلامت 
سیاره زمین و تغییرات آب و هوایی در خط مقدم همه اندیشه های ماست. 
به عنوان مثال کمبود آب یک معضل جدی در ایران است. با اینکه برخی 
هنوز می گویند که این معضل به وســیله انسان ایجاد نشده است اما من 
باور دارم که همه ما مسئول سرنوشت سیاره خودمان هستیم. تمام افراد، 
چه آنهایی که در موضع قدرت هستند و چه افراد عادی باید کاملا با هم 
در ارتباط باشــند. از نظر من، آینده فرزندان ما یک نگرانی مهم است و 
امیدوارم که برای کســانی که کار من را در اجلاس داووس می بینند نیز 

چنین باشد.«
 چند اثر مهم قدیانلو

این هنرمند تا به حال چند صد طراحی و گالری داشته اما برخی از آن ها 
خاص تر و شناخته تر شده تر از بقیه هستند.

1 دیوار سفارت ایتاليا:
او در مهرماه امسال به همراه هنرمندی ایتالیایی به نام »پائولو بوردینو« در 
پروژه ای به نام »هنر شهری فرصتی برای اتحاد« به نقاشی بر دیوار سفارت 

ایتالیا در تهران پرداخت. 
2 لينشوپنگ سوئد:

در مهرماه سال 1396، دیواری در شهر لینشوپنگ سوئد، صاحب یکی از 
آثار او شد. نکته جالب اینجاست که او نمی خواست این کار را قبول کند 

و استودیو نقاشی اش در تهران را رها کند و مایل به نقاشی در سوئد نبود. 
به نوشته رادیو سوئد اما زمانی که یکی از افرادی که پشت پروژه شهرک 
واله در لینشوپنگ قرار دارد به دیدار او در تهران آمد و به او اصرار کرد، کار 

روی دیوار این شهر را قبول کرد.
3  بوستون آمریکا:

ســاختمان حمل و نقل رز کندی در منطقه گرینوی بوستون آمریکا که 
هر ساله در فصل پاییز دیوار این ساختمان را برای نقاشی به یک هنرمند 
ســفارش می دهد در آبان 139۵ این دیوار در اختیار مهدی قدیانلو قرار 
گرفت تا اثر خود را روی این دیوار خلق کند. به این ترتیب اولین هنرمند 
ایرانی پس از انقلاب اسلامی نام گرفت که در هر دو کشور ایران و آمریکا 

سفارش کار گرفت.
4  شوردیچ لندن:

اثر نقاشی او با نام »ما بازی را شروع نکردیم« در بهمن 1394 در دیواری 
در محله شوردیچ لندن قرار گرفت. این محله در شرق لندن قرار گرفته 
و دیوارهای آن به نوعــی یکی از مراکز اصلی نقاشــی دیواری در جهان 
محسوب می شود.  دیوارنگاره او در این محله به عنوان »ما بازی را شروع 

نکردیم« سه کودک را در حال بازی نشان می دهد.
5  خيابان های تهران:

او بیش از 100 اثر در خیابان های تهران دارد. از سال 138۵ تا 1393!
چگونه به اینجا رسيد؟

در سال 138۵ فراخوانی از طرف شهرداری تهران داده شد که طی آن از 
هنرمندان دعوت شده بود که طرح ها و ایده هایشان را برای دیوارهای شهر 
ارسال کنند. شورایی هنری از اهل فن شکل گرفت و سرانجام طرح های 
»مهدی قدیانلو« برای اجرا در سطح شهر انتخاب شد و این شروع کار او 
بود. طرح های او اکثرا سوررئال و ســه بعدی بودند. طرح هایی که امکان 
نداشت اثری از آسمان آبی یا کودکان در آن نبینید. او در مصاحبه ای با 
سایت »هنر اقتصاد« در این باره گفته: »در آن زمان مجوز تراکم ها فروخته 
می شــدند و باغ ها یکی یکی از بین می رفتند و فضای سبز و آسمان آبی، 
تنها در نقاشی ها روی دیوارها می آمدند... در آن زمان ایده آل من این بود 
که فضاهایی را در تهران نقاشی کنم که دیگر وجود نداشتند. من در اوج 
دوران فروش تراکم روی دیوارها آسمان را نقاشی می کنم و این در درون 
خودش طنز تلخی داشت. شاید یکی از دلایلی که دیگر شهرداری با من 
همکاری نکرد، همین بود. کشیدن آسمان آبی، فضاهای سبز و آدم های 
آرام و خوشحال که کنتراست تلخ و زننده ای با خیابان های تهران ایجاد 

می کرد، در واقع یک نوع نقد به چیزی بود که دیگر وجود نداشت.«

در جست وجوی اميد از تهران تا داووس
نقاشی »مهدی قدیانلو« روی دیوار200متری از ساختمان کنفرانس مجمع جهانی 

اقتصاد در داووس به نمایش گذاشته شد
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پرداخت پاداش به مشترکان خوش مصرف برق و گاز
 سخنگوی صنعت برق از پرداخت پاداش توسط شرکت های 

برق و گاز به مشترکانی که نسبت به کاهش مصرف خود 
اقدام کنند، خبر می دهد. به گفته مصطفی رجبی مشهدی، این 

اقدام توسط وزارتخانه های نفت و نیرو برای ترویج مصرف 
بهینه گاز و برق مشترکان انجام می شود و به دلیل سرمای هوا 

و افزایش مصرف انرژی در کشور اجرایی می شود. در این 
طرح مشترکانی که نسبت به دوره مشابه سال قبل مصرف 

برق و گاز خود را کاهش دهند، مشمول پرداخت پاداش 
خوش مصرفی می شوند. این طرح بر اساس تجربه موفق 

همکاری مشترکان برق در تابستان سال جاری دنبال می شود.

پربازده ترین سرمایه گذاری از ابتدای سال
 بازده بورس تهران از اول سال تاکنون 130درصد بوده 
درحالی که مقدار بازده سرمایه گذاری در بازار مسکن 

در 10ماهه نهایتا به 22.7درصد می رسد. هر دلار آمریکا 
که سال قبل با رشد بسیار زیادی مواجه شد از ابتدای 

سال تاکنون فقط چهاردرصد رشد کرده و از 12هزارو 
890تومان در ابتدای سال به حدود 13هزارو 400تومان 
رسیده است. قیمت هر سکه طرح جدید نیز که وابستگی 

زیادی به قیمت دلار دارد، اندکی بیشتر رشد کرده و با 
4.7درصد رشد از چهارمیلیون 660هزار تومان در ابتدای 

سال به چهارمیلیون و 880تومان در پایان دی ماه رسید.

سهميه بندي سوخت قرار بود درآمد هاي دولت را افزايش 
ندهد. درست است که قرار بود بخشي از اين سود به خود 
مردم برگردد اما راستش همه دوست داشتيم هدف دوم 
که کاهش مصرف ســوخت بوده هم محقق شود. بعد از 
گذشــت نزديک ســه ماه تقريبا فرصت مناسبي به دست 
آمده تا نگاهي به آمارهاي رسمي  بيندازيم و ببينيم اوضاع 

چطور است. 
خبرگزاري ايسنا در اين  مورد مي نويسد: در روزهاي اول 
اجراي اين طرح اعداد متفاوتي در مورد ميزان صرفه جويي 
روزانه بنزين مطرح مي شــد؛ اين عدد به 22ميليون ليتر 
در روز مي رســيد. حــالا ظرفيت توليد بنزيــن در ايران 
حدود 11۰ميليون ليتر در روز و متوســط ميزان مصرف 
روزانه هم حدود 9۴ميليون ليتر تخمين زده مي شــود. 
اين درحالي است که تعداد خودروها در ايران به ازاي هر 
هزار نفر، 2۴۰دستگاه و متوسط مصرف روزانه بنزين در 
ســال 1397 حدود 88ميليون ليتر بوده. پارسال ايران از 
فهرست کشورهاي واردکننده بنزين خارج شد که همين 
مسئله لزوم توجه به ميزان مصرف را افزايش داد. بسياري 
از کارشناسان عقيده داشتند براي کاهش مصرف بنزين 
مي توان در مرحله اول به توليد و اســتفاده از خودروهاي 
کم مصرف روي آورد. سياســت بعدي بــا توجه به حجم 
ذخاير گاز کشــور مي توانــد برنامه جايگزيني ســوخت 
CNG با بنزين باشــد. همچنين گســترش حمل و نقل 
عمومي  يا سياست هاي کنترل و تنظيم قيمت نيز مي تواند 
باعث کاهش مصرف بنزين در کشور شود اما پس از طرح 

سهميه بندي بنزين ميزان مصرف اين فرآورده نفتي چقدر 
شد؟ در بامداد جمعه 2۴آبان، بنزين سهميه بندي شد و 
قيمت اين فرآورده نفتي به صورت ســهميه اي)۶۰ليتر 
ماهانه براي خودروهاي شخصي( در هر ليتر 15۰۰تومان 
و به صورت آزاد سه هزار تومان تعيين شد و قيمت بنزين 
ســوپر نيز به ليتري 35۰۰تومان رســيد. اين تصميم در 
کاهش مصرف بنزين در کشور بي تاثير نبود؛ به طوري که  
2۰درصد كاهــش مصرف بنزيــن در روز جمعه 2۴آبان 

نسبت به جمعه 17آبان محقق شد.
پيش بيني ها حاکي از ايــن بود که در بازه زماني ســه تا 
چهارماهه، شــاهد کاهش هشــت تا 1۰درصدي مصرف 
سوخت در کشور باشيم. آنطور که بيژن زنگنه، وزير نفت 
به تازگي اعلام کرده اســت، پس از اجــراي طرح احياي 
کارت ســوخت، اگرچه هنوز مقدار مصرف بنزين پس از 
آغاز ســهميه بندي تثبيت نشده اســت، اما اکنون 19 تا 
2۰ميليون ليتر از مصرف بنزين کاســته شده است، البته 
پيش بيني مي شود با توجه به درپيش بودن روزهاي آخر 
سال و کاهش دماي هوا در آمارهاي جديد ميزان مصرف 
سوخت کمي  بالا برود اما همچنان بايد به فکر سياست هايي 
براي کنترل مصرف ســوخت با توجه بــه ميانگين بالاي 
مصرف ســوخت، افزايش توان صادرات، مبارزه با قاچاق 
ســوخت و اختصاص منابع حاصل از مديريت مصرف به 
مردم، به ويژه اقشار ضعيف و کم درآمد به صورت مستقيم 
و نيز کاهش آلودگي هوا در کلانشهرها و شهرها به  عنوان 

اهداف اجراي طرح سهميه بندي بنزين باشيم.

   سوخت

تاثير سهميه بندي در کاهش مصرف بنزين

زمان تکمیل آزادراه تهران-شمال 
 معاون بنیاد مستضعفان از جزئیات ساخت و بهره برداری 

قطعه دوم آزادراه تهران-شمال تا سال 1400 خبر 
می دهد و می گوید، ساخت و تکمیل آزادراه تهران-شمال 

از نظر فنی و اجرایی مشکلی ندارد و مهمترین مسئله 
آن نیاز به 10هزار میلیارد تومان اعتبار است. به گفته او 
بر اساس برآوردهای صورت گرفته، قطعه سوم آزادراه 

تهران-شمال با احتساب قیمت ها و هزینه های امروز، 
حدود 4700میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد که قاعدتا 
اگر عقب بیفتد، تعدیل قیمت ها مشمول این پروژه هم 
خواهد شد و قیمت تمام شده آن نیز تغییر خواهد کرد.
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 سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از کاهش تعداد 
درخواست  ترابردپذیری و ترابردهای موفق در مقایسه با سال 
گذشته خبر می دهد. به گفته سیدمحمد امامی، مدیرکل دفتر 

نظارت بر خدمات ارتباطی و فناوری اطلاعات، رگولاتوری 
ترابردپذیری از تیرماه سال 9۵ به صورت آزمایشی آغاز شد و از 

ابتدای اجرای رسمی پروژه ترابرد از یک شهریور 139۵ تاکنون، 
یک میلیون و 270هزار و 698ترابرد موفق حقیقی و حقوقی انجام 
شده است. تعداد کل درخواست های حقیقی دو میلیون و 94هزار 

و ۵61درخواست و تعداد درخواست های حقوقی 22هزار و 
624عدد بوده که تعداد 9790درخواست هم منصرف شده  اند. 

افت سرعت رشد قیمت مسکن در یک سال 
نمودار 12ماهه روند رشد قیمت مسکن شهر تهران منتهی 

به آذرماه 1398 از کاهش 4.2درصدی سرعت رشد 
قیمت ها نسبت به سال قبل حکایت دارد. در این مدت 

رشد ماهانه قیمت مسکن شهر تهران از حدود هفت درصد 
در سال گذشته به 2.8درصد در سال جاری رسیده است. 
مقایسه نمودار رشد نقطه به نقطه  سالانه قیمت نیز از کند 

شدن روند افزایش قیمت حکایت دارد. آذرماه سال 
1397 متوسط قیمت هر مترمربع مسکن شهر تهران 
9میلیون و 630هزار تومان بود که آذرماه  1398 به 

متری 13میلیون و 470هزار تومان رسیده است.

بررسي اعداد و ارقام برنامه بودجه نشان مي دهد، 
ســهم ماليات از کل منابعي که دولت براي اداره 
کشور نياز دارد، رقمي در حدود 1۰درصد است. 
همچنين مقايســه درآمدهاي مالياتي با درآمد 
فروش نفت که به حدود ۴8هــزار ميليارد تومان 
مي رسد، نشــان مي دهد دولت چهاربرابر بيشتر 
از فروش نفــت، روي ماليات حســاب باز کرده 
اســت. پنج بخش، کل 195هزارميليارد تومان 
درآمدهاي مالياتي دولت را تشــکيل مي دهند. 
بخش اول ماليات هايي است که دولت از اشخاص 
حقوقي يعني شرکت ها و نهادها دريافت مي کند. 
بخــش دوم ماليات بــر درآمدها اســت. ماليات 
بر ثروت، ســومين بخش درآمدهــاي مالياتي را 
تشکيل مي دهد. بخش چهارم به ماليات بر واردات 
اختصاص دارد و بخش پنجم به عنوان بزرگترين 

بخش، ماليات بر کالاها و خدمات است. 

1    ماليات بر کالاها و خدمات؛ سهم 47درصدي
بخش اصلي درآمدهــاي مالياتي، بــه کالاها و 

خدمات اختصــاص دارد. طوري که درآمد دولت 
از اين بخش به 9۴هزار ميليارد تومان مي رســد. 
اين رقــم ۴7درصــد کل ماليات ها را تشــکيل 
مي دهد. ازجمله ماليات هايي که در اين دســته 
قرار مي گيرند مي توان به ماليات بر ارزش افزوده، 
فروش بنزين، عوارض خروج از کشــور، فروش و 

مصرف سيگار و ... اشاره کرد. 
ماليات 9درصــدي ارزش افــزوده بخش عمده 
درآمدهــاي مالياتي را تشــکيل مي دهد. دولت 
ســالانه ۶۶هزار ميليارد تومــان از بخش ارزش 
افــزوده درآمد دارد کــه حتي بيشــتر از درآمد 
پيش بيني شــده براي فروش نفت در ســال 99 
است. شما در ازاي خريد هر کالا و خدمات 9درصد 
ماليات بر ارزش افزوده مي دهيد که نهايتا توسط 
توليدکننده  کالا و ارائه دهنده خدمات، به دولت 

پرداخت مي شود.
ماليات خروج از کشــور که اخيرا هياهوي زيادي 
به پا کرده، همان عوارض خروج است که در حال 
حاضر براي مرتبه اول 22۰هــزار تومان در نظر 

گرفته مي شــود. اين رقم در برنامه بودجه سال 
99 به 2۶۴هزار تومان افزايش پيدا کرده اســت. 
مســافران خارجي براي دومين ســفر خود بايد 
5۰درصد و براي سفر سوم به بعد بايد 1۰۰درصد 
عوارض خروج بيشــتر پرداخت کنند. دولت در 
برنامه بودجه پيش بيني کرده اين عوارض سالانه 
هزار و ۶۰۰ميليارد تومان درآمد به همراه داشته 
باشــد. اين رقم با درآمد دولت از ماليات بر اجاره 

برابري مي کند.
فروش و مصرف ســيگار هــر دو ماليات مجزايي 
دارند. دولت قرار اســت از فروشندگان سيگار در 
سال 99 رقمي  حدود 8۰۰ميليارد تومان ماليات 
بگيرد. همچنين درآمد حاصل از ماليات بر مصرف 
سيگار در برنامه بودجه دوهزار ميليارد تومان در 
نظر گرفته شده که نشــان مي دهد، در  مجموع 
دولت دو هزار و 8۰۰ميليارد تومان از سيگاري ها 
درآمد دارد. انواع ســيگار، توتون و تنباکو داخلي 
شــامل 25درصد ماليات هســتند. محصولات 
دخاني توليد داخل با نشان بين المللي ۴۰درصد، 

محصولات دخاني وارداتي ۶5درصد، توتون خام 
وارداتي 1۰درصد و توتون فرآوري شده وارداتي 

35درصد ماليات مي خورند.
درآمد دولــت از شــماره گذاري خودروها رقمي  
درحدود 7۰۰ميليارد تومان پيش بيني شده است. 
ماليات شماره گذاري خودروهاي سبک و سنگين 
و موتورسيکلت ها براساس رتبه انرژي، نوع خودرو 
و توليد داخل يــا وارداتي بــودن آن بين نيم تا 
9درصد تعيين مي شود. بايد توجه داشته باشيد 
که بر اســاس قانون خودروهايي که رتبه انرژي 
آنها A و B است، از پرداخت ماليات شماره گذاري 

معاف هستند.
علاوه بر شــماره گذاري، نقل و انتقال خودرو هم 
مشمول ماليات است و دولت پيش بيني کرده از 
اين بخش در سال 99 حدود هزار و 3۰۰ميليارد 
تومان درآمد داشــته باشــد. ماليات بر خريد و 
فروش خودرو شامل يک درصد قيمت کارخانه يا 
يک درصد مجموع ارزش گمرکي و حقوق ورودي 
آن تعيين مي  شود و به ازاي هر سالي که از توليد 

خودرو بگذرد، کاهش پيدا مي کند. 
فروش فرآورده هاي نفتي از جمله بنزين به ميزان 
2۰درصد قيمت مصوب، مشــمول ماليات است. 
طوري که دولت ســالانه پنج هزار و 8۰۰ميليارد 

تومان از اين بخش درآمد دارد. 

2     ماليات اشخاص حقوقي؛ سهم 22درصدي
دولت برنامه دارد تا در ســال 99 حدود ۴۴هزار 
ميليارد تومان از اشخاص حقوقي ماليات بگيرد. 
اين بخش سهم 22درصدي از درآمدهاي مالياتي 
دولــت را دارد و شــامل مواردي مثــل ماليات 
شرکت هاي دولتي، اشخاص حقوقي غير دولتي و 
نهادها و بنيادهاي انقلاب اسلامي  مي شود. حدود 
71درصد ماليات اين بخش توســط شرکت هاي 

غيردولتي پرداخت مي شود. 

3    ماليات بر درآمدها؛ سهم 16درصدي
هرکدام از کارکنان بخش خصوصي و کارمندان 
دولت به ازاي درآمد ماهانه شان ماليات پرداخت 

مي کنند. مجموع ماليات بــر درآمدها به حدود 
32هزار ميليارد تومان مي رســد و 1۶درصد کل 

درآمدهاي مالياتي را تشکيل مي دهد. 
کارکنان بخش عمومي  يا همان دولتي در ســال 
حدود هفت هزار و ۴۰۰ميليــارد تومان ماليات 
مي دهند. ســهم کارکنان بخش خصوصي کمي 
 بيشتر اســت؛ آنها در ســال حدود هشت هزار و 

۴۰۰ميليارد تومان ماليات پرداخت مي کنند. 
کسبه، اصناف، صاحبان کارخانه ها، کارگاه هاي 
توليدي و بقيه افرادي که شغل آزاد دارند، مشمول 
ماليات بر مشــاغل هســتند که نوعي ماليات بر 
درآمد به حساب مي آيد. درآمد دولت از اين بخش 
بيشتر از کارمندها است. چراکه پيش بيني شده در 
سال آينده 1۴هزار و 9۰۰ميليارد تومان ماليات از 

مشاغل آزاد دريافت شود. 
بايد توجه داشــته باشــيد که کارکنان دولتي و 
غيردولتي سالانه تا يک سقف مشخص از پرداخت 
ماليات معاف هســتند. براي مثال اين سقف در 
حال حاضر سالانه 33ميليون تومان معادل ماهانه 

دو ميليون و 75۰هزار تومان اســت. کساني که 
بيشــتر از اين مبلغ درآمد دارند، مشمول ماليات 
1۰درصدي هستند. اين نرخ با بيشتر شدن درآمد 
کارکنان به صــورت پلکاني افزايــش يافته و در 

برخي موارد به 35درصد مي رسد.
نوع ديگر درآمد که مشــمول ماليات مي شــود، 
درآمد از املاک و مستغلات است. صاحبخانه هايي 
که املاکشان را اجاره مي دهند، به دولت ماليات 
پرداخت مي کنند. البته بايد توجه داشته باشيد 
که معافيت مالياتي اين بخش خيلي گســترده 
اســت. طوري که خانه هايــي با متــراژ بالاتر از 
15۰متر در تهــران و بالاتــر از 2۰۰متر در بقيه 
شهرها از پرداخت چنين مالياتي معاف هستند. 
درآمد دولت از بخش ماليات بر اجاره رقمي  حدود 
هــزار و ۶۰۰ميليارد تومان در نظر گرفته شــده 
است. در اين بين بخش کوچکي در حد 9ميليارد 
تومان به عنوان ماليات هاي متفرقه درآمد هم به 

چشم مي خورد.  

4     ماليات بر واردات؛ سهم 10درصدي
تاجرها براي واردات کالاها به کشــور، حق ورود 
پرداخت مي کنند. اين حق ورود جمعا ســالانه 
به رقمي  حــدود 2۰هــزار و 5۰۰ميليارد تومان 
مي رســد و ماليات بر واردات را تشکيل مي دهد. 
در کنار حق ورود کالا هــا در گمرک، يک درصد 
عوارض بر واردات هم در قانون بودجه پيش بيني 
شده که رقم آن حدود 38۰ميليارد تومان است. 
با اين حساب جمع ماليات بر واردات، براي دولت 
حدود 2۰هزار و 9۰۰ميليارد تومان درآمد دارد 
که ســهم 1۰درصدي از درآمدهــاي مالياتي را 

تشکيل مي دهد.

۵    ماليات بر ثروت؛ سهم سه درصدي
کوچک ترين بخش در بيــن درآمدهاي مالياتي 

دولت، به ماليات ثروت اختصاص دارد. طوري که 
در برنامه بودجه پيش بيني شده، حدود هفت هزار 
ميليارد تومان به عنــوان مليات بر ثروت دريافت 
شــود. اين رقم با مالياتي که کارمنــدان دولت 
پرداخت مي کنند، برابري مي کند. ســهام داران 
بازار بورس، بيشــترين ماليات ثروت را پرداخت 
مي کنند. طوري که حدود دوهزار و 3۰۰ميليارد 
تومان از درآمد ماليات بر ثروت، به ماليات نقل و 
انتقال سهام اختصاص دارد. سهام داران نيم درصد 
از معاملاتشــان را به دولت ماليات مي دهند. در 
بخش ماليات بر ثروت مــواردي مثل حق تمبر و 
اوراق بهادار هم به چشم مي خورد که سالانه هزار 
و 1۰۰ميليارد تومان درآمد نصيب دولت مي کند.

ماليات نقل و انتقال سرقفلي مغازه ها درآمد هزار 
و ۶۰۰ميليارد توماني براي دولت به همراه دارد. 
کســاني که ســرقفلي مغازه را مي فروشند، بايد 
دودرصد ارزش معامله را ماليات بدهند. همچنين 
در صورت نقل و انتقال قطعي ســند، اين نرخ به 
پنج درصد ارزش معامله خواهد رســيد و برعهده 
فروشنده اســت. بخش ديگري از ماليات ثروت، 
مربوط به نقل و انتقال املاک است و براساس آن 
هزار و 2۰۰ميليارد تومان ماليات از معامله گران 
املاک دريافت مي شــود. در زمان نقل و انتقال 
املاک در دفترخانــه، پنج درصد از ارزش معامله 
به عنوان ماليات بر ثروت تعيين شده و فروشنده 
ملزم به پرداخت آن اســت. ماليات بر ارث، سهم 
7۰۰ميليارد توماني از ماليات هاي بخش ثروت را 
به خود اختصاص داده. ورثه هر شخص در طبقات 
يک تا سه تقسيم مي شــوند و هرکدام از آنها بايد 
بخشي از ســهم ارث خود را ماليات بدهند. بايد 
توجه داشته باشيد که سهم ارث هرکدام از طبقات 
تا سقف پنج ميليون تومان از ماليات معاف است 
و مازاد آن از پنج تا ۶5درصــد به صورت پلکاني، 

مشمول ماليات مي شود. 

کي بيشتر از همه 
ماليات مي دهد؟

نکاتي درباره انواع ماليات هاي پنجگانه پيش بيني شده 
در بودجه 99 و جزئيات آنها

گروه بازار |  تنور ماليات حسابي داغ اســت. مجلس در هفته گذشته کلي مصوبه مالياتي داشت 
و هرکدامشان پتانسيل يک هياهوي تازه را در فضاي مجازي داشتند. اتفاقي که براي ماليات بر 
خروج از کشور افتاد درحالي بود که اين ماليات دقيقا همان عوارض خروج است. اين روزها مجلس 
درحال بررسي برنامه پيشنهادي دولت براي بودجه سال 99 اســت و حالا به بخش درآمدهاي 
مالياتي رسيده است. حدود 13درصد از منابع بودجه را درآمدهاي دولت تشکيل مي دهد و بخش 
اعظم درآمدها، به ماليات اختصاص دارد. دخل و خرج دولت در برنامه بودجه کاملا مساوي است. 
همانقدر که منابع و درآمد در بودجه در نظر گرفته شده، مصارف و هزينه هاي دولت هم به همان 
مقدار است. طوري که در برنامه بودجه سال 99، رقمي  حدود دوميليون ميليارد تومان منابع در 
نظر گرفته شده که بخش کوچکي از آن به عنوان درآمد شناخته مي شود. ديگر منابع دولت براي 
اداره کشور، شامل منابع شرکت هاي دولتي، موسسه هاي وابسته به دولت و بانک ها، درآمدهاي 
اختصاصي دولت، واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و واگذاري درآمدهاي مالي است که درآمد حاصل 
از فروش نفت در بخش واگذاري دارايي ها دســته بندي مي شود.  درآمدهاي عمومي  دولت براي 
سال 99 رقمي در حدود 261هزار ميليارد تومان در نظر گرفته شده است که سهم 13درصدي از کل 
منابع بودجه را تشکيل مي دهد. از 261هزار ميليارد تومان درآمدي که براي دولت در سال آينده 
پيش بيني شده، 195هزار ميليارد تومان معادل 75درصد آن به درآمدهاي مالياتي اختصاص دارد. 
ديگر درآمدهاي دولت را مواردي مثل درآمد حاصل از مالکيت، فروش کالا و خدمات و جريمه ها 

و خسارت ها تشکيل مي دهد.

  ســخنگوی گمرک جمهوری اسلامی ايران، از 
واردات يک ميليــون و 298هزار و ۶۴۶تن برنج از 
ابتدای امسال تا پايان دی به گمرک های کشور خبر 
می دهد. به گفته سيدروح الله لطيفی امسال با توجه 
به شرايط خاص کشور و پيش بينی هايی که بايد از 
سوی ستاد تنظيم بازار صورت می گرفت، مقداری 
برنج وارد شد که از همان زمان برای اينکه برنج های 
وارداتی را در شرايط خاصی قرار دهند، 5۰هزار تن 
را به شرطی که در انبار های شرکت بازرگانی دولتی 
در يک فضای مناسبی قرار گيرند تا آسيب نبيند، 

ترخيص کردند.
  حســن قلی پور مدير طرح سی ان جی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی می گويد در صورت 

اجرای کامل طرح دوگانه ســوز کــردن خودروها 
حمل و نقل عمومی ميزان مصــرف بنزين روزانه 

1۰ميليون ليتر کاهش پيدا می کند.
  رئيس مرکز اجرائيات پليس راهور ناجا می گويد 
از اول اسفندماه قبض های کاغذی جرايم رانندگی 

حذف خواهد شد.
   معاون پيشگيری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز می گويد بــا هماهنگی های صــورت گرفته 
تلاش شده تا فروشندگان البسه دست دوم، تغيير 
ماهيت دهند و پوشــاک توليد داخل را به فروش 
برســانند. به گفته عبدالله هنديانی البســه دست 
دومی که در برخی از استان ها به فروش می رود، به 
صورت قاچاق وارد کشور می شود که بر اين اساس 

دنبال اين هســتيم که اين فروشگاه ها را به سمت 
نوفروشــی، تغيير ماهيت دهيم. اتحاديه را فعال 
کرديم که بتواند به اين موضوع ورود پيدا کرده و اگر 
مکان هايی هستند که بتوانند تغيير کاربری دهند 
و جواز بگيرند و با جواز اتحاديه بتوانند نوفروشی 
و کالاهای توليد داخل را عرضــه کنند، اين اقدام 

انجام شود.
   معاون امور دام وزير جهاد کشــاورزی از آغاز 
طرح بسته بندی گوشت قرمز در شهرهای بزرگ 
خبر می دهــد. به گفته مرتضی رضايــی  با اينکار 
واسطه ها حذف می شوند و هر روز به تعداد مناسبی 
ذبح دام انجام می شود و اگر کمبود گوشت احساس 

شد، از ذخاير اساسی توزيع خواهد شد. 

  نبض بازار

خداحافظی با فروشگاه های تاناکورا

ستاد شناسايی مشمولان يارانه معيشتی روزهای شلوغی 
را پشت ســر می گذارد. آنها حالا بايد اعتراض افرادی که 
عقيده دارند اسمشان به اشــتباه از فهرست دريافت يارانه 
حذف شده را با سند و دليل پاســخ بدهند. اين کار بنابر 
اجازه خود متقاضيان شامل بررسی حساب های بانکی افراد 
هم می  شود. يعنی زير و روی درآمدهای همه افراد خانواده 
را بيرون می کشــند تا مطمئن شــوند حقی ناحق نشود. 
حسين ميرزايی سخنگوی ستاد شناسايی مشمولان يارانه  
معيشتی تلاش کرده فرآيند پاسخگويی به اين شکايت ها 
و چگونگی رسيدگی به حساب بانکی افراد را توضيح دهد:

در فرآيند بررسی حساب های بانکی خود افراد اين اجازه را 
می دهند؛ حتی گاهی امکان دارد که اجازه بازديد ميدانی 
هم بدهند، مانند کاری که کميته امداد، يا بعضا مددکاران 
ســازمان بهزيســتی انجام می دهند. پس از اجازه فرد، 
مجموع واريزها و برداشت های حساب های بانکی اعضای 
خانوار به صورت سيستمی بررســی و تحليل می شود اما 
دسترسی به اينکه افراد چه شماره حساب هايی را در کدام 
بانک ها دارند، وجود ندارد. بنابراين موضوع سرکشــی به 

حساب ها کاملا منتفی است.
دولت امين و صاحب اسرار و داده های مردم است؛ دولت 
می تواند به اطلاعات هويتی، اطلاعــات املاک و اموال و 
ساير اطلاعات پزشــکی و درمانی دسترسی داشته باشد 
اما بخــش خصوصی و فرد اجازه دسترســی نــدارد. در 
قوانين مبارزه با پولشويی وقتی می خواهيد حساب بانکی 
ايجاد کنيد يا حتی از بانک کارت هديه دريافت کنيد در 

بسياری از اين فرآيندها، ملزم بودن خود به قوانين مبارزه 
با پولشويی را با ارائه اجازه دسترسی به حساب های بانکی 

اعلام می کنيد.
اساسا اطلاعات بانکی ، يکی از بهترين شاخص های وسع 
و توان مالی يک فرد، خانوار و بنگاه اقتصادی است که به 
عنوان مثال، بــرای دريافت وام انجام می شــود. بنابراين 
سال هاست در کشور از اطلاعات بانکی برای اعتبارسنجی 
افراد اســتفاده می شــود. از طرف ديگر قانــون مبارزه با 
پولشــويی، اجازه بررســی حســاب های مالی افراد را با 
جزيی ترين موارد به سيســتم بانکی می دهد. همچنين 
در برخی مواقع فرد در زمان پرداخــت ماليات يا گرفتن 
وام، گردش مالی سه يا شــش ماهه را ممهور به مهر بانک 
تحويل می دهد و با اين اجازه دسترسی، اعلام می کند توان 
مالی دارد و می تواند تســهيلات بانک را بازپرداخت کند. 
اما درباره اينکه چطور می توان اســتحقاق مالی افراد را بر 
مبنای وضعيت شاخص های بانکی نظير گردش حساب و 
تراکنش های برداشت سنجيد بايد گفت در ابتدا سنجش 
وســع مالی افراد بر اســاس مجموعه ای از داده ها نظير 
اطلاعات حقوق، درآمد، اصناف، خودرو، املاک، سفرهای 
خارجی و غيره انجام می شــود و بررســی تکميلی وسع 
افراد با اســتفاده از اطلاعات بانکی آنهــا انجام می پذيرد. 
پس موضوع بررســی اطلاعات و شاخص های بانکی افراد 
موضوع تازه ای نيست و سال هاست در کشور از اطلاعات 
بانکی برای اعتبارسنجی و سنجش استحقاق مالی افراد 

استفاده می شود.

   اقتصاد خانواده

جزئيات حسابرسی از  اطلاعات بانکی معترضان يارانه معيشتی 

  بازارگردي  

جاي کمتري مي گيرند، اما ظرفيت قابل قبولي دارند
مقايسه يخچال فريزرهاي کمبي با ظرفيت بالاتر از 500ليتر و بودجه هفت تا هشت ميليوني

گروه بازار |     اگر خانواده پرجمعيتي داريد يا مي خواهيد مواد غذايي زيادي نگهداري کنيد، احتمالا يخچال فريزرهاي دوقلو گزينه مناســبي 
برايتان باشند، اما نمي توان براي آشپزخانه هاي کوچک روي کمک دوقلوها حساب باز کرد. براي همين در چنين حالتي يخچال فريزرهای کمبي 

با ظرفيت بالاتر از 500ليتر، خودشان را در دل مشتري ها جا کرده اند.

T7 1   دیپوینت، مدل

يخچال فريزر ديپوينت مدل T7 در دسته يخچال فريزرهاي کمبي 
قرار مي گيرد. در اين مدل يخچال پايين و فريزر در قسمت بالايي 
قرار دارد. يخچال فريزر T7 براي خانواده هاي پرجمعيت يا افرادي 
که فضاي بزرگتري از يخچال خود مي خواهند، مناســب اســت. 
چراکه گنجايش کلي اين يخچال فريزر حدود 57۰ليتر اســت که 
۴22ليتر آن بــه يخچال و 1۴8ليتر آن به فريــزر اختصاص دارد. 
ازجمله ويژگي هاي مهم اين يخچال فريــزر مي توان به ضدبرفک 
بودن آن اشــاره کرد. اين مدل آبريز بيروني دارد که باعث مي شود 
کمتر درِ يخچال را باز و بسته کنيم، درنتيجه مصرف انرژي يخچال 
  Hygiene Fresh پايين مي آيــد. اين مدل به فيلتر بهداشــتي
مجهز است. داراي محفظه مخصوص براي نگهداري مرغ، گوشت 
و سبزيجات است و ســه سنســور کنترل دما دارد. ميزان صداي 
اين يخچال حدود ۴۰دســي بل اندازه گيري شده که چندان بالا و 
 T7 آزاردهنده نيســت. مصرف انرژي يخچالفريزر ديپوينت مدل
روي رده A قرار دارد و از نظر صرفه جويي در مصرف انرژي تقريبا 

معمولي به نظر مي رسد. 
قيمت: هفت ميليون و 400هزار تومان

يخچال فريزر بالا و پايين BFN27D502 از سري محصولات شرکت 
امرسان است که در دسته يخچال فريزرهاي کمبي قرار مي گيرد. با اين 
وجود گنجايش اين دســتگاه رقم قابل توجهي اســت. چراکه ظرفيت 
يخچال در اين مــدل حدود 373ليتر و ظرفيت فريــزر براي نگهداري 
محصولات غذايي حدود 129ليتر اســت. به عبارتــي مي توان نتيجه 
گرفت، گنجايــش کل اين يخچال فريزر به حدود 5۰2ليتر مي رســد.  
يخچال اين مدل از دوطبقه و دوکشو تشکيل شده و همچنين چهارطبقه 
هم روي درِ يخچال تعبيه شــده اســت. همچنين فريزر اين محصول 
سه کشــو دارد که براي نگهداري محصولات غذايي منجمد اســتفاده 
مي شود. اين يخچال فريزر از نظر ميزان مصرف شرايط مناسبي ندارد و 
برچسب مصرف انرژي آن رده B را نشان مي دهد. هرچند امرسان براي 
يخچال فريزر BFN27D502 سيستم کاهنده مصرف انرژي در نظر 
گرفته است. همچنين مي توان براي کاهش مصرف، سيستم يخساز را در 
اين يخچال فريزر غيرفعال کرد. بايد توجه داشت که سيستم سرمايش 
در يخچال و فريزر اين محصول به صــورت مجزا عمل مي کند و در ايام 

مسافرت مي توان يخچال را به صورت جداگانه خاموش کرد.
قيمت: هفت ميليون  و 700هزار تومان

BFN27D502 2     امرسان، مدل

  بانک

چهارنکته طلايي درباره تسهيلات 240ميليون توماني مسکن
اقساط سنگين بخش مهمی از متقاضيان را همان ابتدا نااميد می کند، اما حداقل سه دليل اميدوارکننده 

برای سايرين وجود دارد
افزايش تســهيلات مســکن از محل اوراق تسهيلات 
تا ســقف 2۴۰ميليــون تومان يکــي از خبرهاي مهم 
هفته  هــاي اخير بود اگرچه خيلي هــا آن را زياد جدي 
نگرفتند چون اعتقاد داشــتند با توجه به  رقم سنگين 
اقساط اين وام، افراد زيادي نمي توانند سراغش بروند. 
نرخ سود تسهيلات مســکن از محل اوراق 17.5درصد 
است و کسي که تسهيلات 2۰۰ تا 2۴۰ميليون توماني 
دريافت مي  کند، پذيرفته رقم نسبتا بالايي را به عنوان 
اقســاط ماهيانه برگرداند. پس بايد خيلي جدي درباره 
دريافت اين وام فکر کرد. زوج هايي که در تهران دنبال 
خريد خانه هســتند، مي توانند تا ســقف 2۰۰ميليون 

تومان وام خريد دريافت کننــد. اين رقم براي مجردها 
معادل 1۰۰ميليــون تومان در نظر گرفته مي شــود. 
سقف وام خريد مســکن از محل اوراق براي هر زوج در 
مراکز استان ها و شهرهاي بزرگ که جمعيتي بالاتر از 
2۰۰هزار نفر دارند، 1۶۰ميليون تومان است و مجردها 
در اين شــهرها مي توانند به صورت انفرادي تا ســقف 
8۰ميليون تومان وام بگيرند. ســقف مبلغ وام مسکن 
براي ديگر شهرها که جمعيتشــان کمتر از 2۰۰هزار 
نفر اســت، 12۰ميليون براي زوج ها و ۶۰ميليون براي 
مجردها در نظر گرفته مي شود. بايد توجه داشته باشيد 
که متقاضيان وام خريد مسکن مي توانند براي افزايش 

سرمايه شان، روي وام جعاله حساب باز کنند که سقف 
آن اخيرا از 2۰ميليون به ۴۰ميليون تومان افزايش پيدا 
کرده است. وام 2۴۰ميليوني در اصل مجموع وام خريد 
و جعاله مسکن است که هر زوج در تهران مي تواند آن را 

با خريد اوراق تسه، دريافت کند.

   منفي؛ اقساط ماهيانه بيش از چهارميليون
اقساط تسهيلات 2۴۰ميليون توماني خريد مسکن از 
محل اوراق، با توجه به نرخ سود 17.5درصدي به حدود 
چهارميليون و 3۰۰هزار تومان مي رسد. طبيعي است 
در چنين مواردي بعضي افراد باريک بين و نکته ســنج 

پيروزمندانه از پشت ديوار بيرون بپرند و بگويند ديدي 
ما گفته بوديم؟ ديدي ما گفته بوديم؟ اين دسته هم حق 
دارند اما نبايد فراموش کرد که بخشــي از مستاجران 
همين حالا دارند در تهران و چندشهر مرکز استان کشور 
همين پول را به عنوان اجاره خانــه پرداخت مي کنند. 
دريافت تسهيلات و خريد خانه با کمک آن قطعا به  نفع 

اين دسته افراد خواهد بود. 

   مثبت؛ ميان بر زدن براي دريافت وام
مدت زمان انتظار براي دريافــت وام گاهي از خود وام 
بيشتر استرس به   جان متقاضي مي اندازد. برخلاف وام 
صندوق مسکن يکم که اصولا نيازمند صبر و شکيبايي 
اســت،  اوراق تســهيلات يک راه حل ميان بر محسوب 
مي شود. يعني اگر اين وام را نياز داشته باشيد درعوض 
مي توانيد در فرابورس با پرداخت پول نوبت افرادي را که 
پيش از شما در بانک مسکن سپرده گذاري کرد بودند، 
بخريد. در اين حالت کل پروســه مي توانــد بين 1۶ تا 

23روز انجام شود. پس از اين مدت بانک به  شما تا سقف 
2۴۰ميليون تومان)در تهران( پــول مي دهد تا بتوانيد 
خانه اي با عمر کمتر از 25ســال بخريد. طبعا بخشي از 

پول خريد خانه را بايد خودتان داشته باشيد. 

   مثبت؛ هم خريد هم ساخت
تسهيلات اوراق تسهيلات را مي توان به دو منظور استفاده 
کرد؛ هم براي خريد و هم براي ســاخت اســت. يعني 
سازندگان و انبوه سازان مي توانند با دريافت وکالتنامه از 
افراد کلي پول بگيرند و به شــکل صنعتي پروسه تکميل 
واحدها را با سرعت بيشتري پيش ببرند. اگر قصد متقاضي 
خريد خانه باشــد، اين زمان صاحبخانه شــدن سريع  تر 
خواهد بود؛ تقريبا 1۰روز زمان مي برد تا پرونده تشکيل و 
ارزيابي شود. بعد متقاضي به دفاتر اسناد رسمي  مراجعه 
مي کند. در مرحله بعدي بايد به  اداره ماليات و دارايي و 
شــهرداري مراجعه کنند. روي هم به طور ميانگين بايد 

گفت، يک ماه تا صاحبخانه شدن فاصله داريد. 

   منفي؛ سخت گيري بانک ها بيشتر شده است 
بانک براي اينکه خيالش بابت بازپرداخت اقساط راحت 
باشد، ســند خانه را به عنوان رهن برمي دارد با اين حال 
چون سقف وام مسکن افزايش پيدا کرده و رقم اقساط 
سنگين است، افراد را مجبور مي کنند اسناد و مدارک 
بيشتري ارائه دهند که نشان مي دهد توانايي پرداخت 
قسط ماهيانه چهارميليون و 3۰۰هزار توماني را دارند. 
همين سخت گيري ها قطعا در مورد ضامن ها نيز اعمال 

خواهد شد؛ نه؟ 

   مثبت؛ پيش بيني استفاده از يک گزينه فوري
قوانيــن پرداخــت وام از محــل اوراق تســهيلات 
طــوري تنظيم شــده کــه اجــازه مي دهد شــانس 
خريد خانه اي با عمر 25ســال تا 3۰ســال را امتحان 
کنيــد.  در اين حالت ميــزان تســهيلات 2۰ميليون 
 تومــان کمتــر از ميزان ســقف 2۴۰ميليــون تومان 

است. 
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1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

شش ميليون و 900هزار

هشت ميليون و 400هزار

هشت ميليون و 100هزار

هفت ميليون و 800هزار

شش ميليون و 700هزار

شش ميليون و 500هزار

9ميليون و 400هزار

هشت ميليون

هفت ميليون

هفت ميليون و 700هزار

قيمت انواع ماشين ظرفشويی مبله

بوش

پاکشوما

ال جی

سامسونگ

مايديا

شارپ

زيرووات

کروپ

اسنوا

الگانس

SMS50E92GC

MDF-15301

DFB512FP

DW60M5050FS

WQP12-7617K

QW-V634

ZDPN1S641

DSC-14168H

SWD-126

EL9004

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قيمت انواع پاوربانک با ظرفيت 10هزار ميلی آمپر

شيائومی

پاور اد

ای ديتا

ژيپين

وگر

هوآوی

الدينيو

انرجايزر

کلومن

سامسونگ

PLM09ZM

MP-3418

PT100

PX102

VP-1056

Honor AP08L

PR1009

UE10022

KP-135

EB-U1200

200هزار

180هزار

180هزار

210هزار

180هزار

140هزار

140هزار

180هزار

170هزار

300هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 13هزار و 570

14هزار و 975

17هزار و 770

سه هزار و 695

دو هزار و 285

چهار ميليون و 900هزار

چهار ميليون و 850هزار

دو ميليون و 520هزار

يک ميليون و 500هزار

489هزار و 400

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

يورو

پوند

درهم امارات

لير ترکيه

تمام سکه جديد

تمام سکه قديم

نيم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18عيار

خريد 13هزار و 470

14هزار و 825

17هزار و 570

سه هزار و 675

دو هزار و 265

چهار ميليون و 800هزار

چهار ميليون و 750هزار

دو ميليون و 420هزار

يک ميليون و 400هزار

---

مالیات جدید براي خانه ها و خودروهاي لوکس
اعضاي کميسيون تلفيق مجلس که در حال بررسي لايحه بودجه 99 هستند، در پيشنهاد جديدي 
به دولت، با دريافت ماليات از خانه هاي لوکس با ارزش بــالاي 1۰ميليارد تومان موافقت کرده اند و 
اين مورد در صورت تصويب در صحن مجلس و تاييد شوراي نگهبان، در سال آينده اجرا خواهد شد. 
بر اساس آنچه در مصوبه کميسيون تلفيق بودجه 99 آمده، خانه هايي که ارزش بيشتر از 1۰ميليارد 
تومان داشته باشند، مشــمول يک دهم درصد ماليات خواهند بود که ســالانه از مالک آنها دريافت 
مي شود. خانه هاي بيشــتر از 15ميليارد تومان بايد دو دهم درصد بيشــتر ماليات بدهند. به همين 
ترتيب، خانه هاي بالاي 25ميليارد تومان مشمول سه دهم درصد، خانه هاي بالاي ۴۰ميليارد تومان 
مشمول چهار دهم درصد و خانه هاي بالاي ۶۰ميليارد تومان مشمول پنج دهم درصد ماليات اضافه 
بر ضريب هاي قبلي خواهند بود. غلامرضا تاجگردون، رئيس کميســيون تلفيق پيش از اين درباره 
اضافه شدن ماليات جديد براي خانه هاي لوکس خبر داده بود و به گفته او در سال آينده، ماليات بر 
خودروهاي لوکس با ارزش بالاي يک ميليارد تومان در بودجه ســال آينده مصوب شده است. توجه 
داشته باشيد که مصوبات کميسيون تلفيق بعد از تصويب در مجلس شوراي اسلامي  و تاييد شوراي 

نگهبان، اجرايي خواهند شد.



دنيایخودرو
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2578  شنبه  5 بهمن  1398

ب.ام.و قرار است با کمک شرکت فناوری هارمن )Harman( که در زمینه تولید سیستم های سرگرمی و صوتی 
فعالیت دارد، در نســل تازه محصولات الکتریکی خود اینترنت 5G را راه اندازی کند. به همین منظور نسخه تولید 

انبوه کراس اوور ویژن آی نکست اولین خودرویی خواهد بود که تا سال 2022 به این فناوری مجهز خواهد شد. 

هفت صبح| لطفا همــه باورهای ســنتی در باره عدم 
تبحر فرانســوی ها در ســاخت خودرو را فراموش کنید! 
DS4 کراس بک پرده جديدی از هنر فرانسوی ها را نشان 
می دهد. حیف که اين خودرو به تعداد اندکی وارد کشور 
شد. محصول متفاوت شرکت DS گواهی است بر اين ادعا 
که فرانســوی ها هم فهم درستی از ساخت يک خودروی 

شاسی بلند لوکس شهری پیدا کرده اند. 
شاســی بلند کوچک DS رگه هايــی از طراحی اصیل 
اروپايی ســبب شــده تا اين خودرو، نمره قبولی بگیرد. 
قوس هنرمندانه ســتون C در کنار مولفه هايی همچون 
دســتگیره های مخفی در های عقــب، چراغ های دوتکه 
عقب، روف رِک کرومی و چراغ های تمام LED جلو که از 

84 عدد LED تشکیل شده، اين محصول را يک سروگردن 
بالاتر از رقبای شرقی خود قرار می دهد. در داخل کابین نیز 
اوضاع به همین خوبی است. کیفیت بالای متريال، دوخت 
فوق العاده صندلی ها و البته بهره گیری از مانیتور لمسی 7 
اينچی سبب شده تا راننده و سرنشینان احساس تجمل 
را به خوبی در فضای داخل کابین حس کنند. ضمن آنکه 
مهم ترين آپشن اين خودرو را بايد ماساژورهای صندلی 
دانســت که در اين کلاس يک امتیاز ويژه برای »کراس 

بک« به شمار می آيد.
اما ويژگی هايی که ســبب شــده دی اس 4 کراس بک را 
خودرو بهتری در مقايسه با برخی چینی ها و حتی کره ا ی ها 
بدانیم، تنها طراحی ظاهری و کیفیت بالای ســاخت و 
مونتاژ نیســت. بلکه اين خودرو در زمینــه توانايی های 
دينامیکــی نیز حرف های بســیاری برای گفتــن دارد. 
شرکت DS سه ســال پیش کراس اوور لوکس خود را با 
همان پیشرانه 1/6 لیتری چهار ســیلندر نصب شده در 
سینه سیتروئن سی3 و پژو 2008 به ايران آورد و بازخورد 
خوبی هم از اين کار گرفت. اين پیشرانه که باز هم محصول 
مشترک فرانسوی ها و ب.ام.و اســت، توانايی تولید 165 
اســب بخار قدرت و 240 نیوتن متر گشتاور را دارا بوده و 
میزان سوختی برابر با هفت لیتر در هر 100 کیلومتر )در 
سیکل شهری( دارد. اين پیشرانه می تواند »کراس بک« را 
ظرف مدت 8/8 ثانیه از حالت سکون به مرز سرعت 100 
کیلومتر بر ساعت برســاند. ضمن آنکه سقف سرعت اين 
خودرو با پیشرانه مذکور 235 کیلومتر بر ساعت خواهد 
بود. در اين شرايط کراس بک را بايد چابک تر از همه رقبای 
کره ای موجود در بازار دانست. کراس بک را امروز می توان 
با ابعادی نزديــک به يک پژو 2008 و امکانات بیشــتر و 
کیفیت بالاتر، با مبلغــی در محدوده 500 میلیون تومان 
خريد. گزينه ای دلچســب که شــما را همه جا متفاوت 

خواهد ساخت.

گاراژ

نقطهکور

ستاره قطبی شکست، i8 مرد
در جدالی نفسگیر که مجله موتورترند راه انداخت، NSX محصول برجسته و 
هیبریدی هوندا توانست بر رقبای خود غلبه   و یک پیروزی بزرگ را كسب کند

گروه خودرو | مجله آمريکايــی موتورترند اخیرا با 
برگزاری يک مســابقه جالب بین چهار کوپه اسپورت 
لوکس هیبريدی، تصويری جالب از وضعیت اين بخش 
از بازار ارائه کرده است. با اينکه اغلب خريداران هنوز به 
خريد محصولات اسپورت هیبريدی باور ندارند ولی حالا 
درست در ابتدای ســال 2020 ديگر اين حرف چندان 
طرفداری ندارد. موتورترند هم در اين تســت موضعی 
مشابه دارد. اين مجله با يادآوری نقاط قوت چهار خودرو 
لکســوس LC500h، ب.ام.و i8، پولســتار 1 و آکورا 
NSX کیفیت سواری اين خودروها را تحسین برانگیز 
ارزيابی کرده اســت. ما اينجا با داشــتن مجموع 19 
سیلندر، 1915 اســب بخار قدرت و پرداختی بالغ بر 
574 هــزار دلار حد بالايی از لــذت رانندگی را تجربه 
می کنیم. ادعايی که با اين تیتر معنا پیدا کرده : »سبز 
خوبه!« بنابراين خريداران بايد وحشــت از کوپه های 
گرانقیمت هیبريــدی  را کنار بگذارنــد. موتورترند با 
يادآوری توانمندی سوپراســپورت های هیبريدی که 
حتی با موفقیت مسابقه 24 ساعته لمانز را هم پشت سر 
گذاشــته اند، ترکیب برق و بنزين را نه چیزی اجبار که 
موردی در خدمت کارايی بیشتر خودروهای اسپورت 
می داند. اينجا اغلب خودروهــا در زمانی کمتر از چهار 
ثانیه به ســرعت 100 کیلومتر می رسند؛ ضمن اينکه 
هزينه نگهداری چندان بالايی هــم ندارند. البته برای 
اينکه بفهمیم در اين جمع کدام مدل بهترين اســت، 
جدالی تمام عیار را در جاده و کوهســتان راه انداختیم. 

نتیجه کار چنین شد:

LC500h رتبه چهارم / لکسوس 
قیمت نمونه تست شده: 100 هزار و 655 دلار

ارزان تريــن خودرو گروه همین لکســوس زيباســت. 
خودرويی که در بدو شــروع به کار يک ايده  طلايی را بر 
باد داده. همه چیز در اين خودرو عالی است، از فرم دماغه 
تا طرح اتاق و نمای عقب همه چیز عالی است اما تويوتا 
به عنوان اولین سازنده خودروهای هیبريدی در جهان 
که از ســال 1997 به اين رده پای گذاشت، خودرويی 
ضعیف تر از حد انتظار را ســاخته است. کابین خودرو با 
ترکیبی دلپذير از رنگ ها و مواد و طرح های فضايی، حس 
دلپذيری دارد اما ترکیب موتور و گیربکس آنقدر که نیاز 
است، شــتاب و هیجان ايجاد نمی کند.خلاصه که اين 
خودرو تا زمانی که چیز بیشتری از او نخواهید، بهترين 

اتومبیل اين کلاس است. 
i8 رتبه سوم / ب.ام.و 

قیمت نمونه تست شده: 156 هزار و 500 دلار
سخت است اين جايگاه را برای ب.ام.و i8 باور کنیم. سال 
2014 که به بازار آمد بهترين پاسخ برای نیاز خريداران 
اين رده بود ولی زمان می گــذرد! با اينکه هنوز هم  بدنه 
خودرو و طرح اتاق پیشــرفته و زيبا به نظر می رسد ولی 
i8 به پايان خط رســیده اســت. دلیل اين موضوع هم 
کیفیت سواری مصنوعی آن مخصوصا در بخش هدايت 
و فرمانپذيری است. چیزی درســت مقابل دو محصول 
آکورا و پولستار. با اين همه همه محصولات اين کلاس 
بايد مديون i8 باشند که اين راه را گشود و اصول کار را در 

جاده آينده نقاشی کرد. 

 رتبه دوم / پولستار 1
قیمت نمونه تست شده: 152 هزار و 195 دلار

اين خودرو آينده محصولات جی تی است. خودروهای گرند 
تورر به عنوان محصولاتی لوکس، با شــکوه و سريع بايد به 
زودی خود را با ويژگی هايی نظیر موتور برقی، طراحی متفاوت 
و سیستم خودران هماهنگ کنند و پولستار 1 تا حد زيادی 
راه را پیموده است. درست مثل لکسوس، پولستار هم واقعا 
زيباست. سواری با  اين ســوئدی   لذتبخش است و کیفیت 
ساخت آن هم تحسین برانگیز است. ممکن است از اين بترسید 
که ولوو در کل عمرش خودرو اسپورت نساخته اما تنها يک بار 
تجربه رانندگی با پولستار اين خیال بد را از شما دور خواهد 
کرد  اما چرا با اين همه ويژگی، رتبه يك به پولستار نرسیده؟ 

خب طبیعی است. چون آکورا NSX اينجاست!
NSX رتبه اول / آکورا 

قیمت نمونه تست شده : 164 هزار و 695 دلار
پايان دهنده بحث ما خودرويی است که از هر کوپه اسپورت 
لوکس ديگری کــه در کلاس هیبريدی ها تولید شــده، 
لذتبخش تر، قوی تر و بهتر است. سامورايی ژاپنی در چنان 
سطحی از دينامیک رانندگی قرار دارد که برای سه خودرو 
ديگر اين تست قابل دسترسی نیست. آکورا NSX مصداق 
بارز همان حرف ارشمیدس اســت که از وان بیرون پريد و 
گفت : »اوره کا- يافتم.« شاسی بسیار خوب، موتور قدرتمند 
و پرکشــش، هندلینگ عالی و طرح ظاهری خوب همه از 
ويژگی های قابل ذکر اين ابر خودرو ژاپنی اســت. اگر از ما 
بپرسید بهترين خودرو الکتريکی يک دهه اخیر چیست، ما 

حتما آکورا NSX را مثال می زنیم.

با نزديک شدن به پايان ســال دوباره تب خريد خودرو افزايش يافته و بسیاری روی 
گزينه نسبتا ارزان و به روز سايپا يعنی کويیک تمرکز کرده اند. اين خودرو ويژگی های 
خوبی دارد و با وجود برخی اشــکالات ظاهــری، يکی از محصولاتی اســت که در 
آشفته بازار کنونی ارزش خريد دارد. نســخه پايه اين خودرو که هم اينک بهايی 80 
میلیونی دارد، با حدود چهار متر طول قیمتی معادل نسخه کارکرده ساندرو دنده ای 
دارد. اين خودرو که از نظر ايمنی نسبت به ديگر محصولات قديمی سايپا خودرويی 
روزآمد است، به سه نوع سیستم ترمز ABS، EBD و BA مجهز است. مهم ترين نکته 
هم اهتمام سايپا برای ارتقاي اين مدل است. با اينکه شیوه های نامگذاری اين محصول 
در انواع آر يا پلاس با فلسفه چندان روشنی همراه نیست ولی تمرکز روی ارتقاي ايمنی 
و نیز بهبود سطح طراحی خودرو در نمای داخلی و بیرونی اتفاق میمونی است که در 
فضای تحريم می تواند بازار مرده خــودرو را اندکی احیا کند. اين خودرو که هم اينک 
برای برنامه های صادراتی سايپا در حال تغییر چهره است، مورد علاقه طراحان آماتور و 
نیمه حرفه ای هم هست و بعضا تصاويری از مدل فیس لیفت شده آن از سوی اين افراد 

منتشر می شود. آخرين نمونه از اين پیشنهادات را اينجا می توانید ببینید.

نابغه علیه رنجر و هایلوکس اقدام می کند 

هیوندای بعد از ورود موفقیت آمیز به بازار کراس اوورهای فول سايز و هفت نفره، قصد 
دارد توان خود را در بازار وانت پیکاپ های ســبک وزن محک بزند. طبق آنچه برخی 
رسانه های آمريکايی گزارش داده اند، اين شرکت قصد دارد به غیر از مدل سانتاکروز که 
مستقیما بازار وانت پیکاپ های متوسط و فول سايز را نشانه رفته، در يک رده پايین تر 
هم محصولی ديزلی و جمع و جور را با قیمتی کمتر از 35 هزار دلار را به مصرف کنندگان 
پیشنهاد کند. گفته می شود توان بارکشــی اين وانت حدود يک تن است و پیشرانه 
نصب شده در زير کاپوت آن قدرتی معادل 275 اسب بخار خواهد داشت. اين خودرو 
در انواع تک و دوکابین تولید شده و در مدل فول به جعبه دنده هشت سرعته خودکار 

هم مجهز است. 

این شما و این هفتمین الانترا

پس از عرضه مدل های تازه ای از سه سدان سوناتا، آزرا و اکسنت در بازارهای جهانی، 
حالا گويا پرفروش ترين سدان هیوندای قرار است در قالب نسلی کاملا جديد به بازارهای 
جهانی عرضه شود. الانترا که از سال 1990 در رده سدان های اقتصادی سايز C به رقابت 
با حريفان مشغول است، در طول 30 سال اخیر يکی از موفق ترين خودروهای اين رده 
بوده و همواره به داشتن دوام بالا، قیمت مناسب، طراحی به روز و امکانات مدرن مشهور 
بوده است. در هفتمین نسل اين خودرو نیز به نظر می رسد هیوندای روی ظاهر لوکس تر، 
ابعاد بزرگ تر و امکانات بهتر مانور داده و خودرويی ساخته که از هر نظر در کلاس خود 
يک معیار است. هنوز جزئیات فنی و رفاهی دقیق اين خودرو مشخص نشده و قیمتی هم 
برای نسخه پايه الانترا/آوانته اعلام نشده اما به نظر می رسد بايد به زودی شاهد رونمايی 

از اين خودرو در نمايشگاه های اروپايی و آمريکايی باشیم. 

آرایش جدید  Eکلاس 

سدان متوسط و پريمیوم شرکت بنز در آستانه يک پوست اندازی تازه است. پس از آنکه 
اين شرکت خبر داد   تولید اين محصول در نسخه 2020 با تغییراتی همراه خواهد بود، 
انتشــار تصاويری از طرح جديد کابین اين مدل فرم نهايی بدنه بنز  Eکلاس را لو داد. 
مرسدس مدت هاست قصد دارد نسخه فیس لیفت اين خودرو را با تغییرات ظاهری و 
داخلی اندک و البته ارتقاي ســطح تکنولوژی و پیشرانه هیبريدی در تابستان به بازار 
عرضه کند. گفته می شود نسخه  فیس لیفت مرسدس بنز E کلاس به يک فرمان جديد، 
آخرين نسخه سیستم سرگرمی MBUX ، نمايشگرهای متعدد درون کابین، سیستم 
به روزرسانی شده اينتلجنت درايو، سیستم های کمکی فرمان، در کنار سیستم کنترل 

ترمز و فرمان در ترافیک و شرايط بحرانی مجهز شده است. 

دندهمعکوس   

 نوستالژی

 نیش ترمز

با 500 میلیون می توانید بعضی چینی های عجیب و غریب را در بازار 
بخرید، در عین حال می توانید سراغ این کراس اوور کوچک و نیمه لوکس 

فرانسوی هم بروید و از هندلینگ و سطح سواری اش لذت ببرید

4کراس بک؛ یک پیشنهاد بسیار خاص!

قیمت  سدان های کامپکت و کوچک چینی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت  سدان های لوکس اروپایی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کمیاب بازار)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت هاچ بک های وارداتی    )قیمت ها بر حسب تومان(

حجم موتور مدل  قیمت ردیف
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حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5
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حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6
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175 میلیون

420 میلیون

385 میلیون

215 میلیون

759 میلیون

365 میلیون

1800

1500

1200 توربو

1600

2000 توربو

1400 توربو

هیوندای i30 مدل 2010

تویوتا یاریس 2016

دی اس3 مدل 2017 کارکرده 

2016 E2 رنو اسکالا

فولکس واگن گلف GTI کارکرده 2018

آلفا رومئو جولیتا 2015 

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

600 میلیون

480 میلیون

2.2 میلیارد

400 میلیون 

1.4 میلیارد

440 میلیون

3.4 میلیارد

3.2 میلیارد

1 میلیارد

560 میلیون

2.3 میلیارد

770 میلیون

سئات لئون 2016

دی اس 5 مدل 2015

بنز  CLA45 مدل 2016

رنو لاگونا کوپه 2012

2016/S-LINE مدل Q5آئودی

2017 LS5  دی اس

بنز E200 مدل 2018

ب .ام.و 730 سنسیشن 

فولکس واگن پاسات 2018

پژو GT 508 لاین

ب.ام.و 530 پریمر اسپورت 2017 

رنو تالیسمان E3 مدل 2017صفر

1800 توربو

1600  توربو

2000 توربو

3000

2000 توربو

1600  توربو

2000 توربو

2000 توربو

1800 توربو

1600 توربو

2000 توربو

1600 توربو

جک جی4

برلیانس 330 فول اتومات

 F3 بی  وای دی

راین V5 اتومات

آریو Z 300  اتومات

بر لیانس 230  

162 میلیون

178 میلیون

140 میلیون

122 میلیون

162 میلیون

118 میلیون

1500

1650

1500

1500

1600

1500

لذت کپل سواری در زمستان
نگاهی به مرسدس بنز E230 مدل 1992 که در 
ایران به بنز کپل مشهور است و با اینکه طرح و 

امکاناتش متعلق به 28 سال پیش است ولی هنوز 
هم زیبا، راحت و مدرن به نظر می رسد

هفت صبح| 100، 120، 130و بعضا 140. کپل را با همین سطح 
از پرداخت می توان خريد. کپل چیســت؟ چطــور نمی دانید. اين 
مهم ترين عنوانی اســت که در ايران به ماشــین های بنز داده اند و 
محصولات اين برند را به عضوی صمیمی از جامعه تبديل کرده اند. 
اين شیوه اسم گذاری قبلا هم در کشور باب بوده و برای نسل های 
قبلی ســری E  کلاس عناوينی مثل بنز معماری يا دانشــجويی 
کارکردی مشابه داشته اســت. لقب کپل هم توانست به کمک بنز 
بیايد تا اتاق های مشهور اين خودروســاز را در ايران برای همیشه 
جاودانه کنــد. اتاق هايی که به عنوان شــاهکارهای تاريخ صنعت 
خودروسازی، در دنیا لقب »کلاسیک مدرن« دارند! خالق اين سری 
از محصولات مرسدس دو عضو برجسته دپارتمان طراحی بنز يعنی 
پیتر فايفر و برونو ساکو بودند. کسانی که در کنار بنز سطح جديدی 
از اقبال و موفقیت در زمینه فــروش در بازارهای جهانی را تجربه 
کردند. ســری کپل در ايران هنوز هم يک شاهکار صنعتی است و 

سواری آن به رغم 30 سال سن، ابدا خسته کننده نیست. 

با اينکه بنز طبق گزارش مالی خود در پايان اين نســل، اعلام کرد   
چیزی قريب به 2.562 میلیون دستگاه از انواع نسخه های سری E را 
در فاصله زمانی 1984 تا 1993 تولید کرده ولی بنز کپل ابدا به يک 
خودرو معمولی بدل نشده به طوری که با هر بار ديدنش در خیابان 

کاملا حس شگفت انگیز اولیه را به بیننده القا می کند.
اين سدان آلمانی ديفرانسیل عقب اما به غیر از طراحی، ويژگی های 
جالب ديگری هم دارد. نسخه E230 که به موتوری چهار سیلندر 
و 2300سی سی مجهز است، توانی مناسب برای اين سدان 1390 
کیلوگرمی به ارمغان آورده به طوری که در پايین ترين دورها، 132 
اسب قدرت و 205 نیوتن متر گشتاور در اختیار راننده قرار می گیرد 
تا به کمک يک گیربکس دو کلاچه و شش دنده، کپل چالاک تر از 

بسیاری از خودروهای امروزی باشد. 
خودرو با داشــتن طولی معادل 4.75 متر، يک صندوق بار بزرگ 
و جادار دارد. پنج صندلی برای بزرگســالان و البته شاسی بسیار 
منعطف کاری می کنند که حین مســافرت ابدا خسته نشويد. اين 
مورد حتی پس از سه دهه برای سرنشینان ملموس است. اين مهم 
به لطف سیســتم فورماتیک در برخی مدل ها، پايداری بسیار بالا 
را هم به مجموعــه توانمندی های کپل افزوده اســت. بنابراين در 

زمستان هم شما با کپل يک سواری لذتبخش را تجربه می کنید.
اما از جملــه امکانات اين خودرو می توان به کولــر و بخاری، چهار 
شیشــه برقی، آينه برقی، پرده عقب فابريک و اتوماتیک، پشــت 
سری های عقب پنوماتیک، داشــبورد با تزئینات چوب و کنسول 
کرکره ای، سانروف، ايربگ جلو و رينگ و لاستیک 16 اينچی اشاره 
کرد. مواردی که بعضا هنوز در برخی از محصولات وجود آنها آپشن 

محسوب می شود!
همه اينها را نوشتیم که بگويیم خريد کپل در بازار کارکرده ها يک 
کار صرفا رومانتیک نیست. اغلب دارندگان اين خودرو با مراقبت بالا 
از کپل در طول دوره استفاده، چیزی در حد يک سدان روز به شما 
ارائه می کنند که با کمی حرفه ای گری و داشتن يک مکانیک کاربلد، 

استفاده از آن را برای علاقه مندان تضمین می کند. 

ژی
ستال

نو

کروز؛ ماورای خودرو 

نخستین شاتل خودران، هوشمند و تمام الکتريکی گروه خودروسازی جنرال موتورز 
به زودی با نام کروز اوريجین رونمايی خواهد شد. محصولی که سازنده آمريکايی به آن 
لقب ماورای خودرو داده است. کروز که زيربرند هوشمند جنرال موتورز است، با هدف 
ساخت محصولات سواری و تجاری خودران و الکتريکی تاسیس شده و طراحی متفاوتی 
با تولیدات کنونی GM دارد. اوريجین که نخستین بار در خیابان های سان فرانسیسکو 
ديده شده، هیچ آينه، پدال يا فرمانی نداشــته و کاملا از سامانه خودران سطح 5 بهره 
می برد. اوريجین که قادر است چهار سرنشــین را بدون هرگونه دستکاری در هدايت 
خودرو در مسیر به مقصد برساند، از نسل تازه و کاملا بديعی از پلتفرم های برقی جنرال 

موتورز سود برده و به سیستم حسگر چند لايه مجهز است. 

داشبورد    

بی
ترا

س 
یون

س : 
عک

کوییک دارد جا می افتد
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فراخوان مقتدی صدر روز جمعه میلیون ها عراقی را 
به خیابان های این کشور کشاند تا نظر مخالف خود 
را با حضور نظامیان آمریکایی در کشورشان اعلام 
کنند. پیش از این پارلمــان عراق هم به این نتیجه 
رسید که ایالات متحده باید هر چه زودتر خاک این 
کشور را ترک کند  ولي آمریکا اما و اگرهای فراوانی 

آورده است و حتی ترامپ عراق را تهدید کرده که 
آنها را تحریم می کند. با این حال خیابان های بغداد 
در دست مخالفان ادامه حضور ایالات متحده است. 
در همین حالا برخی رسانه های غربی مدعی شدند 
که این جمعیت در مخالفت بــا دولت عراق بیرون 

آمده است.

1   مقتدی صدر در پیامی به شــرکت کنندگان در 
راهپیمايی روز جمعه خواســتار خروج همه نیروهای 
آمريکايــی و شــرکت های آمريکايی و بســتن حريم 
هوايی عــراق   روی جنگنده های خارجــی و لغو تمام 
توافقنامه هــای امنیتی با آمريکا شــد. او در عین حال 
گفت که »در صورت مخالفت آمريکا با خروج از عراق؛ 
کشورهای همسايه نبايد در نحوه برخورد ما با اشغالگر 
مداخله کنند.« او همچنین خواســتار »خروج تمامی 
نیروهای خارجی از خاک« عراق و »عدم مداخله در امور 
عراق« از سوی آنها شد و دولت را موظف دانست تا »با 
تمامی کشورهای همســايه معاهدات و توافقنامه های 
عدم تجاوز منعقد کند.« رهبر جريــان صدر عراق در 
پايان از ســازمان ملل، ســازمان همکاری اسلامی و 
اتحاديه اروپا خواســت تا به عنوان »میانجی   يا ناظر« 

مواردی که وی خواسته را اجرايی کنند.
2   »جعفر البطاط« فرمانده پلیس فدرال عراق آمار 
تظاهرات کنندگان را بیــش از يک میلیون نفر تخمین 
زد. او گفت   اين تعداد جمعیت همگان را شــگفت زده 

کرده است.
تظاهرات مــردم عــراق از صبــح جمعه بــه دعوت 
شخصیت ها، گروه های سیاســی و دينی شیعه و سنی 
اين کشــور علیه حضور نظامی نیروهــای آمريکايی 
آغاز شده بود. میلیون ها شرکت کننده در تظاهرات با 
شعارهای مختلف علیه آمريکا و همپیمانان منطقه ای 
او خواستار خروج فوری اشغالگران از خاک عراق شدند. 
شــبکه تلويزيونی ســی ان ان در بخش خبری خود در 
بازتاب راهپیمايی ضد آمريکايی در عراق گزارش داد: 
میلیون ها نفر در عراق دست به تظاهرات ضد آمريکايی 

زدند.
3   برهــم صالح رئیس جمهوری عــراق روز جمعه 
تاکید کرد   ملت عراق بر حق حاکمیت کشورشان اصرار 
دارند و دوســت ندارند که تمامیت ملی و ســرزمینی 

عراق نقض شــود. رئیس جمهوری عراق اين مطلب را 
در صفحه شــخصی خود در توئیتر عنــوان کرد. برهم 
صالح در اظهارنظــری درباره تظاهــرات   بغداد گفت   
عراقی ها خواستار اين هســتند که يک کشور مستقل 
از سوی نیروهای ديگر نقض نشود. او در توئیتی نوشت 
عراقی ها اصرار دارند حاکمیت کشورشان مورد احترام 
واقع شود و اراده ملی مستقل خود را  به دور از مداخله 
و ديکته خارجی اعمال کنند. صالــح تاکید کرد   ملت 
عراق خواهان دولتی هستند که امنیت و حقوق آنها را 
برای زندگی آزاد، با عزت، همراه صلح با همسايگان و در 
امنیت کامل تضمین کند. صالح توئیت خود را با عکسی 
از تظاهرات میلیونی مردم عراق علیه اشغال منتشر کرد.
4   آيت الله سید علی سیســتانی مرجع عالی دينی 
عراق بر وحدت ملی و تمامیت ســرزمینی اين کشور 
تاکید و مخالفت خويش را با هر گونه هتک حرمت به اين 
دو ارزش اعلام کــرد. در بیانیه مرجع عالی دينی عراق 
که ديروز از سوی حجت الاســلام  »احمد صافی« در 
خطبه های نماز جمعه کربلا خوانده شد، آمده است که 
هیچ توجیهی برای نقض تمامیت ملی و حاکمیت عراق 
از هر شــخص و گروهی تحت هر بهانه ای وجود ندارد. 
آيت الله سیستانی در اين بیانیه افزودند که شهروندان 
عراقی در بیان مواضع و ديدگاه های خود به روش های 
مسالمت آمیز و در چارچوب صیانت از حاکمیت عراق 

به دور از هرگونه ديکته و فشار خارجی آزاد هستند.
وی بر اجــرای اصلاحات واقعی که ملــت خواهان آن 
هستند تاکید کرد و ادامه داد   هر گونه به درازا کشاندن 
اين امر سبب رنج بیشتر شهروندان و ادامه بی ثباتی و 

ناامنی در عراق می شود.
مرجــع دينــی عــراق همچنیــن از طولانی شــدن 
تشــکیل دولت جديد ابراز ناخرســندی کرد  و از همه 
گروه های سیاسی خواســت   هر چه زودتر در اين مورد 

تصمیم گیری کنند.

گمانه زني ها بر سرمنشا ويروس مرموز چيني

مقامات سازمان جهاني بهداشت )WHO( در کنفرانس مطبوعاتي روز پنجشنبه اعلام کردند، براي 
اعلام خطر شیوع کرونا، ويروسِ چیني به عنوان يک فوريت بین المللي هنوز »بسیار زود« است. اين 
تصمیم در حالي گرفته شده که اين ويروس مشابه سارس با علائم شبه ذات الريه که به تازگي شیوع 
يافته و همچنان درحال گسترش اســت و تاکنون نیز منجر به کشته شدن 25نفر و ابتلاي بیش از 
8۰۰نفر در سطح جهاني شده اســت، يک نگراني بین المللي در عرصه بهداشت عمومي  محسوب 
مي شود. اين تصمیم سازمان جهاني بهداشت کمي  پس از آن گرفته شد که دولت چین از قرنطینه 
کردن شهر 11میلیون نفري »ووهان« خبر داد که مرکز شیوع اين ويروس جديد بوده است.مقامات 
سازمان جهاني بهداشــت با بیان اين که اقدامات چین براي کنترل شــیوع اين ويروس موسوم به 
2019nCoV  و مقابله با آن تاکنــون کافي بوده، اعلام کرده اند که براي تشــکیل مجدد کمیته 
اضطراري، در صورت تغییر شرايط و تداوم شیوع آماده اند. با اين حال همین سازمان اعلام کرده که 
بعید اســت ويروس 2019nCoV  به کشورهايي که اکنون در آن مشــاهده شده، محدود شود و 

جامعه جهاني بايد براي تکامل احتمالي اين بیماري همه گیر نیز آماده باشد.

 خروش عراقی ها 
علیه ماندن آمریکایی ها

ميليون ها نفر در بغداد به خيابان ها آمدند

  ماجراها

داستان دعوای مکرون با ماموران امنيتی اسرائيلی
امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانســه، در 
زمان حضور در شهر قديم بیت المقدس با يک 

مامور پلیس اسرائیل جر و بحث کرد. 
1    دعوا بر سر چه بود؟ مکرون ماموران 
پلیس اســرائیل را به نقــض و ناديده گرفتن 
قوانین و مقرراتی متهم کرده که آنها را از ورود 
به کلیســای ســن آن )قديس حنه( در شهر 

قديم بیت المقدس منع می کند. 
2    چــرا مکرون چنین درخواســتی 
داشت؟ طبق اين مقررات، اين کلیسا، بخشی 
از قلمرو فرانسه به شمار می رود. اين کلیسای 
مربوط به دوره صلیبیون را عبدالمجید يکم، 
سلطان امپراتوری عثمانی، به پاس قدردانی 
از حمايت فرانســه در جريان جنگ کريمه به 

ناپلئون سوم اهدا کرد.
3    مکرون چه گفت؟ در ويدئوهايی که در 
شبکه های اجتماعی منتشر شده، آقای مکرون 
زير گذر سرپوشــیده ای که به کلیسا منتهی 
می شــود، در محاصره محافظان فرانسوی و 
اســرائیلی ديده می شــود. در اين ويدئوها، 
آقای مکرون به مامور پلیس اســرائیلی اشاره 
می کند و در حالی که صدايــش را بلند کرده 
می گويد: »از کاری که جلوی من کردی خوشم 
نیامد، لطفا بیرون برو. متاسفم اما ما از مقررات 
آگاهیم، کســی نبايد تحريک کنــد، ما بايد 
آرامش را حفظ کنیم.« او سپس به يک محافظ 
لباس شــخصی می گويد: »ما يک پیاده روی 
شگفت انگیز داشتیم. شما کار عالی را در شهر 
انجام داديــد. من قدردانی می کنــم. لطفا به 
مقرراتی که قرن ها بوده احترام بگذاريد، )اين 
مقررات( با حضور من دچــار تغییر نخواهند 

شد. اين را به شما می گويم. خوب؟«
4    واکنش رژیم صهیونیستی چه بود؟ 
يک ســخنگوی پلیس اســرائیل گفته است 
پــس از آن که هیات همراه آقــای مکرون به 

کلیسا رســید، بحثی میان ماموران امنیتی 
فرانسوی و اســرائیلی درگرفت که چه کسی 
اجازه ورود به کلیســا را دارد. اين ســخنگو 
گفــت رئیس جمهوری فرانســه خواهان آن 
شد به دســتورالعمل ها احترام گذاشته شود 
و بر اساس آنچه پیش تر توافق شده بود، يک 
مامور شین بت )ســازمان اطلاعات داخلی( و 
يک مامور پلیس بــا رئیس جمهوری و هیات 
همراهش داخل کلیسا شدند. سخنگوی پلیس 
اسرائیل افزوده است وقتی بازديد آقای مکرون 
و هیات همراه به پايان رسید »هیات فرانسوی 
از آنچه پیش آمده بود پوزش خواست و آقای 

مکرون با ماموران امنیتی دست داد.«
5    یک ســابقه تاریخی: ژاک شیراک، 
رئیس جمهوری ســابق فرانســه نیز در سال 
199۶ در حین بازديد از اين کلیســا، وقتی 
ماموران امنیتی اســرائیل شروع به هل دادن 
فلســطینی ها، روزنامه نگاران و دستیارانش 
کردند، عصبانی شــد. آقای شــیراک هم به 
انگلیســی صحبــت کــرد و گفــت: »چــه 
می خواهید؟ که من برگردم سوار هواپیمايم 
شوم و به فرانســه برگردم؟ اين چیزی است 
که می خواهید؟ بگذاريد بروند.« دولت وقت 
اسرائیل به نخست وزيری بنیامین نتانیاهو از 

آقای شیراک عذرخواهی کرد.
6    مکرون در فلســطین چه می کند؟ 
مکرون برای شرکت در پنجمین نشست جهانی 
هولوکاســت به بیت المقدس سفر کرده است. 
ده ها تــن از رهبران جهــان از جمله ولاديمیر 
پوتین، رئیس جمهوری روسیه، امانوئل مکرون، 
رئیس جمهوری فرانسه، شاهزاده چارلز انگلیس، 
مايک پنس، معاون رئیس جمهوری آمريکا و نیز 
رؤســای جمهوری آلمان، ايتالیا و اتريش روز 
پنجشنبه به منظور شرکت در اين اجلاس وارد 

بیت المقدس شدند.

  گالری     

این مهاجرین که در 
قالب یک کاروان از 

آمریکای لاتین به سمت 
آمریکا در گذر بودند 

با برخورد نیروهای 
مکزیکی روبه رو شدند. 

)عکس: رویترز(

تایمز از افزایش 
نگرانی در بریتانیا به 
خاطر ویروس کرونا 

و در عین حال، آغاز 
آزمایش ها در این 

خصوص در این کشور 
سخن گفته است. 

لوموند، حضور 
مکرون در 

بیت المقدس و 
ادای احترام او به 
سه دین آسمانی 
را روی جلد برده 

است. 

پسر پادشاه اردن 
تصاویر تبلیغاتی 

از ماموریت نظامی 
خود در امارات را 

منتشر کرد. شاهزاده 
حسین بن عبدالله 
دوم ولیعهد اردن 
با سفر به امارات، 

در ماموریت نظامی 
ارتش این کشور 

مشارکت کرد. )عصر 
ایران(

سايت  نگار جهان

1    از استیضاح ترامپ چه خبر؟ در روز جمعه و در سومین 
روز از محاکمه اســتیضاح دونالد ترامــپ، دموکرات ها درحال 
تشــريح اســتدلال خود علیه رئیس جمهور آمريــکا در زمینه 
اتهام سوءاســتفاده از قدرت بودند. دموکرات هــا می گويند که 
آقای ترامپ بايد به خاطر تلاش بــرای جلب کمک انتخاباتی از 
اوکراين برکنار شود. ترامپ در طرح استیضاحی که دموکرات ها 
در ماه دسامبر تصويب کردند همچنین به کارشکنی در فعالیت 
کنگره متهم شده اســت. اعضای دموکرات مجلس نمايندگان 
که در محاکمه استیضاح به عنوان دادستان اين پرونده انتخاب 
شده اند، طی سه روز مجموعا 2۴ ســاعت وقت دارند استدلال 
خود علیه آقای ترامپ را مطرح کنند. استدلال های شفاهی روز 
چهارشنبه شروع شد، زمانی که آدام شیف از حزب دموکرات، بر 
عملکرد آقای ترامپ مقابل اوکرايــن تمرکز کرد. انتظار می رود 
تیم مدافعان آقای ترامپ پاســخ خود به اين دلايل را روز شنبه 
شــروع کند. خبر ديگر از اســتیضاح هم اينکه دموکرات ها در 
مجلس سنای آمريکا مبادله شاهد با جمهوری خواهان در جريان 
محاکمه اســتیضاح دونالد ترامپ، رئیس جمهور اين کشور را 
رد کرده انــد. قانونگذاران دموکرات که آقــای ترامپ را پیش تر 
در مجلس نمايندگان اســتیضاح کردند، امیدوارند بتوانند جان 
بولتون، مشاور ســابق امنیت ملی را به عنوان شاهد فراخوانند. 
اما آنهــا هرگونه معامله ای بــرای فراخواندن پســر جو بايدن، 
 معاون سابق رياســت جمهوری، به عنوان شــاهد را رد کردند.

 )بی.بی.سی(
2    ترامپ تا قبل از سه شــنبه از طرح صلح موسوم به 
معامله قرن رونمایی خواهــد کرد؛ دونالــد ترامپ، رئیس 

جمهوری آمريکا در ســخنانی درباره طرح صلح واشنگتن برای 
فلسطین و اســرائیل موســوم به »معامله قرن« اعلام کرد که 
احتمالًا پیش از ديدار با بنیامین نتانیاهو، نخست وزير اسرائیل در 
سه شنبه هفته آتی )هشتم بهمن( از اين طرح رونمايی کند. وی 
در اين باره مدعی شد: طرح صلح واشنگتن برای خاورمیانه يک 
طرح بزرگ است. فلسطینی ها ممکن است در ابتدا به اين طرح 
واکنش منفی نشان دهند، ولی اين طرح به نفع آن ها است و واقعاً 

کارساز خواهد بود. )ايسنا به نقل از اسپوتنیک(
3    برگزیت به مراحل آخرش رســید؛ اورزلا فن درلاين، 
رئیس کمیســیون اروپا و شــارل میشل، رئیس شــورای اروپا 
توافقنامه خروج بريتانیا از اتحاديه اروپا )برگزيت( را امضا کردند. 
قرار است بريتانیا در 31 ژانويه )11 بهمن( از اتحاديه اروپا خارج 
شود. ملکه بريتانیا روز پنجشنبه توافقنامه خروج را تصويب کرد 
و انتظار می رود چهارشــنبه آينده )29 ژانويه( پارلمان اروپا هم 
به اين توافقنامه رای دهد. بريتانیا موافقت کرده که در يک دوره 
انتقالی تا پايان سال جاری میلادی از قوانین اتحاديه اروپا پیروی 
کند اما انتظار دارد تا سال 2۰21 به توافقی در مورد روابط آتی با 

اتحاديه اروپا دست يابد. )بی.بی.سی(
4    ترامپ بار دیگر اروپا را با تعرفــه تهدید کرد؛ دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری آمريكا روز چهارشنبه بار ديگر اتحاديه 
اروپا را تهديد کرد که در صورت عدم حصــول به توافق تجاری 
بلندمدت با واشنگتن، افزايش تعرفه واردات خودروهای تولید 
شده توسط کشورهای اروپايی را اجرايی خواهد کرد. آقای ترامپ 
که در حاشیه نشست مجمع جهانی اقتصاد در داووس سوئیس 
سخن می گفت، تصريح کرد که قصد نداشته تا دستیابی به توافق 

نهايی با چین وارد حوزه اصلاح تعرفه های تجاری با اروپا شود ولی 
به زعم او چون تجارت با اروپايی بسیار دشوارتر از چینی هاست، 
چاره ای جز آغاز ســريع تر مذاکرات تجاری با اروپا نمانده است. 
رئیس جمهوری آمريکا يادآور شد که وضع تعرفه 25 درصدی بر 
واردات خودروهای اروپايی بیش از همه شــرايط را برای صنايع 
آلمان دشوار خواهد کرد. فشار تجاری آمريکا بر اروپا پس از آن 
شدت گرفت که دولت فرانسه با ارائه طرحی خواستار اخذ مالیات 
از غول های ديجیتالی آمريکا يعنی گوگل، اپل، فیسبوک و آمازون 
شد، اقدامی  که با استقبال ساير کشورهای عضو اتحاديه اروپا و 
به ويژه بريتانیا مواجه شد. البته استیو منوچین، وزير خزانه داری 
آمريکا نیز در جريان برگزاری مجمع جهانی اقتصاد يادآور شد که 
در مقابل مالیات خودسرانه اروپايی ها، آمريکا می تواند تعرفه ساير 
کالاهای اين کشورها را نیز افزون بر خودرو افزايش دهد. اشاره 
او به تهديد پیشین دولت آمريکا مبنی بر افزايش 1۰۰درصدی 
تعرفه واردات مشروبات الکلی و برخی محصولات لوکس تولید 
شده در فرانسه بود. اما برونو لومِر، وزير دارايی فرانسه عصر روز 
چهارشنبه در داووس و به طور رسمی اعلام کرد که کشورش اخذ 
مالیات از غول های ديجیتال آمريکا را فعلا در قبال توقف افزايش 
تعرفه واردات کالاهای فرانســوی به آمريکا متوقف خواهد کرد. 
با اين حال ساجد جاويد، وزير دارايی بريتانیا با دفاع از سیاست 
مالیاتی خود در قبال گافا يعنی گوگل، اپل، فیسبوک و آمازون، 

اجرای آن را عادلانه و منصفانه خواند. )يورونیوز(
5    کل کل وزیر ترامپ با گرتا تونبرگ در داووس؛ استیو 
منوچین، وزير خزانه داری آمريکا در حاشــیه اجلاس ســالانه 
داووس در ســوئیس گفت گرتا تونبرگ ابتدا برود در دانشگاه 

اقتصاد بخواند بعد بیايد و در مورد اســتفاده از ســوخت های 
فســیلی حرف بزند. آقای منوچین اين ســخنان را در پاسخ به 
پرسشی درباره اظهارات نوجوان سوئدی در خصوص پايان دادن 
به استفاده از سوخت های فســیلی بیان کرد. وزير خزانه داری 
آمريکا در پاسخ به اين سوال گفت: »گرتا تونبرگ کیست؟ من او 
را نمی شناسم. آيا او يک اقتصاددان ارشد است؟ من واقعا گیج 
شدم.« منوچین بعد از اين جمله افزود: »او ابتدا به دانشگاه برود 
و رشته اقتصاد بخواند، سپس می تواند بیايد و اينجا به ما در اين 
رابطه توضیح دهد.« وزير خزانه داری آمريکا در توضیح نظر خود 
و در مخالفت با خانم تونبرگ گفت، آنهايی که از عدم استفاده 
از سوخت های فسیلی دم می زنند بايد از خاطر نبرند که اين کار 
»عواقب جدی اقتصادی« در پی دارد و با موضوع »اشتغالزايی« 
گره خورده است. اســتیو منوچین در توضیح بیشتر نظر خود 
افزود: »اقتصادهای بســیاری در حال گذار به استفاده از انرژی 
تمیزتر و کارآتر هستند. تمام اين انرژی ها لزوما نبايد تجديدپذير 

باشند.« )يورونیوز(
6    18 ســال زندان برای تف کردن روی پیتزا در ترکیه؛ 
دادستانی در ترکیه خواستار حداکثر 18 سال زندان برای مردی 
شد که پیش از تحويل دادن پیتزا به مشتری روی آن تف کرده 
بود. دوربین های امنیتی محل سکونت مشتری، رفتار مرد جوان را 
ضبط کردند و در تصاوير ديده می شود که تحويل دهنده پیتزا که 
»بُراق س.« نام دارد، درست پیش از تحويل دادن پیتزا به مشتری 
روی آن آب دهان انداخته و با موبايلش از اين کار فیلم می گیرد. 
انگیزه کار وی هنوز روشن نیست.  مســئول مجتمع مسکونی 
مذبور که در اسکی شــهر ترکیه واقع شــده، فیلم دوربین های 

امنیتی را می بیند و اين موضوع را به مشتری پیتزا اطلاع می دهد 
و او نیز به دادگاه شکايت می برد. متهم که در سال 2۰17 مرتکب 
اين عمل شــده، در مرحله نخســت به جرم به خطــر انداختن 
سلامت مشتری ۴۰۰۰ لیر جريمه شد و حالا دادستان پرونده با 
اتهام »مسموم کردن خوراک« در پی گرفتن حکم زندان طولانی 

مدت برای وی است.
7    اولین رئیس جمهور زن در یونان انتخاب شد؛ پارلمان 
يونان در جلسه روز چهارشنبه خود خانم اکاترينی ساکلاروپولو 
را به عنوان رئیس جمهور جديد اين کشور انتخاب کرد. اين زن 
يک حقوقدان و متخصص در حوزه محیط زيست و قانون اساسی 
است. به گزارش عصرايران به نقل از خبرگزاری فرانسه، کوستاس 
تاسولاس رئیس پارلمان يونان در اين باره گفت: حدود 2۶1 نفر 
از نمايندگان پارلمان يونان به اکاترينی ساکلاروپولو ۶3 ساله رای 
دادند. رئیس جمهور جديد پیش تر  به عنوان رئیس دادگاه های 
عالی يونان فعالیت می کرد. او قرار است در تاريخ 13 مارس وارد 
دفتر رياست جمهوری يونان شــود. اگر چه رئیس جمهور عالی 
ترين مقام کشور يونان محسوب می شود اما بیشتر چهره و پستی 
تشريفاتی است. نخســت وزير، عالی ترين مقام اجرايی کشور به 
شمار می رود. رئیس جمهوری در يونان دولت و قوانین را تايید 

می کند و از نظر تکنیکی قدرت اعلام جنگ را دارد.
8    وزیر خارجه آمریکا به زودی به اوکراین سفر خواهد 
کرد؛ وزير خارجه آمريکا در گفت وگويی با شبکه خبری بلومبرگ 
در جريان ســفرش به جامائیکا گفت که قرار است به زودی به 
اوکراين سفر کند. مايک پمپئو، تاريخی برای سفرش به اوکراين 

اعلام نکرده است. )ايسنا به نقل از رويترز(

آخرين خبرها از استيضاح ترامپ، رونمايی از طرح موسوم به معامله قرن و برگزيت 
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کهنه کارها در جشنواره 
درباره حضور مسعود کیمیایی و مجید مجیدی و 

ابراهیم حاتمی کیا در جشنواره فیلم فجر

  سایت نگار

دستگیری خواننده لس آنجلسی در سفره خانه و شایعه عجیب آواز گنجشکها
1  متن کمی عجیب پلیس اماکن در مورد رصد یک خواننده لس آنجلســی 
در تهران و دستگیری اش به هنگام اجرای کنســرت در یک سفره خانه! ما که 
نفهمیدیم اهمیت این خبر در کجاســت و اصلا در چنین شــرایطی انتشار این خبر 
و یا بازداشت خواننده یک ســفره خانه اهمیتش چیست اما احتمال هم می دهیم که 
عزیزان پلیس اماکن نکات ریزی را می بینند که ما هیچوقت نتوانسته ایم ببینیم: رئیس 
پلیس اماکن تهران بزرگ از دستگیری سامان خواننده معروف لس آنجلسی در حین 
اجرای کنسرت در شمال تهران خبر داد.ســرهنگ نادر مرادی رئیس پلیس اماکن 
تهران بزرگ با اعلام خبر فوق اظهار داشت: سامان خواننده لس آنجلسی بعد از ورود 
به تهران تحت رصد پلیس بود تا اینکه مطلع شــدیم پنجشنبه شب در سفره خانه ای 
در شمال تهران اقدام به اجرای کنسرت کرده است.رئیس اماکن تهران بزرگ تصریح 
کرد: با هماهنگی با مراجع قضایی، مأموران پلیس اماکن تهران بزرگ به محل ورود 
کرده و وی را به همراه مالک سفره خانه دســتگیر کردند.وی با اعلام این مطلب که 
سامان و مالک سفره خانه تحویل دستگاه قضایی شــدند از برخورد پلیس با هر گونه 

هنجارشکنی خبر داد.

2  مایک تایسون از دعوایی که یک بار در زندان داشته صحبت کرده است. در 
سال 1991 که تایسون در اوج دوران ورزشی خود بود به اتهام تعرض بازداشت شد. 
به گزارش ایلنا، او همیشه گفته که بازداشتش اشتباه بوده و او کار خلافی انجام نداده 
است. بسیاری از مردم هم او را بی گناه می دانند اما در هر حال تایسون به شش سال 
زندان محکوم شد که سه سال آن را گذراند و در سال 1995 آزاد شد. بسیاری حدس 
می زدند که او در زندان حواشی فراوانی خواهد داشت اما او پشت میله ها تنها یک بار 
دعوا کرد. تایســون از حرفی که یک فرد به او زده بود ناراحت شد: »تنها یک بار دعوا 
کردم و مجبور شدم به یک نفر مشت بزنم. یکی حرفی زد و من به سمتش رفتم و به او 
مشت زدم. ما را برای مدتی طولانی در یک سلول کنار هم قرار داده بودند و او حرفی 

زد که نتوانستم خودم را کنترل کنم و رفتم و او را زدم.«
تایســون می گوید در آن روز یک نفر چاقو خورده بود به همین دلیل اجازه رفتن به 
باشگاه را به زندانیان نداده بودند: »ما را در سلول گذاشــته بودند. نمی توانستیم به 

باشگاه برویم. یک نفر انگار چاقو خورده بود. من عصبانی بودم و حالم خیلی بد بود.«

3  دویچه وله به نقل از مجله آلمانی زبان»فوکوس«آورده است: بسیاری از مردم 
ژاپن هنگام بیدار شدن از خواب دو لیوان آب با معده خالی می نوشند. این نوع نوشیدن 
آب تحت عنوان آب درمانی ژاپنی، یک روش بسیار متداول برای از بین بردن سموم 
بدن، بهبود عملکرد کبد، افزایش متابولیسم، کاهش التهاب، بهبود عملکرد دستگاه 
گوارش و در نهایت کاهش وزن است. علاوه بر این، شما با نوشیدن آب در حالت ناشتا 
به بهبود حرکات روده کمک کرده و دچار یبوست نمی شوید. وقتی آب وارد معده خالی 
می شود، اسید معده را خنثی کرده و در ضمن باعث می شود کمتر احساس گرسنگی 
کنید و وعده صبحانه خود را کوچکتر کنید. به جای آب شیر، سعی کنید آب معدنی 
بنوشید چون درصد کربنات هیدروژن آن بالاتر است و تاثیر بیشتری در کاهش اسید 
معده دارد. زمانی که ناشتا هستید، آب گازدار ننوشید چون با این کار اسید معده را 

افزایش خواهید داد. سراغ آب سرد هم نروید و بگذارید آب به دمای اتاق برسد.

4  مراجع ذیربط در جمهوری عراق اعلام  کرد  واردات محصولات کشاورزی 
)مشــروحه ذیل( از تمامی گذرگاه های عراقی و از تاریخ اعلام شده در لیست 

مذکور و برای پشتیبانی محصولات ملی عراقی، ممنوع می باشد.
1-شلغم،2-چغندر،3-عسل،4-انار.

بنابراین گزارش در نامه ای دیگر نیز عقیل هاشم ناصر رایزن بازرگانی عراق با ارسال 
نامه ای به  پیلتن، مدیر کل دفتر بازرگانی کشورهای عربی و آفریقایی سازمان توسعه 

تجارت ممنوعیت واردات کاهو به آن کشور را اعلام کرده است.
بنابر این گزارش عقیل هاشم ناصر رایزن بازرگانی عراق همچنین نامه ای دیگر را به 
کمالی اردکانی مدیر کل دفتر بازرگانی کشورهای عربی و آفریقایی نوشت و  واردات 

کدو به آن کشور را ممنوع اعلام کرد.

5  جوردن بلفورت کلاهبرداری که ســوژه اصلی فیلم »گرگ وال استریت« 
مارتین اسکورســیزی بوده و لئوناردو دی کاپریو نقش وی را بازی کرد، گفت 
پنجشنبه دادخواستی به دادگاه ارائه کرده و در آن اعلام کرده که تهیه کنندگان 
فیلم کلاهبرداری به مراتب بدتری نســبت به وی کرده اند. بلفورت درخواست 
غرامت 3۰۰ میلیون دلاری در دادگاه عالی لس آنجلــس علیه کمپانی »رِد گرانیت 
پیکچرز« و رضا عزیز مدیرعامل آن طرح کرده است. او گفت هیچ تصوری نداشت که 

سرمایه این فیلم با میلیون ها دلار سرقت شده از مالزی تامین می شود.
عزیز در حال حاضر به اتهام اختلاس 24۸ میلیون دلاری از صندوق توســعه دولتی 
مالزی با اتهام فســاد روبه روســت. نجیب رزاق ناپدری او به دلیل اتهام سرقت 4.5 
میلیارد دلاری از این صندوق از پست نخســت وزیری برکنار شد. بلفورت که اوایل 
دهه 199۰ به دلیل اختلاس 2۰۰ میلیون دلار از ســرمایه های ســرمایه گذارانش 
سرانجام 22 ماه در زندان سر کرد، ادعا کرده رسوایی صندوق سرمایه گذاری مالزی، 
بر داستان زندگی او سایه انداخته است. وی امتیاز استفاده از خاطراتش را به کمپانی 
»رد گرانیت« فروخته است و حالا در شکایت خود ادعا کرده پس از رسوایی صندوق 
سرمایه مالزی این شرکت دیگر قادر نیست تا برای ساخت ادامه فیلم سرمایه گذاری و 
از این حقوق استفاده کند. او ادعا کرده اگر از منابع ناپاک مالی این کمپانی خبر داشت 
هرگز امتیاز استفاده از کتابش را به آنها نمی فروخت. اما چندی پیش وی گفته بود بعد 
از اینکه این کمپانی یک مهمانی ناهار چند میلیون دلاری در کن برگزار کرد، دریافت 

که پول آنها دزدی است.

6  تهیه کننده فیلم خون شد در مورد انصراف کیمیایی و آقاخانی از جشنواره 
گفت: اجازه بدهید در این مورد اظهار نظر نکنم چرا که ممکن اســت این انصراف ها 
ملغی شود و این دوســتان هم دوباره در جمع هنرمندان حاضر در جشنواره حضور 
داشته باشند.  هفته گذشته مسعود کیمیایی  و سعید آقاخانی با انتشار فیلم و متنی از 

جشنواره فیلم فجر انصراف داده بودند .

7   مهدی نصیری در کانال شخصی خود در تلگرام نوشت: توئیت من در مورد 
مهندس بازرگان در شــرایطی موجب دلخوری برخی نیروهای انقلابی شد که رهبر 
انقلاب در پیام های تسلیت شان به مناسبت در گذشت ایشان )سال ۷3( و در گذشت 
مرحوم دکتر یدالله سحابی جانشــین بازرگان در نهضت آزادی)سال ۸1( از دیانت و 
خدمات هر دو آنها با تعابیر بسیار بلندی تجلیل کرده اند و این در حالی بود که در همه 

این سال ها این دو مرحوم با جمهوری اسلامی  تقابل سیاسی داشتند.
آنچه من درباره ضرورت انصاف ورزی با بازرگان و امثال این چهره ها گفتم دقیقا ناظر به 
همین شیوه برخورد منصفانه و بزرگوارانه بود اما سوال این است که چرا باید بین این 
منش دینی - عقلانی رهبری با نحوه مواجهه طیفی از نیروهای حزب اللهی و انقلابی 

با چنین مسائلی شکافی عظیم باشد؟ قاصر یا مقصر کیست؟
متن دو پیام تسلیت حضرت آیت الله خامنه ای جهت اطلاع کسانی که آنها را ندیده اند، 

این است:

بسمه تعالی
جناب آقای دکتر یدالله سحابی

درگذشت مرحوم آقای مهندس مهدی بازرگان را به جناب عالی و خانواده  محترم آن 
مرحوم تسلیت می گویم. ایشان یکی از مبارزان دیرین با رژیم ستمشاهی و نیز از جمله  
پیشروان ترویج و تبیین اندیشه های ناب اسلامی با زبان و منطق و شیوه  نوین بود و از 
این رهگذر بی شک در چشــم همه  علاقه مندان به گسترش و رواج ایمان اسلامی در 
میان طبقات تحصیل کرده در دوران خفقان و دین زدایی رژیم پهلوی، دارای شأن و 

ارزش بخصوص بود.
خداوند ایشان را مشمول رحمت و مغفرت و فضل خود قرار دهد و به تلاش های ایشان 

با چشم رضا و قبول بنگرد.
لطفاً مراتب تسلیت اینجانب را به همسر و فرزندان محترم ایشان ابلاغ فرمایید.

سیّد علی خامنه ای )۷3/11/5(

8 به گزارش خبرآنلاین، کاوه راد، وکیل ترانه علیدوستی درباره حضور این 
بازیگر در دادسرای رسانه و جزئیات پرونده او توضیحاتی را ارائه کرد.

او در این باره توئیت کرد:»شــکایت علیه خانم ترانه علیدوستی، مربوط به سال 9۷ و 
شاکی پرونده، معاونت حقوقی نیروی انتظامی است. تاریخ ابلاغ احضاریه 25 دی ماه 
امسال است. شنبه و یکشنبه در دادسرا برای توضیحات حاضر شدیم. رویکرد دادسرای 
رســانه، به رغم اختلافات نظری در موضوع اتهام، احترام آمیز است. شکایت در مورد 
توئیت هایی اســت که حاوی مضامین سیاســی و اجتماعی در موضوعاتی همچون 
حجاب، گشت ارشاد، رفع حصر و وضعیت نگهداری از زندانیان بوده است. عنوان اتهام، 
فعالیت تبلیغی علیه نظام است. خانم علیدوستی روز یکشنبه پس از اخذ آخرین دفاع، 

با قرار کفالت آزاد شدند.«

9  محققان دانشگاه ملی استرالیا و دانشــگاه نوادا در آمریکا تحقیقاتی را 
درباره سطح کتاب خوانی افراد کشورهای مختلف انجام دادند. 

آنها این پژوهش را روی افراد بین 25 تا ۶5 ســال در 31 کشور مختلف جهان انجام 
دادند و از آنها درباره تعداد کتاب هایی که در 1۶ ســالگی در خانه خود داشــته اند،  
پرسش کردند. براســاس این پژوهش، تعداد کتاب های موجود در خانه افراد در 1۶ 
سالگی نتایج مثبتی بر سطح ســواد و مهارت های فناوری اطلاعات آنها در سال های 
آینده داشته است، صرف نظر از اینکه آن شخص چقدر آن کتاب ها را مطالعه می کرده 
است.  برای مثال در خانه یک فرد 1۶ ساله اهل استونی به طور میانگین 21۶ کتاب 
وجود دارد. این شاخص برای خانه ای که یک نوجوان 1۶ ساله آمریکایی در آن زندگی 
می کند، 114 است. به طور میانگین مردم استونی در هر خانه 21۸ کتاب داشته اند 
و یک سوم از پاسخ دهندگان استونی هم اعلام کرده اند که در سن 1۶ سالگی بیش از 
35۰ کتاب در خانه خود داشته اند. براساس تحلیل های مبتنی بر نتایج این پژوهش 
اینکه یک شخص کتاب های بیشتری در خانه داشته باشد، حتی اگر آنها را مطالعه هم 

نکند، این مسئله بر نتایج تحصیلی آن شخص تاثیر مثبت داشته است.

10  شهروند گفت وگویی کرده با همان روحانی که رئیس فدراسیون بولینگ 
و بیلیار شده است: من هم برای همین وارد میدان شــدم تا بتوانم این رشته را در 
راستای فرهنگی شدن پیش ببرم. ما به دنبال همگانی کردن بولینگ و بیلیارد در میان 
اقشار جامعه هســتیم. بر خلاف این که برخی معتقدند بولینگ و بیلیارد یک رشته 
لوکس و لاکچری است، من اعتقاد دارم عموم مردم می توانند در این رشته ها فعالیت 
کنند و فقط نیاز است که این موضوع در جامعه جا بیفتد. نسبت به رشته های دیگر 
فعالیت در بولینگ و بیلیارد نیاز به هزینه بالایــی ندارد و این  هم که می گویم برخی 
تصور لاکچری بودن این رشته ها را دارند، به خاطر یک تفکر قدیمی است. ما باید سعی 
کنیم این تفکر از بین برود تا مردم بیشــتر به سمت این دو رشته بیایند. سال هاست 
که بولینگ را به صــورت حرفه ای بازی می کنــم و در بیلیارد هم فعالیت داشــتم. 
روحانی بودن هیچ منافاتی با بازی کردن بولینگ و بیلیارد ندارد. اتفاقا روحانیون باید 
در میان مردم باشند و به پیشــرفت فرهنگ و ورزش کمک کنند. از نظر شرعی هم 
من از مراجع تقلید استعلام گرفتم و هیچ نظر منفی وجود ندارد. بولینگ و بوکس که 
هیچ  وقت مورد بحث نبوده و درباره بیلیارد هم مراجع گفته اند اگر شرط بندی نباشد، 
اشکالی ندارد. شرط بندی هم که در همه ورزش ها مشکل دارد و فقط مربوط به بیلیارد 

نیست. شما اگر در فوتبال هم شرط بندی کنید، آن هم ایراد دارد.

11  حسین لامعی نوشت: وحید جلیلی شب گذشته در برنامه  تلویزیونی »شب 
سینما« در شــبکه چهار، رو در روی محمد قوچانی به بحث پیرامون 40 سال 

سینمای پس از انقلاب پرداخت.
 پس از آنکه وحید پناهلو )از چهره های فرهنگی اصولگرا( در اینستاگرام خود وحید 
جلیلی را تمامیت خواه خواند، حــالا امیر ابیلی، از سینمایی نویســانِ مطرح جبهه  

فرهنگی انقلاب با انتشار متن تندی در اینستاگرام خود نوشت:
 وحید جلیلی خوب حرف می زند، از آوینی هم حسابی خرج می کند، اما آوینی با دست 
گذاشتن روی سینمای هیچکاک و تمرکز بر سرگرمی در سینما اتفاقا در نقطه  مقابل 
چیزی بود که این سال ها جلیلی می سازد.  جلیلی سینمای روشنفکری را به درستی 
ایدئولوژیک می داند؛ اما خود روی دیگر سکه  ایدئولوژی زدگی در سینماست. جشنواره  
ســینمایی »جلیلی«، عمار و فیلم های تولید شده  دفترش ]آیا[ چیزی جز سینمای 
ایدئولوژی زده و محتوامحوری است که آوینی سال ها نقدش می کرد؟ چه خوب که 

جلیلی حالا محصول دارد و می شود با محصولاتش مواجه شد و نه با خطابه هایش.

12  کافه ســینما خبری را به نقل از یک رســانه  آمریکایی منتشر کرد که 
داماد هندی الاصل الیزابت وارن ، )کاندیدای دموکرات  ( ســرمایه گذار فیلم 
سینمایی آواز گنجشک ها ســاخته مجید مجیدی بوده است.  گزارش سایت 
theunionjournal سعی کرده با طرح این ادعا نامزد دموکرات انتخابات ریاست 

جمهوری آمریکا را به ارتباط با ایران متهم کند.  خبر منتشر شده این گونه است : 
داماد نامزد دموکرات انتخابات ریاست جمهوری، در تولید فیلم »آواز گنجشک ها«ی 
مجید مجیدی همکاری داشته است! به این ترتیب فیلم مجیدی این روزها، در کانون 
چالش های انتخابات ریاست جمهوری آمریکا میان دو گروه رقیب قرار گرفته است. 
به گزارش کافه سینما، در شرایطی که رقابت میان احزاب جمهوری خواه و دموکرات 
برای حضور در انتخابات پیش رو اوج گرفته، حالا خبر همکاری داماد الیزابت وارن یکی 
از نامزدهای دموکرات انتخابات ریاست جمهوری، با فیلمساز ایرانی منتشر شده است. 
 Tricolor  در کتاب جدید پیتر شویزر خبرنگار گفته شده در سال 2۰۰۸ موسسه
او فیلم آواز گنجشــک های مجید مجیدی را تهیه کرده است. سوشی تیاگی، داماد 
هندی الاصل الیزابت وارن، با امیلیا، دختر وارن در مدرســه اقتصاد وارتن آشنا شده 
است. هنوز واکنشی از سوی ســازندگان ایرانی فیلم به این اخبار منتشر نشده است. 
اما  جواد نوروزبیگی ، تهیه کننده ســینما که در فیلم سینمایی آواز گنجشک ها به 
عنوان مجری طرح در کنار مجید مجیدی بوده است، با تکذیب این خبر  گفت : بنیاد 
سینمایی فارابی ، شهرداری تهران و سازمان بهزیستی به عنوان سرمایه گذاران فیلم 
آواز گنجشک ها بودند و به هیچ وجه ســرمایه گذار خارجی در این فیلم سینمایی 

حضور نداشته است.

فیلم خون شــد آخرین و سی امین فیلم مسعود 
کیمیایی روز پنجشــنبه صبح در سینما آستارا 
اکران خصوصی شــد. خود کیمیایی هم در این 
اکران حضور داشــت و از قرار ماجــرای تحریم 
جشنواره توســط او منتفی شــده است . حضور 
او در جشــنواره فجر – جــدا از کیفیت فیلمش 
– یک اتفاق بزرگ و مهم اســت . او قدیمی ترین 
فیلمسازی است که در جشــنواره امسال فیلم 
دارد. از نسل اول . از دوره کیارستمی و حاتمی و 

مهرجویی و تقوایی و بیضایی و نادری.  کسی که 
با قیصر در سال 134۸ از بانیان موج نو سینمای 
ایران بود و شــماری از بهترین و مشــهورترین 
فیلم های تاریخ سینمای ایران را کارگردانی کرده 
است :  قیصر ، رضا موتوری ،  گوزنها ،  سرب ،  دندان 
مار ، ردپای گرگ ،  سلطان و.... امسال پنجاهمین 
سال فعالیت او به عنوان فیلمساز است که با خون 

شد در جشنواره فجر جشن گرفته می شود. 
به جز کیمیایــی ،  حضور ابراهیــم حاتمی کیا و 

مجید مجیدی هم مهر نسل دوم سینمای ایران 
را بر جشــنواره امســال ثبت می کند. حاتمی 
کیا متولــد 134۰ و مجیدی متولــد 133۸ از 
کلکسیونرهای همیشگی ســیمرغ های بلورین 
بوده اند. مجید مجیــدی 5 بار برنده ســیمرغ 
بهترین کارگردانی شــده و حاتمی کیا ســه بار 
سیمرغ بهترین کارگردانی را به خانه برده است. 
هرکدام از این دو نفر یک سیمرغ فیلمنامه راهم 
برنده شــده اند. تفاوت اینجاســت که مجیدی 
مدت هاست دیگر موجی در فضای سینمای ایران 
ایجاد نکرده اما حاتمی کیــا همچنان پرانرژی و 
پراشتیاق و جاه طلب پروژه های سنگین متنوعی 
را یکی پس از دیگری انتخاب کرده است و او طی 
ســال های اخیر با فیلم هایی چون چ ،  بادیگارد و 
شام آخر رابطه پرشورش با طرفدارانش را حفظ 
کرده اســت. طرفدارانی که از فیلــم ازکرخه تا 
راین پای ســینمای او آمدند و هنــوز هم برای 
دیدن فیلم هایش سرودست می شکنند . امسال 
مجیدی با خورشید به جشنواره می آید . فیلمی 
که فیلمنامه اش را با نیما جاویدی نوشته است. 
جاویدی ســازنده فیلم موفق سرخپوست است . 
طنازطباطبایی و علی نصیریــان و جواد عزتی 
هم بازیگران این فیلم هستند. اما در فیلم خروج 
ساخته ابراهیم حاتمی کیا بازیگر نقش اول فرامرز 
قریبیان است که بسیاری او را یکی از شانس های 
کسب ســیمرغ بازیگری می دانند . طبق معمول 
کارهای حاتمي کیا فیلم از سوژه ای روز و ملتهب 
با اشارات واضح سیاسی و اجتماعی سود می برد 
و مطمئنا از آثار پربازتاب و خبرســاز جشنواره 

خواهد بود. 

 واگویه های انتظار
 پیمانه در پیمانه در پیمانه جا می ماند

یاد نفس های تو در این خانه جا می ماند
من، راهی شهر قیامت می شدم اما / یادم میان خلوت میخانه جا می ماند

 دستور زبان عشق
اعتراف کنم 

تمام کِشیش ها / عاشقت می شوند،
 کامران رسول زاده عیسی محمدیمن /  جهنم را / ترجیح می دهم...

مردی که چهره  نیویورک را عوض کرد
در این ستون درباره مکان ها وآدم ها خواهید خواند

اگر از مردم شــهر نیویورک بپرسید مقتدر ترین 
فردتاریخ این کشــور کیســت احتمالا در کنار 
نام هایی مثل جورج واشنگتن و روزولت و ریگان ، 
 از مردی به نام رابرت موزس هم اسم می برند. یک 
مهندس و پیمانکار که در دوره بحران اقتصادی 
کمرشــکن آمریکا در اواخر دهه 2۰ مســئول 
کمیته ای شــد که با بودجه دولتــی پروژه های 
راهسازی و پلسازی انجام می داد تا هزاران کارگر 
و مهندس بیکار را مشــغول کننــد. بودجه این 
پروژه ها از ســوی دولت تامین می شد و یکی از 
معدود اتفاقاتی که سرمایه کلان خارج از نظارت 
مجلس و همین طور بــدون دغدغه های خاص 
بخش خصوصی به یک پیمانکار سپرده می شدآن 
هم بدون آنکه مجبور به پاسخگویی به هیچ نهاد 
دولتی و غیردولتی باشــد.  به این ترتیب رابرت 

موزس از قدرت ،  ســرمایه و اختیاراتی بی سابقه 
برخوردار شد و با کمک آن قیافه شهر نیویورک 
را کلا عوض کــرد. محله های فقیر نشــین مثل 
برانکس و بروکلین را شخم زد ،  بیش از 5۰۰ پارک 
در سراسر نیویورک تاسیس کرد ،  ساحل تفریحی 
کانی آیلند را بنیان گذاشــت و با مجموعه ای از 
شاهراه ها و اتوبان ها قیافه شــهر را تغییر داد اما 
او همیشــه در معرض این اتهام بود که به شکلی 
موذیانه شهر را باب طبع اقلیت ثروتمند شهر سرو 
ســامان داده . به عنوان مثال او جزیره تفریحی 
کانی آیلنــد را در مجاورت نیویورک تاســیس 
کرد اما آن را با پل هــای روگذری تزئین کرد که  
ارتفاعشان اجازه نمی داد اتوبوس های عمومی و 
مسافربری از زیر آنها عبور کنند. در نتیجه فقرا و 
اکثر سیاهپوست ها که اتومبیل شخصی نداشتند 

از ورود به این جزیره تفریحی محروم شدند ! در 
کتاب زیبای تجربه مدرنیته نوشته مارشال برمن 
فصلی به بازخوانی پروژه های سی ســاله  رابرت 
موزس  و تاثیرش در جنبش مدرنیته این ابرشهر 
آمریکا پرداخته است . به تازگی ادوارد نورتن هم 
فیلمی ساخته اســت با نام بروکلین بی مادر که 
درآن و در دل ماجرایی  پرپیچ و خم و کارآگاهی 
و معمایی  کاراکتر رابرت موزس  هم حضور دارد 
هرچند در فیلم اسمش را به موزس راندولف تغییر 
داده اند احتمالا به خاطر دردســرهای حقوقی 
ماجرا. نقش این شــخصیت را الک بالدوین ایفا 
می کند. فیلم بزرگی نیست اما دلچسب و جذاب 
است .   شــرایط خاص موزس در پروژه های جاه 
طلبانه اش شما را یاد بعضی از شهرداران تهران 

نمی اندازد؟  حداقل یکی از آنها ؟ 

آرش خوشخو   90  کامنت تا آخر زمستان

ما دوست های خوبی بودیم. او فیلم های وسترن 
دوســت داشــت و من برنامه های عروسکی. او 
بال مرغ ســفارش می داد و مــن جوجه کباب 
بی اســتخوان. او دوچرخه را یک دستی می راند 
و من دو دستی. او حواســش به ریشه بود و من 
به برگ ها. او چای می ریخت و من استکان کمر 
باریک را هول می دادم روی نعلبکی. او کانال های 
تلویزیون را عوض می کرد و من غر می زدم. من 
کانال ها  را عوض می کردم و او غر می زد. او پرتقال 
پوست می کند و من نارنگی. او دندان مصنوعی 
داشــت و من پلاک متحرک دندان. او پیرمردی 
تنها بود و من بچه ای که او را به چشم یک قهرمان 
واقعی نگاه می کردم. قهرمانی که می توانست تا 
سه چهارراه، بدون کمک دست دوچرخه سواری 
کند. بلد بود بدون کبریت و فندک آتش روشن 
کند، بلد بود یک جمله نیمــه طولانی را به زبان 
روسی بگوید، بلد بود سنگ های صاف صیقلی را 
جوری پرت کند روی آب دریاچه، که سنگ تا ابد 

روی آب بپرد و فرو نرود.

قیافه اش شــبیه قهرمان های واقعــی بود. از آن 
پیرمردهای قد بلندی که وســط کله طاسشان 
به آسمان می خورد و وقت و بی وقت، ناخن ها را 
فرو می کنند لای ته ریش همیشگی و صورتشان 
را خرچ خــرچ می خاراننــد. از آن پیرمردهایی 
که پشــت ســبیل های پرپشتشــان شــهری 
گمشــده اســت. از آن پیرمردهایی که جوری 
چاقوی غول پیکر آشپزخانه را روی چاقوتیزکن 
می کشــند، که انگار می خواهند تا دقایقی دیگر 
در جنگی قبیله ای شرکت کنند. او یک قهرمان 
واقعی بود. یک قهرمان شکســت ناپذیر که خدا 
می داند با آن تفنگ شکاری، چه ها نکرده بود. یک 
روز نشست روی مبل زهوار در رفته فنر در آمده 
اسقاطیِ حیاط پشتی، یک قلپ از نوشیدنی اش 
سر کشید، پانسمان بال پرنده توی دست هایش را 
عوض کرد و گفت »هیچ وقت به پیرمردهایی که 
هم پرنده می کُشن و هم پرنده شفا می دن اعتماد 
نکن.« تند تند ســر تکان دادم که یعنی »من به 

تو اعتماد دارم.«

هشت روز بعد حال پرنده خوب شد و پر زد. همان 
روز پاچه ها را فرو کردیم توی کفش های ســاق 
بلند و زدیم به جنگل تا چیزی شکار کنیم. وقتی 
سر تفنگ را به ســمت پرنده روی شاخه گرفته 
و یک چشم را بســته بود، پرسیدم »چرا اعتماد 
نکنم؟« ماشه را فشــار داد. تیر به هدف نخورد. 
هدف تند تند بــال زد و رفت تا زندگی دوباره ای 
شــروع کند. اخم کرد و گفت »چــون احمقن، 
تکلیف شون با خودشون و دنیا معلوم نیست. هم 
نمی ترسن، هم می ترســن. به کسی که خودش 

هم نمی دونه کدوم طرف وایساده اعتماد نکن.«
آن روز وسط آن جنگل وهمناک، لای آن شاخ و 
برگ های در هم گره خورده، قهرمان از خودش 
یک احمق ســاخته بود. قــدَش را دیدم که آب 
می رود، کشــیدگی قامتش را دیــدم که پهن 
می شود.  به خانه که برگشتم چند وقتی سراغش 
را نگرفتم.  پیرمرد لعنتی این بار نوک اسلحه را به 
طرف خودش گرفته بود. قهرمان من وسط جنگلِ 

خیس مرده بود.

  ستون فقرات

قهرمانِ مرده
آنالی اکبری
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گروهتلویزیون  
هفتصبح

هنوز خبر به شكل رسمي اعلام نشده اما تا اين لحظه 
تصميم قطعي اســت: دو برنامه شــاخص سينمايي 
تلويزيون در ايام جشنواره فجر به شكل ضبطي روي 
آنتن خواهند رفت. هفت و نقد سينما برخلاف سال هاي 
پيش ديگر زنده نيستند و اين چالشي است كه هر دو 
برنامه با آن مواجه خواهند بود. ماجرا چيست و چرا اين 
تصميم را مي توان اشتباهي استراتژيك دانست؟ خبر 
وقتي داغ تر مي شود كه بدانيم ويژه برنامه هاي هفت و 

نقد سينما از ساعت 12 شب به بعد آنتن دارند! 
 

   موج جديد ضبطي ها
حتي اگر پيگير خبرهاي تلويزيون نباشيد از تصميم جديد 
اطلاع داريد. از هفته پيش اعلام شــد تلويزيــون آرام آرام 
برنامه هاي زنده را تبديل به برنامه هاي توليدي مي كند. در 
اولين گام برنامه هاي جهان آرا و عصرانه افق ضبطي شدند. 
فرمول يك و ثريا شبكه يك هم ديگر اجازه پخش زنده ندارند. 

هفته پيش در گزارشي مبسوط به نكات مثبت و منفي اين 
تصميم اشاره كرديم. در بخشي از گزارش نوشتيم برنامه هاي 
سينمايي مي توانند زنده باشند اما حالا شنيده ها حكايت از 

تصميم ديگري دارد.

  دود به چشم برنامه هاي سينمايي
چند دليل وجــود دارد كه برنامه هاي ســينمايي تلويزيون 
مي توانند مجوز پخش زنده داشته باشند. از جمله اينكه هفت 
و نقد سينما مخاطب خاص دارند و اين طيف مي دانند ادبيات 
حاكم بر برنامه و سبك و ســياق تحليل چيست. مثلا وقتي 
مسعود فراســتي مي گويد »مقوا« كسي چند متر از جايش 
به هوا پرتاب نمي شود! از آن سو سابقه برنامه هاي سينمايي 
نشان مي دهد ميزان حاشيه ها آنقدر زياد نيست كه تلويزيون 
برايش »هزينه« داده باشــد. حاشيه ســازترين چهره خود 
فراستي است كه دست كم در يك سال اخير اظهارنظرهاي 

جنجالي اش نزديك به صفر بوده. 

  تلويزيون نگران سينماگران است؟
مي ماند يك پرسش: آيا امسال مســئولان تلويزيون نگران 
اظهارنظرها تند سينماگران است؟ بعد از چند اتفاق اجتماعي 

كه در نهايــت منجر به تحريم جشــنواره از ســوي برخي 
سينماگران شد، مديران نگران تر از پيش شده اند؟ راستش 
اين نگراني چندان قابل اعتنا نيســت. به ايــن دليل كه اولا 
سينماگراني كه معروف به اظهارنظر تند هستند به تلويزيون 
نمي آيند. در ثاني بقيه هم عموما قاعــده بازي را مي دانند و 
نگراني درباره شان بي مورد است. نكته ديگر اينكه اصلا جنس 
اعتراض ها و حواشي سينماگران با آنچه در برنامه هاي ديگر 

تلويزيون مي بينيم متفاوت است.

  پخش در ساعت 12 شب؟
علاوه بر ضبطي بودن، خبر عجيب ديگري درباره زمان پخش 
برنامه هاي سينمايي به گوش مي رسد. طبق شنيده ها قرار 
اســت هفت و نقد سينما ساعت 12شــب به بعد روي آنتن 
بروند! اگر قرار است تلويزيون 10شب ويژه برنامه هايي براي 
گرم كردن جشنواره داشته باشد، عملا ساعت انتخاب شده 
در تضاد با چنين ايده آلي اســت. وانگهي ايراد دو برنامه در 
جشنواره پارسال اين بود كه بخش هايي از زمان پخش شان 
يكي بود. حالا با اين تصميم دو برنامه در ســاعت واحد روي 
آنتن مي روند. حاصل اين تصميــم چيزي نخواهد بود جز از 

دست دادن مخاطب.

  چالش توليد
فرض كنيم تا هفته آينده كه جشنواره فجر شروع مي شود، 
تصميم تلويزيون مبني بر ضبطي بودن برنامه هاي سينمايي 
عوض نشود، يكي از پرسش هاي بديهي اين است:  تيم توليد، 
كي بايد اين برنامه ها را ضبط كنند؟ بازبين كي بايد برنامه هاي 
آماده شده را ببيند؟ فرصت براي اعمال اصلاحات هست؟ با 
چنين چالشي عملا هر قسمت با فشار زياد به آنتن مي رسد 

و چه بسا هم نرسد!

  چالش جذابيت و اثرگذاري
شــايد تصميم بر اين باشــد كه برنامه ها براي اينكه به مشكل 
نخورند، 24 ســاعت زودتر آماده شــوند! يعني مرور فيلم ها و 
اتفاق هاي روز اول جشنواره  در شب دوم روي آنتن برود. نتيجه 
اين اتفاق از بين رفتن جذابيت است. مخاطب جشنواره عادت 
كرده بازتاب فيلم ها و رويدادها را داغ داغ تماشا كند. از آن طرف 
تلويزيون اينگونه از ديگر رقبا عقب مي ماند. ضمن آنكه در شكل 
ضبطي بودن اين احتمال هست كه بخشي از حرف ها بيرون بيايد 
و برنامه ها اثرگذاري شان را از دست بدهند. فرض كنيد هفت در 
جشنواره سي وپنجم ضبطي بود؛  آيا در ماجراي داوران دو تابعيتي 
مي توانست تاثيرگذار باشد؟ آيا همه حرف ها روي آنتن مي رفت؟

   افخمي مي رود؟
فارغ از چالش جديد برنامه هاي ســينمايي، خبري ديگر به 
گوش مي رسد كه ضربه مهلك تري براي نقد سينما است. بر 
اساس شنيده ها بهروز افخمي به زودي سريال جديد خود را 
كليد مي زند و شايد نتواند همكاري خود را با نقد سينما ادامه 
دهد. افخمي يكي از عوامل موفقيت اين برنامه است و بايد ديد 

شبكه پنج چگونه مشكل زماني او را برطرف مي كند. 

   توئیت بازی
برنامه هاي سينمايي؛  زنده باشند يا ضبطي؟

کامنت ها

تا پيش از برنامه هفت،  تلويزيون نمونه اي كه در قالب يك مجله 
هفتگي متن و حاشيه سينما را بررســي كند نداشت. فريدون 
جيراني اين برنامه را راه انداخت كه يكي از عوامل موفقيت آن 
بحث هايي بود كه روي آنتن رقــم مي خورد. اين برنامه يك بار 
تجربه ضبطي بودن را دارد؛ بهروز افخمي هفت را به خواســت 
خودش غير زنده آمــاده مي كرد كه خب نتيجــه يك برنامه 
بي حاشيه بود. بعدها كه هفت زنده شد خود افخمي اذعان كرد 
با برنامه ضبطي نمي توان برخي اتفاق ها را رقم زد. حالا نه فقط 
هفت كه نقد سينما به عنوان دو برنامه مطرح سينمايي تلويزيون 
قرار است از جشنواره به شكل ضبطي پخش شوند. سوال اين 
است، اين برنامه ها در صورت توليدي شدن جذابيت دارند؟ يا 

همه برگ برنده شان به زنده بودن است؟

  وحيد سعيدی: »نقد سينما« و » هفت« قرار است در ايام 
جشنواره فجر به شکل ضبطی پخش شوند، خب چرا ؟ مگر قرار 
اســت در اين ويژه برنامه ها چه حرف خاصی گفته شود. همه 
جذابيت اين برنامه در ايام جشنواره به زنده بودن شان است، 
با توليدی شدنشان قطعا جذابيت شــان به نحو قابل توجهی 
کاهش پيدا می کند. در اين صورت حتی اگر پخش نشوند هم 

به جايی بر نمی خورد.

  احمد رنجبر: هفت و نقد ســينما در روزهايي كه سينما 
»جان« ندارد به مشــكل خورده اند. حيات ايــن برنامه ها به 
قبراق بودن سينماست و جشنواره حكم خون تازه براي شان 
دارد. فارغ از ايرادهايي كه متوجه هر دو برنامه است، در زمان 
جشــنواره، مخاطب خاص و عام آنها بيشــتر مي شود. طبعا 

توليدي بودن ترمزي است براي اوج دوباره شان.

  مرجان فاطمی: تمام جذابيت برنامــه هفت اين بود که 
بلافاصله بعد از پايان نمايش فيلم های هــر روز، به طور زنده 
پخش می شد و با حاشــيه های مختلفی همراه بود. با گرفتن 
پخش زنده از اين برنامه ها طراوت و تازگی شــان به طور کلی 

از بين می رود. 

در تازه ترين تصميم مديران تلويزيون به اين نتيجه رسيده اند كه دو برنامه شاخص 
سينمايي در ايام جشنواره فجر به شكل زنده روي آنتن نباشند. ضمن آنكه هر دو در باكس ساعت 12 

شب قرار گرفته اند. عواقب اين تصميم چه خواهد بود؟

ضربه كاري به هفت و  نقد سينما

   آنالیز    رصد خانه

»وحيد جليلی و محمد قوچانی 40 سال سينمای انقلاب را در  شب سينما مرور خواهند 
کرد«؛ اين تيتر خبري است كه آخر هفته پيش رســانه اي شد. در محافل رسانه اي و 
سينمايي نيز خيلي ها تماشاي برنامه را توصيه مي كردند. نتيجه اما به بار ننشست. دليل 
اصلي اينكه هر دو طرف كه از دو جناح سياسي مخالف هستند،  در بزنگاه هاي مختلف 
خيلي زود به اشــتراك مي رســيدند. مثلا وقتي قوچاني از مميزي مي گفت، جليلي 
كتابش را نشــان مي داد كه مميزي خورده... نفس نشســتن قوچاني و جليلي  روي 
صندلي شب سينما اتفاق مثبتي است كه خب اگر نتيجه مطلوب حاصل نشده، به نوع 
مصاف طرفين برمي گردد منتها نمي دانيم اين برنامه كه اين بار ضبطي بود، مشمول 

مميزي شده يا خير؟

تصويربرداری فصل ششم »پايتخت« کماکان در شهر شيرگاه ادامه دارد و گروه سخت 
در تلاشند تا سريال برای پخش در ايام نوروز آماده شود. آنها در راه توليد سريال با يک 
چالش بزرگ هم روبه رو هستند، گروه توليد بايد برای ضبط قسمت هايی از سريال به 
کشور ايتاليا سفر کنند و قرار است سکانس هايی از »پايتخت 6« در اين کشور جلوی 
دوربين برود. طبق برنامه اين سفر به زودی انجام می شود. اينطور که شنيده می شود، 
سفر به ايتاليا در داستان »پايتخت« بی ربط به ماجرای دروازه بان شدن بهتاش در اين 
فصل از سريال نيست. گويا او مورد توجه يک تيم ايتاليايی قرار می گيرد و برای انجام 
مذاکره و لژيونر شدن به اين کشور سفر می کند. در اين سفر نقی و ارسطو هم بهتاش 

را همراهی می کنند. »پايتخت 6« در 15 قسمت برای پخش از شبکه آماده می شود.

درســت يك هفته پيش در چنين روزي گزارش كاملي نوشتيم درباره تصميم 
شبكه يك براي پخش همزمان دو ســريال جديد. همانطور كه مي دانيد شبكه 
يك به خاطر ايام شهادت حاج قاسم و نيز سانحه هواپيما دو هفته از پخش سريال 
طنز زير همكف امتناع كرد. از شنبه هفته پيش ســريال جديد سرگذشت را در 
كنداكتور قرار داد و يكشنبه شــب با پايان آن ادامه زير همكف را از سرگفت. در 
آن گزارش نوشتيم شبكه يك رسما ســريال سوزي مي كند. در عين حال به اين 
احتمال اشاره شد كه چاره اي جز اين نبوده و شبكه يك در ايام بهمن بايد سريال 
مناسبتي پخش كند. حالا چند روزي است تيزر سريال جلال پخش مي شود كه 
قرار است از 11 بهمن روي آنتن شبكه يك برود. اين سريال اتفاق هاي سال 59 

را به تصوير مي كشد.

پايين تر از انتظار روز      مشكل مميزي بود يا محافظه كاري مهمان ها؟

شگفتانه روز      پايتخت در راه ايتاليا

ماجرا اين بود روز      چرا شبكه يك دو سريال پخش كرد؟

از اواخر دي شبكه سلامت 
پخش برنامه جديد شهر 

شب را شروع كرد. اين برنامه 
قرار است به مدت 40دقيقه 
به مخاطب آرامش دهد و به 
قول معروف شبي آرام براي 

مردم رقم بزند. عيار شهر شب 
چقدر است و آيا مي توان آن را 

برنامه اي موفق دانست؟

برنامه شهر شب با الهام از راديو هفت ساخته شــده است. در اين برنامه ابتدا مجري با           منظر اول| نقاط قوت
بيننده ها سلام و عليك مي كند و در ادامه آيتم هاي مختلفي پخش مي شود. شهر شب براي كساني كه علاقه مند به 
متن هاي ادبي و ترانه هستند،برنامه مناسبي است. شهر شب سعي مي كند با متن هاي آرام بخش بيننده را چند 
دقيقه اي از هياهو دور كند. تصاوير آيتم ها نيز در همين راســتا انتخاب مي شــوند. ترانه ها هم از اين ايده تبعيت 
مي كنند. با اين حال امتيازهاي شاخص شهر شب تيتراژ ابتدايي و دكور آن است. در تيتراژ ترانه هايي مرتبط با شب 
و آرامش مي شنويم؛ از جمله امشب شب مهتاب، شب هاي تهران و ... دكور هم با الهام از المان هاي شب و رنگ هاي 

آرام بخش طراحي شده.   

اولين ايراد شهر شب تكراري بودن آن است و بدتر اينكه افزوده تازه اي براي بيننده           منظر دوم | نقاط ضعف
ندارد.  اشاره كرديم پيش تر مشابه چنين برنامه هايي را در تلويزيون شاهد بوديم  مثل راديو هفت. شهر شب نه 
تنها فراتر از اين نرفته كه كپي ضعيفي از اين دست برنامه هاست. وجوه مشابهت به پلاتوهاي مجري، ترانه و قصه 
خواني برمي گردد منتها اين برنامه سراغ چهره هاي آشنا براي قصه خواني نمي رود تا قلابي باشد براي گير انداختن 
بيشتر مخاطب. در قسمت هاي ابتدايي به نظر مي رسيد در طول زمان برنامه جاي خود را باز كند اما نداشتن برگ 
برنده نشان داده نمي تواند به شهر شــب اميدوار بود. اين برنامه در تلوبيون آمار بازديد پاييني دارد.كافي است 

بدانيد برنامه 22 دي آن فقط 88 بار مشاهده شده.

»درد و شکوه« )Pain and Glory( يکی از فيلم های پراحساس پدرو آلمودوار  است و آنتونيو 
باندراس در نقش يک کارگردان درحال مرگ، بازی بسيار درخشانی از خودش به نمايش گذاشته 
اســت. اين بازيگر برای نقش آفرينی در اين فيلم، برنده بهترين بازيگر نقش اول مرد از هفتاد و 
دومين جشنواره فيلم کن شد. داستان درباره کارگردانی به نام سالوادور مالو است؛ کارگردانی 
که ساليان سال است که فيلم نساخته است و صرفا تلاش کرده تا برای داشتن يک زندگی آرام، 
ثروت جمع کند. او حالا خسته است و به بيماری های مختلف دوران پيری دچار شده و در عين 
حال افسرده است. حالا در اين شرايط، يکی از دوستان قديمی اش را که بازيگری به نام زولماست 
می بيند. او سالوادر مالو را به دوست بازيگرش معرفی می کند. در جريان اين رفت و آمدها، مالو 
به ياد يکی از فيلمنامه هايش در رابطه با اعتياد می افتد. فيلمنامه را به دوستش می دهد تا در آن 

بازی کند. او در تمام مدت به ياد مادرش می افتد و ...

درد و شکوه
  پخش:  تلويزيون اينترنتی نماوا

کارگردان: پدرو آلمودوار
فيلمنامه: پدرو آلمودوار

بازيگران: آنتونيو باندراس، سيسيليا 
روت، لئوناردو اسباراگليا، پنه لوپه کروز

محصول: اسپانيا/ 2019
رتبه در سايت imdb: 7.7 از 10
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ورزش و مردم آيتم جذابي 
دارد  كه در قالب يك نمودار 

كليدواژه ها هفته مرور 
مي شود. در برنامه اخير اعلام 

شد استقلال، پرسپوليس، 
مهدی طارمی، علی دايی 

از کليد واژه های برتر هفته 
گذشته بودند.

03

پخش برنامه مهرآباد از هفته 
پيش در شبكه سه آغاز شده. 

اين برنامه را مجتبي اميني 
اجرا مي كند و محور آن 

گفت و گو با كساني است که 
در انقلاب 57 حضور داشتند. 

اجراي اميني در اين برنامه 
پخته تر از برنامه چند ماه 

پيش يعني چهلچراغ است. 

با شهر شب چقدر مي توان سرگرم شد؟

شبکهساعت پخش قالب برنامهبرنامه

سه20:45مجموعه روزهای بهترنامه آخر

نمايش21فيلم ايرانیقدمگاه

آی فيلم21سريال ايرانیدرحاشيه1

اميد21سريال خارجیشرلوک هولمز

نسيم22مسابقه اتومبيلرانیدست فرمون 

 سه22:30استعدادسنجی کودکاناعجوبه ها



ورزش جهان
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2578  شنبه  5 بهمن  1398

یونایتد، آماده ارائه پیشنهاد به کاوانی
منچستريونايتد در حال بررسی شرايط خود برای اقدام در جهت جذب 
ادينسون کاوانی در ماه ژانويه است اما در عین حال شیاطین سرخ از اين 
بیم دارند که اشتباه خود در جذب الکسیس سانچز را دوباره تکرار کنند. 
قرارداد کاوانی با PSG تابستان آتی به پايان می رسد و به نظر می رسد او 
اين ماه باشگاهش را ترک خواهد کرد. گفته می شود احتمال انتقال او به 
اتلتیکو مادريد بیش از ساير تیم هاست. اما از چلسی و آرسنال هم به عنوان 
ديگر مقاصد احتمالی او نام برده می شود. حالا تلگراف می گويد يونايتد هم 
که به شدت به دنبال تقويت خط حمله خود است، تمايل خود را برای جذب 
او ابراز کرده  . به خصوص بعد از ناکامی يونايتد در جذب ارلینگ هالند حالا 
نگاه اين باشگاه به کاوانی است. غیبت طولانی مدت مارکوس راشفورد به 
دلیل مصدومیت يونايتد را به اين فکر انداخته که هر چه سريع تر بايد خط 
حمله اش را تقويت کند. به گزارش تلگراف يونايتد آماده است تا به کاوانی 
برای انتقال به اين تیم پیشنهادی 15 میلیون يورويی ارائه کند. تنها نگرانی 
يونايتد اين است که کاوانی به اشتباهی مثل جذب الکسیس سانچز تبديل 
نشود. مهاجمی که با قراردادی هنگفت راهی اولدترافورد شد ولی در 45 

بازی برای اين تیم تنها موفق به زدن پنج گل شد!

خبر خوب برای بارسا؛ دمبله پا به توپ شد
روند بهبود مصدومیت عثمان دمبله ستاره بارسلونا ادامه دارد و اين 
باشگاه از سرعت بهبود او رضايت دارد چراکه با توجه به اتفاقات اخیر به 
نظر می رسد او به  زودی می تواند با پیراهن بارسا به میدان برود. دمبله 
ديروز صبح در مجموعه تمرينی باشگاه حاضر شد و دور از نفرات اصلی 
به صورت انفرادی به گرم کردن پرداخت و حتی توانســت پا به توپ 
شده و تمرين شوت زنی انجام بدهد. دمبله   هفته پیش از روز دوشنبه 
دويدن را آغاز کرده بود و حالا وارد فاز دوم روند بهبود خود شده است. 
دمبله روند درمان مصدومیت خود را از ابتــدا از دوحه قطر آغاز کرد 
ولی حالا دوباره به اسپانیا بازگشته و ديروز نشان داد که به  بازگشت 
به ترکیب بارسا نزديک شده و کیکه ستین به زودی می تواند روی او 
حساب باز کند. بارسا امیدوار است دمبله در زمان شروع رقابت های 
چمپیونزلیگ در تاريخ 25 فوريه به حدی از آمادگی رسیده باشد که 
بتواند برای بلوگرانا به میدان برود. دمبله از ماه نوامبر به دلیل آسیب 
ديدگــی از میادين دور بوده. او در بازی بارســا مقابل تیم ســابقش 

دورتموند در لیگ قهرمانان اروپا مصدوم شده بود.

بیل به رکورد رونالدوی برزیلی رسید
رئال مادريد چهارشنبه شب و در چارچوب رقابت های کوپا دل ری مهمان 
سالامانکا بود و در نهايت موفق شد با نتیجه 3بريك  حريف خود را شکست 
دهد و به مرحله بعدی اين رقابت ها صعود کند. ستاره ولزی رئال مادريد 
يعنی گرت بیل بعد از مدت ها مصدومیت در بازی چهارشنبه اين تیم برابر 
سالامانکا در ترکیب اصلی کهکشانی ها قرار گرفت و اتفاقا موفق شد گل 
اول تیمش را به ثمر برساند. بیل اما در دقیقه 53 دوباره دچار مصدومیت 
شد و زمین مسابقه را ترک کرد تا بدشانسی های او ادامه دار باشد. گرت 
بیل اما با گلزنی در برابر سالامانکا از رکورد گل های رونالدو برزيلی برای 
رئال مادريد عبور کرد. رونالدو پیش از اين در 177 بازی آمار 104 گل و 
34 پاس گل را برای کهکشانی ها به ثبت رسانده بود. اين در حالی است 
که گرت بیل در  بازی شماره 246 خود برای رئال مادريد موفق شد به آمار 

105 گل و 67 پاس گل دست پیدا کند.

فرناندز-یونایتد منتفی شد!
طی روزهای گذشته شــايعات زيادی درباره پیوســتن ستاره پرتغالی 
اسپورتینگ لیسبون به منچستر يونايتد شنیده می شد. همچنین گفته 
شد   توافق اين دو باشگاه به شکل کامل صورت گرفته و به طور کلی اين 
انتقال قطعی به نظر می رسید  اما ديروز سايت معتبر گل مدعی شد که 
باشگاه منچستر يونايتد از خريد برونو فرناندز پرتغالی منصرف شده است. 
ســايت گل دلیل بر هم خوردن اين معامله را قیمت درخواستی بالای 
باشگاه اسپورتینگ لیســبون تلقی کرده است. در حالی که قرار بود اين 
انتقال با رقم 60 میلیون يورو نهايی شــود اما به نظر می رسد که باشگاه 
پرتغالی درخواست 80 میلیون يورويی از منچستريونايتد داشته است؛ 
موضوعی که با مخالفت مديران باشگاه انگلیسی همراه بوده است. به اين 
ترتیب به نظر می رسد   انتقال برونو فرناندز به جمع شیاطین سرخ منتفی 

شده و اين باشگاه بايد به دنبال گزينه های ديگر برای تقويت خود باشد.

هازارد به دربی مادرید می رسد؟
بیش از يک ماه از مصدومیت ادن هازارد می گذرد و او همچنان غايب 
تمرينات رئال مادريد است و گران ترين بازيکن اين تیم هنوز نتوانسته   
شرايط بازی را به دســت بیاورد. با اين حال هازارد اخیرا به تمرينات 
تیمش برگشته و پا به توپ شده تا نشان دهد رفته رفته شرايط بازی 
را به دست می آورد. رئال مادريد   بايد در زمین وايادولید به میدان برود 
که هازارد همچون سوپر جام در اين ديدار نیز غايب است ولی او تلاش 
می کند تا هرطور شــده خودش را به بازی با اتلتیکومادريد در د ربی 
مادريد برساند. دو تیم اخیرا در عربستان برابر هم قرار گرفتند که رئال 
توانست به برتری برسد و قهرمان سوپرجام اسپانیا شود و حالا دو تیم 
اين بار در لالیگا برابر هم قرار خواهند گرفت. اين بازيکن بلژيکی در 
هفته های اخیر با تمرينات قدرتی و تقويت عضله شرايط خود را بهبود 
بخشیده است. هشت روز پیش او از کادر پزشکی اين تیم چراغ سبز 
دريافت کرد تا تمرينات پیاده روی را از سر بگیرد. در رئال آنها علاقه ای 

به ريسک در روند توان بخشی او ندارند.

قرمزهاگوشه و کنار مستطيل سبز
توقف ناپذیرند

لیورپول یکی از سخت ترین دیدارهای خارج 
از خانه خود را هم با پیروزی پشت سر گذاشت

  لاليگا

بارسلونا چهارشنبه شب   در زمین تیم دسته سومی 
ايبیزا به زحمت موفق به کسب پیروزی 2بريك شد. 
بارسا تا دقیقه 72 با يک گل عقب بود و خطر حذف 
از کوپا دل ری را احساس می کرد ولی با دبل آنتوان 
گريزمان توانســت از يک تراژدی بزرگ جلوگیری 
کرده و راهی يک هشتم نهايی شــود. لیونل مسی، 
جرارد پیکه و سرخیو بوسکتس در اين بازی حضور 
نداشتند و کیکه ستین تیمش را با ترکیبی از نفرات 
اصلی و ذخیره راهی میــدان کرد. ترکیبی که اصلا 
جواب نداد و چیزی نمانده بود که بارسا حذف شود. 
در نمايش ضعیف بارسا شايد بتوان نقش پنج بازيکن 
را بیشــتر دانســت. ايوان راکیتیچ، نلسون سمدو، 
ريکی پويج، جونیــور فیرپو و کارلس پرز عملکردی 

ناامیدکننده تر از ديگران در زمین داشتند.
نلسون سمدو: مدافع پرتغالی نــه در دفاع و نه در 
حمله نمايش خوبی نداشت و در زمین سردرگم بود. 

او هرگز نتوانست خودش را در جريان بازی قرار دهد.
ریکی پویج: بــرای هافبک جوان بارســا اين يک 
فرصت مناسبی ديگر بود تا ارزش هايش را اثبات کند. 
او در بازی قبل برابر گرانــادا از دقیقه 71 وارد زمین 
شد و نمايش خوبی داشت ولی اين بار هرگز نتوانست 
میانه زمین را در اختیار خود بگیرد و به خاطر نمايش 
ضعیفش تعويض شد. پويج بايد از اين بازی استفاده 

بیشتری می کرد ولی پاسخ توقعات را نداد.
کارلس پرز: شب، شــب کارلس پرز نبود. او که در 
شروع فصل و در غیاب مسی و سوارز عالی کار کرده 
بود، برابر ايبیزا نمايش ناامیدکننده ای داشت و اولین 
بازيکن تعويضی بود. هرچند پرز در پست همیشگی 
خود بازی نمی کرد ولی انتظار می رفت به عنوان زوج 

تهاجمی گريزمان بازی بهتری ارائه دهد.
جونیور فیرپو: مدافع چپ بارسا در اين بازی جونیور 
بود ولی به قدری بد بازی کرد که جوردی آلبا نیمه 

دوم جای او را گرفت و روند را به سود بارسا در سمت 
چپ تغییر داد. آلبا بود که پاس گل دوم را در دقیقه 

94 به گريزمان داد.
راکیتیچ: بدون شــک اين يکــی از ضعیف ترين 
بازی های ستاره کروات با پیراهن بارسلونا بود. انتظار 
می رفت راکیتیچ که بــاز هم زمزمه های جدايی اش 

به گوش می رسد، با اســتفاده از شخصیت و تجربه 
بالايش به اداره بازی به سود بارسا بپردازد ولی او هم 

آنقدر بد کار کرد که در نیمه دوم تعويض شد.

تلاش بارسا برای هایجک کردن اریکسن
روزنامه انگلیسی میرر مدعی شد باشگاه بارسلونا به 

شکلی غیرمنتظره و ديرهنگام برای جذب کريستین 
اريکسن از تاتنهام اعلام آمادگی کرده و احتمالا قصد 
دارد نقشه های اينترمیلان را به هم بريزد. ولی با اين 
حال، میرر می گويد اريکسن به احتمال زياد راهی 
اينتر خواهد شد. بارسلونا در اين مدت فعل و انفعالات 
درباره اريکســن را به دقت زير نظر داشته و حالا در 
لحظات آخر پیشنهادی به تاتنهام ارائه داده و منتظر 
است تا پاسخ اين باشگاه را دريافت کند. بارسلونا مايل 
است اريکسن را ابتدا با يک پیش قرارداد جذب کند 
تا در تابستان آينده که بازيکن آزاد شد او را به صورت 
دائمی به خدمت بگیرد. اريکسن در اين لحظه آزاد 
است که با باشگاه های خارجی مذاکره کند چرا که 
قرارداد او تابستان آينده به پايان می رسد. بر اساس 
اين گزارش بارســلونا از اين فرصت استفاده کرده و 
با نمايندگان اريکسن مذاکراتی رسمی انجام داده. 
ولی میرر می گويد اينترمیلان همچنان گزينه اول 
اين هافبک دانمارکی به حساب می آيد و حاضر است 
با اريکسن يک قرارداد چهار سال و نیمه امضا کرده 
و علاوه بر پاداش های مالی قابل توجه دســتمزدی 

به اندازه هر هفته 190هزار يورو به او پرداخت کند.

تیم »ستین« کار دارد
پنج متهم ردیف اول نمایش افتضاح بارسلونا در ایبیزا

در آخرين ديدار از هفته بیست و چهارم لیگ برتر انگلیس، 
تیم فوتبال لیورپول صدرنشین جدول رده بندی رقابت ها 
میزبان خود ولورهمپتون را با نتیجه 2 بر يک شکست داد و 
بیست و دومین پیروزی اش را در اين فصل از رقابت ها کسب 
کرد. لیورپول با گلزنی جردن هندرسون در دقیقه 8 خیلی 
زود پیش افتاد امــا در دقیقه 51 گل تســاوی را که رائول 
خیمنس برای ولورهمپتون به ثمر رســاند، دريافت کرد. با 
اين حال شش دقیقه به پايان بازی روبرتو فیرمینو گل دوم 
قرمزپوشان مرسی سايد را به ثمر رســاند تا روند برد های 
متوالی اين تیم ادامه داشته باشد. با اين نتیجه لیورپول 67 
امتیازی شد و حاشیه امنیتش در صدر جدول رده بندی لیگ 
برتر انگلیس را به 16 امتیاز افزايش داد، آن هم در حالی که 
يک بازی کمتر از منچسترسیتی رده دومی انجام داده است. 

 هیچ کس جلودار آرنولد نیست
در جريان ديدار لیورپول و ولوز، ترنت الکساندر آرنولد در 
زمین چمن ورزشگاه خانگی حريف به دنبال توپ به سمت 
پرچم کرنر می دويد که ناگهان بــا قیافه های عصبانی و 
دشــنام های گروهی از هواداران ولوز مواجه شد که روی 
سکوهای نزديک به پرچم کرنر از خجالتش درآمدند ولی 
ترنت به آنها پشت کرده، منتظر رسیدن توپ ماند و سپس 
يک دست خود را بلند کرد. جردن هندرسون می دانست 
منظور او از اين پیام چیســت. هندرسون با يک جاگیری 
عالی پاس گل آرنولد را دريافت کــرد  و گل اول لیورپول 
را در دقیقه 8 به ثمر رســاند. اين دهمین پاس گل ترنت 
الکســاندر آرنولد در فصل جديد لیگ برتر بود. او تا اين 
لحظه در هر پنج لیگ بزرگ اروپايی بیشتر از هر بازيکن 

ديگری پاس گل داده است.
با اين وجود به نظر می رســد تیم های حريف لیورپول تا 
کنون نتوانســته اند راهی برای توقف اين ســلطان پاس 
گل پیدا کنند. در بازی   مقابل ولوز، آرنولد بیشتر از همه 
بازيکنان حاضــر در میدان با توپ تماس داشــت. گرت 
ساوت گیت مسلما در کنار يورگن کلوپ از اين درخشش  
الکساندر آرنولد خوشحال اســت و امیدوار است تا زمان 
برگزاری رقابت های يورو2020 برای او مشــکلی پیش 
نیايد. اگــر او و تیم ملــی انگلیس بتوانند از درخشــش 
و استعداد اين ســتاره 21ساله اســتفاده کنند انگلیس 

می تواند در اين رقابت ها برای هر تیمی دردسرساز شود.

  نگرانی کلوپ از مصدومیت مانه
در حوالی دقیقه 32 بازی وقتی ساديو مانه به سمت توپ 
می  دويد تا پاس پشــت پای محمد صلاح را کنترل کند 
ناگهان دچار مشکل شد. او بلافاصله به نیمکت لیورپول 
اشاره کرد که بايد تعويض شــود و کمی بعد جای خود را 
به بازيکن جديد قرمزها، تاکومی مینامینو داد که اولین 
حضورش در لیگ برتر را تجربه کرد. در ابتدا مشخص نبود 
که مشکل مانه چیســت ولی به نظر می رسد او از ناحیه 
همسترينگ دچار مشکل شده است. اگر مصدومیت مانه 
که مرد سال آفريقا است باعث شود او مدتی قابل توجه از 
میادين دور باشد، تیم يورگن کلوپ ضربه سنگینی خواهد 
خورد. اين مهاجم لیورپول تا کنون در اين فصل 11 گل به 
ثمر رسانده و شش پاس گل به هم تیمی هايش داده است.

 لیورپول کی از قهرمانی مطمئن می شود؟
لیورپول با پیروزی 2بريك مقابل ولوز موفق شــد رکورد 
سابق بهترين شــروع فصل در فوتبال اروپا که متعلق به 
درخشش منچسترسیتی در فصل 2018-2017 بود را 
بشــکند، فصلی که سیتی در آن موفق شــده بود رکورد 
فوق العاده کسب 100 امتیاز را ثبت کند. حالا اين سوال 
ذهن علاقه منــدان فوتبال را به خود مشــغول کرده که 
لیورپول امسال از چه زمانی می تواند قهرمان زودهنگام 

لیگ برتر شده و قهرمانی اش را جشن بگیرد؟
لیورپولی ها بعد از پیروزی شان مقابل ولوز در هفته بیست 
و ســوم حالا 27 امتیاز ديگر لازم دارند تا قهرمانی شان در 
لیگ برتر را قطعی کنند. يعنی شاگردان کلوپ با 9 پیروزی 
ديگر قهرمان قطعی اين لیگ هســتند. اگر لیورپول مثل 
هفته های گذشته به پیروزی های پیاپی ادامه دهد و البته 

رقبای نزديکش هم در بازی های آينده خود پیروز شــوند، 
لیورپول می توانــد در روز چهار آوريل بعــد از بازی خود با 
منچسترسیتی در ورزشگاه اتحاد قهرمانی اش در لیگ برتر 
جزيره را قطعی کند، آن هم شش هفته مانده به پايان اين 
فصل. تا اين لحظه قهرمانی منچسترسیتی در فصل 2017-

2018 لیگ برتر که در روز 14 آوريل اتفاق افتاد، درحالی که 
پنج هفته به پايان لیگ باقی مانده بود سريع ترين قهرمانی 
يک تیم در تاريخ اين لیگ بوده و امسال لیورپول می تواند 
حتی اين رکورد منچسترســیتی را شکسته و سريع ترين 

قهرمانی تاريخ لیگ برتر جزيره را به خود اختصاص دهد.

  اختلاف مان با سیتی را فراموش کرده بودم!
يورگن کلوپ سرمربی لیورپول بعد از پیروزی 2بريك اين 
تیم مقابل ولوز می گويد پیش از پیروزی تیمش در اين بازی 
فاصله قرمزهای آنفیلد با نزديک ترين تعقیب کننده اش در 
لیگ برتر را فراموش کرده بوده. کلوپ به اين ترتیب اين پیام 
را ارسال کرد که با وجود اقتدار خیره کننده لیورپولی ها در 
فصل جاری لیگ برتر قصد ندارد همه چیز را تمام  شده بداند. 
کلوپ در پايان بازی گفت برنامه فشــرده بازی های تیمش 
باعث شده بوده او فاصله امتیازی تیمش با سیتی را فراموش 
کند و نزديکان او در کادر فنی پیش از شروع بازی اين فاصله را 
به او يادآوری کرده اند. کلوپ در اين باره گفت: »ما چه زمانی 
بیشتر تحت فشار بوديم؟ امسال يا پارسال؟ آدم ها اينطوری 
هستند. من به اين مسئله فکر نمی کنم. مجبور شدم بپرسم 
که دقیقا چند امتیاز از نزديک ترين رقیب مان جلوتر هستیم. 
اين واقعیت است. من اين هفته اختلاف امتیازی را فراموش 
کرده بودم، به خاطر تعداد زياد بازی هايی که داشــتیم. بله 
من به اين مســئله فکر نمی کردم. می دانم که روز يکشنبه 
قرار است با شروزبری بازی کنیم و چهارشنبه بايد به مصاف 
وستهام برويم و شــنبه هم بازی داريم. اين يعنی سه بازی 

در هفت روز که خیلی زياد اســت. من می دانم که ساديو را 
به خاطر مصدومیت از دست داده ايم. اين چیزی است که به 
آن فکر می کنم. اين فشاری اســت که روی خودم احساس 

می کنم و بقیه مسائل فشاری به من وارد نمی کند.«

 کلوپ به رکورد مورینیو رسید
کلوپ پنجشنبه شب با تیمش توانست به رکورد چلسی 
تحت هدايت ژوزه مورينیو برســد که توانسته بود رکورد 
40 بازی بدون شکست را در لیگ برتر انگلیس ثبت کنند. 
پیروزی يا تســاوی لیورپول در بازی بعــدی خود برابر 
وستهام باعث می شــود تا اين تیم با پشت سر گذاشتن 
چلســی به رکورد 41 بازی بدون شکست برسد و در رده 

چهارم قرار گیرد.

 شکست ناپذیرترین تیم ها در فوتبال انگلیس
آرسنال 49 بازی )2003-2004(

هادرزفیلد 43 بازی )2011(
ناتینگهام فارست 42 بازی )1977-1978(

چلسی 40 بازی )2003-2004(
هواداران تیم انگلیسی منتظر هســتند تا لیورپول بتواند 
از رکورد 49 بازی بدون شکست توپچی های لندنی عبور 
کنند. آرسنال در فصل 2004-2003 و اوايل فصل 2005-

2004 در اين تعداد بازی مغلوب نشد. لیورپول 9 ديدار با 
اين رکورد فاصله دارد. اگر اين شکســت ناپذيری تا پايان 
فصل ادامه پیدا کند همچنین با رکورد ديگر آرســن ونگر 
در آرسنال که در فصل 2004-2003 به ثبت رسید برابر 
می شوند. لیورپول اکنون به دنبال رسیدن به اولین قهرمانی 
خود در لیگ برتر اســت و به نظر می رسد اين تیم بالاخره 
در اين فصل به هدف بزرگ خود دست خواهد يافت و جام 

قهرمانی را بالای سر می برد.
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   گزارش   استقلال

شروع سخت در آسیا
امروزاستقلالبهمصافالکویتمیرودوشهرخودروهممقابلالرفاعبحرینقرارمیگیرد

ناکامی هندبالیست های شایسته ایران
تیم ملی هندبال ايران در دور دوم مسابقات قهرمانی آسیا، با تساوی 
24-24 مقابل کره جنوبی از صعود بــه نیمه نهايی بازماند. تیم ايران 
بازی را قدرتمندانه شــروع کرد و در نیمه نخست با نتیجه 14 بر 11 
مقابل کره جنوبی به برتری رسید. تیم ايران در نیمه دوم باز هم خوش 
درخشــید و تا ثانیه های پايانی از حريف خود پیــش بود ولی در 10 
ثانیه مانده به پايان بازی مقابــل کره ای ها گل 24 را دريافت کرد و از 
صعود به نیمه نهايی بازماند. در اين گروه قطر به عنوان تیم نخســت 
راهی دور نیمه  نهايی شده بود و تیم  های کره و ايران هرکدام به يک 
برد و يک تساوی رسیده بودند ولی به دلیل تفاضل بهتر کره ای ها، اين 
تیم همراه با قطر به نیمه  نهايی راه يافت. چهار تیم برتر اين مسابقات 
راهی رقابت های جهانی می شدند که ايران با عدم صعود به نیمه نهايی 
فرصت جهانی شدن را از دست داد. تیم ايران برای کسب عنوان پنجم 
در گام اول به مصاف امارات می رود. ديدار تیم های ملی ايران و امارات 

روز شنبه از ساعت 16 در سالن سیدعبدالله کويت برگزار می شود.

لیگ برتر امروز دوباره استارت می خورد
هفته هفدهم لیــگ برتر امروز بــا برگزاری چهار ديــدار ادامه پیدا 
می کند. از ســاعت 15  ماشین ســازی تبريز با مربی جديدش احد 
شــیخ لاری میزبان ســپاهان اصفهان خواهد بود. از ساعت 15:30 
پیکان به مصاف نســاجی مازندران خواهد رفت و گل گهر سیرجان 
مقابل سايپا قرار خواهد گرفت و در آخرين ديدار امروز، ذوب آهن با 
مربی جديدش رودرروی پارس جنوبی جم می ايستد. دو بازی ديگر 
اين هفته يکشنبه برگزار می شود و بازی فولاد و استقلال هم به تعويق 

افتاده است.

بیرانوند تمرین کرد؛ خنت شایعه بود؟
در شرايطی که شــايعات زيادی پیرامون علیرضا بیرانوند وجود دارد 
و اخباری مبنی بر پیشنهاد جدی باشــگاه خنت بلژيک درباره اين 
بازيکن منتشر شده اســت اما بیرانوند در تمرين ديروز سرخپوشان 
حضور يافت و پا به پای هم تیمی هايش بــه تمرين پرداخت. تمرين 
پرسپولیس از ساعت 12 در ورزشگاه شهید کاظمی آغاز شده بود و 
ابتدا اخباری مبنی بر اين وجود داشــت که بیرانوند با لباس شخصی 
در کنار زمین چمن حضور دارد اما مشخص شد که بیرانوند زير نظر 
داوود فنايی تمرين را آغاز کرده اســت.  همچنیــن باتوجه به اينکه 
تیم پرســپولیس فردا در مقابل تراکتور بازی خواهد کرد و بیرانوند 
هم گزينه نخســت يحیی گل محمدی اســت، بايد ديد تکلیف اين 
انتقال به چه شکلی روشن خواهد شد و محمدحسن انصاری فرد چه 
تصمیمی درباره آينده دروازه بان خود می گیرد. به نظر می رسد باشگاه 
بلژيکی با پرداخت 700 هزار دلار، به صورت اتوماتیک می تواند بند 
فسخ را فعال ســازی کند و گلر ملی پوش را به خدمت بگیرد. اين در 
حالی است که برخی ادعا داشتند که بیرانوند با بازيکنان پرسپولیس 
خداحافظی کرده و بلیت او نیز برای ساعت 3 بامداد رزرو شده است 
اما دروازه بان خرم آبادی با حضور در تمرين، به اين شايعات به صورت 

موقتی خاتمه داد.

دو خارجی با استقلال به توافق رسیدند
مسئولان باشگاه اســتقلال با توجه به درخواســت فرهاد مجیدی 
رايزنی های زيادی انجــام داده اند تا با دو بازيکــن خارجی به توافق 
رســیده و قرارداد امضا کنند. آخرين پیگیری ها نشان می دهد، اين 
توافقات حاصل شــده و شنیده می شود قرار اســت هر دو بازيکن به 
زودی به ايران بیايند و در تست های پزشکی استقلال شرکت کنند. 
پست اين دو بازيکن دفاع و هافبک اســت اما نام آنها هنوز مشخص 
نشده است. پیش از اين باشگاه استقلال قصد داشت برنی ايبینی را 
به خدمت بگیرد اما اين بازيکن پس از حضور در ايران و رد شدن در 

تست های پزشکی حضورش در استقلال منتفی شد.

برای تان تره هم خرد نمی کنند 
محمد دادکان رئیس اسبق فدراســیون فوتبال ايران درباره ادعای 
پیروزی نمايندگان فوتبال ايران در مذاکره با کنفدراســیون فوتبال 
آسیا گفت: »مديران ما تا دو روز پیش می گفتند شرافت و حیثیت ملی 
ولی امروز می گويند پیروز شديم. مردم را چه فرض کرده ايد؟ جلسه 
شما با دبیر کل AFC بوده است. من خودم هنوز عضو AFC هستم 
و در جريان اخبارش قرار می گیرم. شــما با دبیر کل کنفدراســیون 
آسیا جلسه داشتید. جلسه ما در کنفدراسیون آسیا هیچ دستاوردی 
نداشت؛ کدام پیروزی وقتی AFC برای تان تره هم خرد نمی کند! مگر 
دبیر کل می تواند کاری کند؟ مگر شــما به عنوان مدير باشگاه های 
مطرح هنوز وظايف دبیــر کل را نمی دانید؟ دبیر کل که نمی تواند به 
شما بگويد میزبانی می دهم يا نه. او بايد حرف های شما را يادداشت 
کند و به مسئولان بالادست خود و کمیته مسابقات بگويد. پیروز چه 
شده ايد؟ بازی های شما خارج از ايران است. وزارت ورزش هم مصاحبه 

می کند. پیروزِ چه؟«

پست مشترک استقلالی ها: آقای آویزان 
بازيکنان اســتقلال پیش از ســفر به امارات در حمايت از سرمربی 
خود پست مشترکی را منتشــر کردند. پست مشترک و شديداللحن 
بازيکنان استقلال در حمايت از فرهاد مجیدی را در ادامه می خوانید: 
»آقای آويزان! دست از سر اســتقلال بردار، خانه ای که با خون دل و 
عرق جبین ساختیم را تبديل کرديد به ويرانه. تیمی که بوی قهرمانی 
می داد را تبديل کرديــد به تیمی که با نگاه به آينده جز اســترس و 
نا امیدی چیزی نمی بیند. ما گر چه همیشــه پشــت سرمربی خود 
بوده ايم اما اين بــار اجازه نخواهیم داد بــازی در بیاريد و با فرافکنی 
و مغلطه ســرمربی مان را فراری بديد! ما بازيکنان به عنوان سربازان 
اســتقلال در زمین از جان مايه می گذاريم و با تمام وجود برای سر 

بلندی استقلال خواهیم جنگید.«

فتح الله زاده: مدیرعامل نشوم نمی مانم 
علی فتح الله زاده پس از چند روز ســکوت درباره مسائل و مشکلات 
مديريتی باشگاه اســتقلال، بالاخره در گفت وگويی حرف هايش را 
زد و البته تهديد به استعفا هم کرد. هواداران استقلال امیدوار بودند 
با حضور او مشکلات باشگاه کمتر شــود اما اين اتفاق نیفتاده است. 
فتح الله زاده در اين باره گفت: من زمانی که وارد اين قضیه شدم همه 
از من انتظار داشــتند در حالی که کسی متوجه نشد اين فتح الله زاده 
با فتح الله زاده گذشــته فرق دارد، اين فتح الله زاده عضو هیات مديره 
است و قدرت اجرايی ندارد ولی فتح الله زاده قبلی خودش می توانست 
تصمیم ها را اجرايی کنــد. من حتی نمی توانم با يــک بازيکن برای 
پیوســتن به اســتقلال صحبت کنم. من آمدم که برای اســتقلال 
اتفاق های خوبی رقم بزنم ولی به لحاظ قانونی نمی توانم کار اجرايی 
کنم. من از روز اول به اســتقلال آمدم که مديرعامل شوم و اگر قرار 
باشد در اين پست نباشم به درد باشگاه نمی خورم و می روم. اگر بتوانم 
به عنوان مديرعامل کار کنم می مانم وگرنه قطعا می روم تا شايد نفر 
ديگری بیايد و بتواند به باشگاه کمک کند. قرار است تا 12 روز ديگر 
مجمع باشگاه برگزار شــود و من تا آن زمان ترجیح می دهم سکوت 

کنم.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز

   نکته بازی

قسمت باشکوه ماجرا دقیقا کجاست؟
راســتش ما تا امروز پیش خودمان فکــر می کرديم خیلی بامــزه و زرنگیم و 
ســوتی های آدم های فوتبالی از زير دست مان رد نمی شــود! اما از ديروز شک 
کرده ايم که نکند بعضی از اين دوستان ما را سرکار گذاشته اند و از قصد کارهايی 
می کنند و حرف هايی می زنند که جلب توجه کند! مثــلا همین جناب مازيار 
ناظمی! ايشان بعد از جدا شدن کی روش از تیم ملی حرف از زيدان و مورينیو و ... 
زدند و مدعی يک طلوع تازه در فوتبال ايران شدند  اما حالا اين حال و روز تیم ملی 
ماست که خطر صعود نکردن به جام جهانی به شدت تهديدش می کند، درگیر 
شکايت مارک ويلموتس است و البته سرمربی هم ندارد! در اين مدت رسانه ها 
بارها با کلید واژه طلوع ايشان شوخی کردند و به نظر می رسید که ناظمی ديگر از 
اينگونه کلمات و عبارات استفاده نخواهد کرد تا ماجرا به فراموشی سپرده شود 
اما او روز پنجشنبه و پس از مشخص شدن رای ای اف سی درباره میزبانی تیم های 

ايرانی در لیگ قهرمانان آسیا در توئیتی تازه نوشت: » هم میزبانی های ايران عزيز 
را در لیگ قهرمانان حفظ کرديم هم آسیا و طرفداران فوتبال ما خیال شان راحت 
شد هم تیم ملی فوتبال را نجات داديم و هم با يک توافق )ديپلماسی( هوشمندانه 
و دقیق حرف مان را به کرسی نشــانديم و هم تضمین کتبی گرفتیم! ديگه چه 
می خواهید؟ #شکوه_ايرانی، #توافق_بزرگ« البته توافقی که صورت گرفت 
همان پیشنهادی بود که قبل از سفر دوستان به مالزی از سوی ای اف سی ارائه 
شده، يعنی اگر دوستان زحمت اين سفر ســخت و طاقت فرسا به مالزی را هم 
نمی کشیدند و کلی هزينه نمی کردند، باز هم خیلی فرقی نمی کرد. فقط ما هر 
چه فکر می کنیم مشخص نیست دقیقا چه حرفی به کرسی نشسته و شکوهِ اين 
توافق دقیقا کجايش است؟ از آقای ناظمی می خواهیم اگر می تواند بیايد و اين 

قسمت باشکوه ماجرا را به ما نشان بدهد و ما را از گمراهی دربیاورد.

اصلا از وضعیت تیم تان خبر دارید؟
جناب آقای اسماعیل خلیل زاده سرپرست باشگاه استقلال در همین مدت کوتاهی 
که در اين باشگاه حضور داشتند، طوفانی ظاهر شده اند و حسابی اسم و رسمی به 
هم زده اند. ايشان که خبر خوب شان برگزاری بازی استقلال و الکويت در کشور ثالث 
بوده، در آخرين مصاحبه شان مدعی شده اند الکويت آنچنان تیم سختی هم نیست 
که استقلال نتواند در برابرش نتیجه بگیرد. البته در شرايط عادی شايد حرف ايشان 
درست باشد اما باز هم فوتبال هرگز قابل پیش بینی نیست و استقلال حتی اگر در 
بهترين شرايطش هم باشد، نبايد مديرش چنین نگاهی به تیم حريف داشته باشد. 
ايشان انگار فراموش کرده که استقلال 40 روز است که در شرايط بازی قرار ندارد 
و فقط تمرين کرده است! مسئله مهم اما اين اســت که وضعیت استقلال در يک 
هفته اخیر از تیم محله ما هم آماتورتر و اسفبارتر بوده! تیم محله ما که سرپرست و 
مديرعامل هم ندارد، حداقل زمین تمرينش ثابت است و با وجود بارش برف و هوای 

سرد مشکل خاصی برای تمرين نداشته اما استقلال در هفته گذشته، اولین تمرينش 
پس از بارش برف، کلا کنسل شد، روز بعد، تمرينی که قرار بود تاکتیکی باشد، در 
سالن انجام شد و البته به تمرينات بدنسازی تغییر شکل داد، روز بعدتر، استقلالی ها 
در زمین چمن مصنوعی تمرين کردند، يک روز بعد بالاخره استقلالی ها توانستند 
در زمین شماره 2 آزادی يک تمرين نسبتا استاندارد انجام بدهند و سرانجام تمرين 
روز پنجشنبه اين تیم، به دلیل سفر ناگهانی به دوبی لغو شد! اما همین سفر که قرار 
بود بامداد جمعه انجام شود ساعاتی به تاخیر افتاد، بازيکنان استقلال که تا ساعت 
3 بامداد منتظر پرواز بودند به هتل برگشتند و ساعت 9 صبح دوباره راهی فرودگاه 
شدند و بالاخره ساعت 11:30 راهی دوبی شــدند. آنها نهايتا با يک جلسه تمرين 
سبک و کم فشار آماده بازی امروز مقابل الکويتی خواهند شد که در چند روز اخیر دو 

بازيکن تیم ملی عراق را هم جذب کرده است! 

سايت گاتزتا ديمودنا درباره مذاکره فدراســیون فوتبال ايران با جیانی دی بیاسی نوشت: 
»جیانی دی بیاسی توسط تیم ملی ايران فراخوانده شده است. جیانی دی بیاسی نزديک به 
يک تجربه جديد خارجی، بار ديگر دور از چیز های بی اهمیت است. اين سرمربی 63 ساله اهل 
تريويسو که در سال 2000 تیم مودنا را از سری C به A رسانده بود، پیشنهاد هدايت تیم ملی 
ايران را دريافت کرده است. فدراسیون فوتبال ايران در قالب پیش بینی جام جهانی که از 21 
نوامبر تا 18 دسامبر 2022 در قطر برگزار می شود، قرارداد 30 ماهه به او پیشنهاد داده است. 
ايران در پنج جام جهانی از جمله دو دوره گذشته، بازی هايی که در سال 2014 در برزيل و 
2018 در روسیه برگزار شده، شرکت کرده است. پیش بینی می شود مذاکرات در 48 ساعت 
آينده بسته شود. برای دی بیاسی اين دومین تجربه وی در نیمکت تیم ملی خواهد بود. او از 

سال 2011 تا 2017 عضو کادرفنی تیم ملی فوتبال آلبانی بود.« 
نکته عجیب درباره دی بیاسی اين است که اين برای چهارمین بار در چند ماه اخیر است که او 
به فوتبال ايران لینک می شود. او قبل از شروع لیگ نوزدهم يکی از کانديداهای سرمربیگری 
پرسپولیس بود که تصاوير مذاکراتش با مديران اين باشگاه در ترکیه هم منتشر شد اما نیمکت 
پرسپولیس به کالدرون رسید. بعد از جدايی آندره آ استراماچونی از استقلال، مديران اين 
باشگاه در دوحه با جیانی دی بیاسی مذاکره کردند و به توافق نهايی هم رسیدند و حتی گفته 
می شد دی بیاسی به همراه خود دو بازيکن صاحبنام مثل روبینیو و نیکلاس بندتنر را هم 
به استقلال خواهد آورد. بر سر جزئی ترين مسائل هم توافق حاصل شده بود و طبق ادعای 
علی خطیر مبلغ قرارداد او و دو دستیارش در مجموع 300 هزار دلار بود! اما ناگهان سیاست 
مديران استقلال عوض شد؛ اسماعیل خلیل زاده مدعی شد که رزومه دی بیاسی در سطح 
استقلال نیست و البته گفته شد مديران وزارت ورزش خواهان حضور يک مربی ايرانی روی 
نیمکت اين تیم شده اند. به اين ترتیب نیمکت استقلال هم به دی بیاسی نرسید اما او يکی دو 
روز بعد به باشگاه ذوب آهن اصفهان لینک شد ولی اين بار توافق نهايی انجام نشد و ذوب آهن 

هم يک مربی ديگر به نام میودراگ رادولوويچ به توافق رسید.
اما به نظر می رسد اين مربی علاقه زيادی به کار در فوتبال ايران دارد و اين بار به هدفش بسیار 
نزديک شده است. گفته می شود هر لحظه ممکن است اين توافق نهايی شود و دی بیاسی 
به عنوان سرمربی جديد تیم ملی ايران انتخاب شود. اما سوال مهم اين است که بالاخره او 
يک سرمربی خارجی بزرگ است که صلاحیت حضور در تیم ملی ايران را دارد يا يک مربی 
معمولی که بیشتر در دسته های پايین تر فوتبال ايتالیا مربیگری کرده و رزومه اش در حد 
سرمربیگری استقلال نیست؟ يک نکته ديگر درباره دی بیاسی مبلغ قرارداد احتمالی او با 
فدراسیون فوتبال است. فدراسیون اين روزها درگیر شــکايت مارک ويلموتس است و به 
نظر می رسد بايد مبلغ چند میلیون دلاری را برای پرداخت به اين مربی بلژيکی تهیه کند. 
در چنین شرايطی بسیار مهم اســت که بدانیم قرارداد دی بیاسی چقدر هزينه روی دست 
فدراسیون خواهد گذاشت. استقلالی ها که مدعی هستند او پیشنهاد 300 هزار دلاری را 
برای خودش و همکارانش پذيرفته بود و بايد ديد دوستان در فدراسیون چه پیشنهادی به 

اين مربی ايتالیايی داده اند.

دی بیاسی- ایران؛ 
قسمت چهارم!

مربی ایتالیایی برای چهارمین بار در 
ماه های اخیر به فوتبال ایران لینک 

شده است

سرانجام استقلال پس از کشمکش فراوان، امروز 
در دوبی به ديدار الکويت مــی رود. نماينده ايران 
ظاهرا میزبان اين مســابقه اســت ولی با تصمیم 
کنفدراســیون فوتبال آســیا، اين ديدار در زمین 
بی طرف برگزار خواهد شد. استقلال در شرايطی 
پا به اين ديدار خواهد گذاشت که وضعیت حضور 
يا عدم حضور اين تیم در اين دوره تنها 48 ساعت 
قبل از اين مسابقه مشخص شد. اين بازی نخستین 
بازی اســتقلال پس از تعطیلات نیم فصل است. 
فرهاد مجیدی در مدت وقفه برگزاری لیگ سرمربی 
آبی پوشان شــد. اين مربی پیش از اين به صورت 
موقت تجربه مربیگری تیم محبوبش را داشت ولی 
اين بازی اولین تجربه مجیدی روی نیمکت استقلال 

به صورت مربی دائمی خواهد بود.
اســتقلال موفق ترين نماينده ايــران در مرحله 
پلی آف لیگ قهرمانان آسیاســت و رکورد 100 
درصد صعود از اين مرحله را دارد. حريف استقلال، 
الکويت، پرافتخارترين و مشهورترين تیم فوتبال 
کويت است. اين تیم در سه فصل اخیر فاتح لیگ 
شده است. الکويت که با گل دقیقه 120 الفضیلی 
اردن را شکست داد و به اين مرحله رسید سابقه 
درخشانی در لیگ قهرمانان آسیا ندارد. اين تیم 
در شش دوره حضور خود در آسیا در سه دوره در 

مرحله پلی آف حذف شــده و هیچ وقت موفق به 
صعود از مرحله گروهی نشــده است. الکويت در 
سال 2007 با استقلال همگروه بود که استقلال به 
دلیل تاخیر در ارسال اسامی خود به کنفدراسیون 
فوتبال آسیا از مسابقات کنار گذاشته شد. نماينده 
کويت در سال 2008 با سايپا هم گروه بود که رفت 
و برگشت مغلوب اين تیم شد که اين تنها برخورد 
الکويت با تیم های ايرانی در مرحله لیگ قهرمانان 
آسیاست. اين تیم فصل گذشــته هم در مرحله 
پلی آف به مصاف ذوب آهن اصفهــان رفت که با 
گل دقیقه 110 کريستین اوساگوانا در فولادشهر 
مغلوب اين تیم شد. البته بازيکنان ايرانی زيادی 
در الکويت بازی کردند که از آن جمله می توان به 
رضا حسن زاده، صمد مرفاوی، جواد نکونام و رضا 
قوچان نژاد اشاره کرد. استقلال هم فصل گذشته 
در لیگ قهرمانان آسیا حضور داشت و در گروهی 
که شامل تیم های الهلال عربستان، الدحیل قطر و 
العین امارات بود سوم شد و نتوانست راهی مرحله 
حذفی اين مسابقات شود. تیم پیروز مسابقه امروز، 
8 بهمن در قطر به ديدار الريان می رود تا سرانجام 

تیم حاضر در گروه A مسابقات مشخص شود.
  قوی تر از همیشه

با وجود ناکامی همیشــگی در مقابــل تیم های 

ايرانی اما به نظر می رســد الکويت اين بار قوی تر 
از سال های گذشته اســت. اين تیم علاوه بر چند 
ملی پوش کويتی، بازيکنــان خارجی خوبی هم 
دارد. عبدل سیســوکو که اصالتی فرانسوی دارد، 
بیســمارک که برزيلی اســت و جمعه سعید که 
ساحل عاجی اســت از خارجی های خوب و موثر 
الکويت هســتند اما اين تیم کويتی در روزهای 
اخیر هم دو ملی پوش عراقی را به خدمت گرفته 
اســت. اولی امجد عطوان اســت که در دو پست 
مدافع میانی و هافبک دفاعی به میدان می رود و 
دومی علا عباس است که مهاجم است و زننده گل 
پیروزی عراق مقابل ايران در آخرين رويارويی اين 

دو تیم هم هست. 
 وضعیت استقلال

اســتقلال برخلاف الکويت در بدترين شــرايط 
ممکن پای به اين بــازی خواهد گذاشــت. اين 
تیم قرار بود در تهران از حريــف میزبانی کند اما 
با تصمیم ای اف ســی اين بــازی در دوبی برگزار 
می شود. اســتقلالی ها در هفته گذشته تمرينات 
نامنظمی را انجام داده اند و برای رسیدن به دوبی 
هم با بی برنامگی ها و ســختی های زيادی روبه رو 
بودند. در واقع اســتقلال تقريبا بدون انجام حتی 
يک جلسه تمرينی اســتاندارد در هفته گذشته، 

مقابل حريف قرار خواهد گرفت. اين تیم آخرين 
بار حدود 40 روز پیش در يک بازی رسمی شرکت 
کرده و در دو هفته اخیر سه بازی رسمی اين تیم 
يا لغو شــده   يا به تعويق افتاده اســت. دو مدافع 
میانی اســتقلال يعنی عارف غلامی و ســیاوش 
يزدانــی مصدوم هســتند و فرهــاد مجیدی که 
جانشــین آندره آ استراماچونی شــده، در پست 
مدافع میانی دچار کمبود بازيکن است. با اين حال 
استقلال تیم قوی تری اســت و حتی در شرايط 
بحرانی هم می تواند از پس تیمــی مثل الکويت 
بربیايد. بازيکنان تاثیرگذار اين تیم سیدحسین 
حسینی، وريا غفوری، روزبه چشمی، علی کريمی، 
مهدی قائدی و شیخ دياباته هستند. سابقه خوب 
استقلال در بازی های پلی آف لیگ قهرمانان آسیا 
امید هواداران اين تیم بــرای صعود از اين مرحله 
را بیشــتر کرده   اما اين تیم در صورت پیروزی بر 
الکويت بايد در مرحله بعد در قطر به مصاف الريان 
برود که تیمی به مراتب قوی تر از الکويت اســت. 
فشــردگی اين دو بازی و برگــزاری هر دوی آنها 
در خارج از خانه، کار اســتقلالی ها را برای صعود 

سخت خواهد کرد. 
 کار شهرخودرو هم سخت است

امروز شهرخودروی مشهد هم مثل استقلال بايد 

در مرحله دوم پلــی آف لیگ قهرمانان آســیا به 
میدان برود. حريف اين تیم الرفاع بحرين اســت. 
الرفــاع در مرحله قبل تیم چنای هندوســتان را 
با يک گل شکســت داده و به اين مرحله رسیده 
است. شهرخودرو هم مثل استقلال بايد در ايران از 
حريفش میزبانی می کرد اما گرفتار حکم ناعادلانه 
کنفدراسیون فوتبال آسیا شد و بايد در دوحه به 
مصاف تیم بحرينی برود. شهرخودرو باز هم مثل 
استقلال وضعیت چندان مناسبی ندارد. اين تیم 
هفته گذشته سرمربی موفق خود را از دست داد و 
با يک مربی جوان و بی نام و نشان وارد رقابت های 
لیگ قهرمانان آســیا خواهد شــد. چند بازيکن 
کلیدی هم از اين تیم جدا شده اند و به نظر می رسد 
اين تیم نسبت به ماه گذشته تضعیف شده است! 
تیم بحرينی اما تیم چندان قدرتمندی نیست. اين 
تیم سه بازيکن برزيلی در اختیار دارد و يک مدافع 
قرقیزستانی، ديگر بازيکن خارجی اين تیم است. 
در مجموع به نظر می رسد با وجود مشکلات زيادی 
که شهرخودرو پشت سر گذاشته، شانس بیشتری 
برای پیروزی و صعود به مرحلــه بعد دارد. برنده 
بازی امروز، در مرحله بعد به مصاف تیم السیلیه 
قطر خواهد رفت که کريم انصاری فرد مهاجم تیم 

ملی ايران را هم در اختیار دارد.
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سررشته از دست مخاطبان خارج شد
بهمن گودرزي، کارگردان سريال »زير همکف«، از حال وهواي توليد اين سريال، دست گذاشتن روي چهره هاي جديد

 و مشکلاتي که در زمان پخش آن پيش آمد، به هفت صبح مي گويد

02

شبکه يک بعد از بيرون 
کشيدن سريال »زير همکف« 

از باکس 22، آن را به صورت 
دو تله فيلم در روزهاي پاياني 

هفته روي آنتن برد. کاش 
به جاي اين کار، اجازه مي دادند 
سريال به طور کامل تا انتها در 

همان ساعت پخش شود.

03

از ميان سريال هاي پخش شده 
از ابتداي سال در شبکه يک، 

سه سريال »نون.خ«، »از 
يادها رفته« و »وقت صبح« از 

جمله آثار مناسبتي اين شبکه 
بودند که به ترتيب در نوروز، 
ماه رمضان و ماه محرم پخش 

شدند.

15
سريال »زير همکف« در 

تلويزيون اينترنتي تلوبيون 
به طور متوسط 15هزار 

بازديدکننده داشته. البته در 
شب هايي اين ميزان به 50هزار 

بازديدکننده هم رسيده 
است. در قسمت هاي انتهايي، 

ميزان بازديد به کمتر از 10هزار 
رسيده است.

02
03

 از ميان سريال هاي پخش شده 
در شبکه يک از ابتداي سال، 
»نون.خ« به کارگرداني سعيد 

آقاخاني، آنقدر مورد توجه قرار 
گرفت که به فصل دوم رسيد. 

سعيد آقاخاني هفته پيش 
توليد فصل دوم آن را به پايان 
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روي آنتن باشد. 

سريال »زير همکف«، سومين 
تجربه سريال سازي بهمن 

گودرزي است. او پيش از اين 
علاوه بر ساخت پنج فيلم 

سينمايي دوسريال »سفر 
در خانه« و »ششمين نفر« را 

براي تلويزيون ساخته بود که 
هيچکدام آثار موفقي نبودند.

سوسن سيرجاني|سريال »زير همکف«، جديدترين سريال کمدي تلويزيون بود که به خاطر 
توقف طولاني و تغيير ساعت پخش، به بدترين شکل  ممکن روي آنتن رفت. »زير همکف« جزو 
کمدي هاي درجه يک تلويزيون دسته بندي نمي شد اما در مقايسه با ساير آثار بهمن گودرزي، 
يک گام رو به جلو بود. يک سريال کمدي استاندارد که مخاطبانش را دست نمي انداخت و 
با شوخي هاي سخيف، آنها را نمي آزرد. بهمن گودرزي اين بار به جاي دست گذاشتن روي 
کمدين هاي شناخته شده، دست روي بازيگران کمتر آشنا گذاشت و چهره هاي جديدي را به 

تلويزيون معرفي کرد. گفت وگوي هفت صبح را با اين کارگردان بخوانيد.
  

با نگاهي به کارنامه کارگرداني شما مي توانيم بفهميم که به کمدي بيشتر از ساير ژانرها 
علاقه منديد. اين علاقه از کجا شکل گرفت؟

علاقه مندي ام به ژانر کمدي به آن شدتي نيست که در سوال شــما بود، اما به آن بي ميل هم 
نيستم. من در ژانر ملودرام هم کارهايي انجام داده ام و اگر شــرايطش باشد فيلم هاي جدي 
اولويت من هستند. اما شروع کار من در ژانر کمدي از فيلم سينمايي »شيش و بش« اتفاق افتاد 
که بسيار هم با اقبال مخاطبان روبه رو شد. از طرفي خود من روحيه شوخي و طنز دارم و از آن 

دوران به بعد بيشتر پيشنهادها و کارهايي که پيش آمد، همه در ژانر کمدي بود. 
فکر مي کنيد ســاخت يک فيلم يا سريال کمدي، نســبت به يک اثر درام کار 

سخت تري است؟
هرگونه از کار سختي هاي خودش را دارد. اما در کار کمدي آن هم در ايران در قياس با سينماي 
کمدي کشورهاي ديگر، چون ابزارهاي شوخي کردن بسيار محدود است کار سخت تر مي شود. 
ما با هيچ سياستمدار، شغل، نوع پوشش و لباس و... تمام پارامترهايي که سينماي غرب براي 
ساخت کمدي در اختيار دارد، نمي توانيم شوخي کنيم. الان در يک کار کمدي با يک بازيگر يا 
کارگردان که هم صنف ما هم است اگر شوخي کنيم، فردا شکايت مي کند. بالاخره پرسوناژهاي 
يک فيلم سينمايي يا سريال بايد يک شغلي داشته باشــند، اما آنقدر آستانه صبر ما ايراني ها 
پايين آمده که با يک قســمت يا يک تکه لهجه برخورد ايجاد مي شــود. در اين شرايط واقعا 
سازندگان کارهاي کمدي تبديل مي شوند به رستم بي اسلحه. از طرفي اين را هم بايد در نظر 
گرفت که خنداندن تماشاچي ايراني کار بسيار سختي است. وقتي همه اينها را در کنار هم قرار 

مي دهيم، مي بينيد که ساخت کار کمدي نسبت به يک درام اجتماعي بسيار سخت تر است.
شما چندفيلم کمدي از جمله »شيش و بش«، »آتش بازي« و »ما خيلي باحاليم« را در 
سينما ســاخته ايد و در تلويزيون هم قبل از »زير همکف« ســريال »سفر در خانه« را 
کارگرداني کرده بوديد. فکر مي کنيد تجربه ساخت فيلم سينمايي کمدي با سريال چه 

تفاوت هايي دارد؟
در زمينه سريال سازي چون نگاه سليقه اي و بدون قاعده ناظران پخش و افرادي که مميزي ها را اعمال 
مي کنند روي اثر بيشتر تاثير مي گذارد، کار با فيلم سينمايي متفاوت است. البته مميزي هاي ارشاد 
هم گاهي به فيلم ها لطمه وارد مي کند. اگر اين مميزي ها چه در ارشاد چه در تلويزيون قاعده مند 
شود، قطعا دست فيلمساز بازتر خواهد بود. اين سختي هاي مسير در تلويزيون بيشتر باعث مي شود 

فيلمساز مدام دچار خودسانسوري شود و بالطبع از جذابيت کار کاسته مي شود.
مخاطبان ســينما و تلويزيون تا حدودي متفاوت هستند و براي ساخت يک سريال 
کمدي، بايد سليقه تعداد بيشتري از مردم را در نظر بگيريد. فکر مي کنيد چقدر مخاطبان 

تلويزيون را مي شناسيد؟
من فکر مي کنم مخاطب ايراني ثابت کرده که اگر خوراک مناســب در اختيارش قرار دهيد، 
شبکه هاي ماهواره اي را رها مي کند و به تلويزيون خودمان برمي گردد. اما همين محدوديت ها 

و مميزي هاي سليقه اي باعث مي شود کار جذابيت کمتري داشته باشد.
»زير همکف« در مقايسه با سريال »سفر در خانه«، چند گام جلوتر بود. تجربه سريال 
قبلي، چقدر براي ســاخت »زير همکف« به کمکتان آمد؟ شــناخت تان از مخاطب 

تلويزيوني بيشتر شد؟
وقتي مدام کار مي کنيم و خروجي کار همکاران را مي بينيم مطمئنا شناختي که از مخاطب 
داريم، بالاتر مي رود. از طرفي درجا نزدن خاصيتي است که آدم ها در هر صنفي بايد در زندگي 
روزمره داشته باشند. در »سفر در خانه« تجربه کمتري در سريال سازي داشتم اما تجربه آن را 

به »زير همکف« منتقل کردم. قطعا کار بعدي من کم ايرادتر و جذاب تر خواهد بود.
در اکثر آثار کمدي شما چه سينمايي و چه تلويزيوني، رد پاي بازيگران کمدي بسيار 
پررنگ است. از امين حيايي و محمدرضا گلزار گرفته تا مهران غفوريان و مجيد صالحي 

و ... به نظر شما حضور اين کمدين ها چقدر در جذابيت يک کمدي تعيين کننده است؟
استعداد و تجربه آن بازيگران بي تاثير نيست، اما تعيين کننده هم نيست. چون خيلي از افرادي 
که نام برديد در کنار تعداد زيادي از ديگر بازيگران ژانر کمــدي، در بعضي از کارهاي چه در 
تلويزيون و چه در سينما حضور پيدا مي کنند اما کار شکست مي خورد. بنابراين صرف اينکه 
يک سري بازيگر کمدي داشــته باشــيم و جلوي دوربين قرار بگيرند، بدون هدايت درست، 

مطمئنا خروجي خوبي نخواهيد داشت.
با همين رويکرد است که اين بار در »زير همکف«، دست روي بازيگراني گذاشته ايد که 
يا به عنوان بازيگر کمتر شــناخته شــده اند يا ســابقه کار کمدي ندارند؟ چه شد در 

انتخاب هايتان به اين سمت و سو حرکت کرديد؟
اين انتخاب ها کاملا عامدانــه و با اصرار خودم صورت گرفت که در ايــن راه تهيه کننده هم با 
من همراهي لازم را انجام داد. چون اگر ســريال »زير همکف« با بازيگران کمدي کليشه اي 
که هميشه آنها را مي بينيم، ساخته مي شــد، خروجي کار جذاب نبود و بسيار شبيه کارهاي 
ديگري که تا به حال ساخته شــده بود، از کار درمي آمد. از ابتدا قرار بود از بچه هايي استفاده 
کنيم که طناز باشند، در تلويزيون کمتر ديده شده باشند و مخاطب سابقه ذهني نزديکي از آن 
بازيگران نداشته باشد. تصور مي کنم که اين وظيفه تلويزيون است که مدام چهره هاي جديد 
را به کار بگيرد. از بازخوردي که از سريال دريافت کرده ايم، به اين نتيجه رسيدم که بازيگراني 
که براي نقش هاي اصلي انتخاب کرديم، علاوه بر توانمندي آنها در زمينه هاي ديگر هنري، در 
نقش هايشان خوش نشسته اند. مطمئنا خيلي کار ساده تري بود اگر سراغ بازيگران شناخته شده 

کمدي مي رفتيم، اما شکل کار خيلي کليشه اي مي شد.
هومن شاهي، يا خواننده اي که او را به نام گامنو مي شناسند، نقش اصلي سريال شما 
را بازي مي کند. او يک بار پيش از اين در سريال »گلشيفته« به عنوان بازيگر ظاهر شده 
بود. چه شد اطمينان کرديد و نقش اصلي را به او سپرديد؟ به دليل کمبود تجربه بازيگري 

او، در مسير توليد سريال به مشکل برنخورديد؟
به هرحال وقتي قرار است يک کار جديد انجام بدهيد و به اصطلاح جاده صاف کن باشيد، قطعا 
تبعات دارد. از حالا به بعد فيلم ها و سريال هايي که بخواهند از هومن شاهي استفاده کنند، از 
نظر تجربه اي که اين بازيگر به دست آورده، خيلي جلوتر از ما هستند. اين نکته را بايد درنظر 
بگيريم كه يکي از معضلاتي که الان وجود دارد، کمبود بازيگر براي نقش جوان اول در فيلم هاي 
کمدي اســت. يک تعداد محدودي بازيگر کمدي هســتند که واقعا دلم نمي خواست از آنها 
استفاده کنم. کارگردان ها، تهيه کنندگان و مسئولان تلويزيون بايد اطمينان کنند و از ميان 
بازيگران با استعداد، فارغ التحصيلان تئاتر و سينما که تابه حال ديده نشده اند، استفاده کنند.  
بهادر مالکي بيشتر به عنوان صداپيشه شخصيت فاميل دور براي مخاطبان شناخته 
مي شود. شما از او به عنوان يک بازيگر اصلي استفاده کرديد و اتفاقا بازي خيلي خوبي 

هم از او ديديم. چه شد به انتخاب اين بازيگر فکر کرديد؟
درباره بهادر مالکي هم مانند صحبتي که در سوال قبل گفتم، استعداد او را که ديدم و متوجه 
شدم که مدت ها است ديده نشــده، به اين نتيجه رسيدم که مي تواند گزينه خوبي براي نقش 
بيژن باشد. به هر حال وقتي مي بينم که هنوز سريال تمام نشده پيشنهادهاي زيادي به سمت 
اين دوبازيگر روانه شده، مي فهمم که انتخاب هايمان اشتباه نبوده، خروجي کار خوب بوده و 

ريسکي که انجام داديم جواب داده است. 
تجربه ثابت کرده است که زوج سازي در آثار کمدي جواب مي دهد. قصد داشتيد از 
هومن شاهي و بهادر مالکي يک زوج کمدي بسازيد؟ به نظرتان ترکيب اين زوج درحال 

حاضر چقدر جالب از آب درآمده است؟
قطعا براي انتخاب اين دو کاراکتر به صورت توامان عمل کرديم. يعني گزينه هايي را براي اين 
نقش ها در نظر مي گرفتيم و اگر مي ديديم با هم همخواني ندارند، گزينه ها را حذف مي کرديم. 
وقتي به اين ترکيب رســيديم تصورمان اين بود که خوب جواب مي دهد. اين سريال کمدي 
موقعيت است و کسي ادا و اطوار درنمي آورد تا حتما بيننده بخندد و گدايي خنده نمي بينيم. 

همين که درادامه فيلم ها و کارهاي قبلي به اين نقطه رسيدم از نظر خودم جالب است.
داستان يک خطي سريال »زير همکف«، مشکلاتي است که جوانان در مسير ازدواج 
با آن روبه رو مي شوند. در وهله اول فکر نمي کنيد اين سوژه يک مقدار تکراري شده 
باشد؟ ريسک اين را پذيرفتيد که بيننده با ديدن يک داستان تکراري سريال را پس 

مي زند؟ به هرحال فيلم ها و سريال هاي زيادي را با اين مضمون ديده ايم. 
به قول يک بزرگي همه قصه هاي دنيا تعريف شــده و حالا همــه درحال بازگو کردن همان 
قصه ها هستند، به گونه و نوع روايت متفاوت. کساني هم موفق هستند که بتوانند با پرداخت 
بهتر هر قصه اي را روايت کنند. به هرحال با توجه به محدوديت هاي سوژه هايي که مي شود 
در تلويزيون درباره آنها حرف زد، قصه مشکلات جوانان در مسير ازدواج را انتخاب کرديم تا 
بتوانيم به شکل ديگري روايت کنيم. يکي از دلايلي هم که بازيگران کمتر ديده شده را براي 
بازي در اين سريال انتخاب کرديم، اين بود که مي دانســتم يک قصه تکراري با چهره هاي 
تکراري که مدام ديده مي شوند، حتما محکوم به شکست خواهد بود. يکي از راه هايي که براي 

روايت متفاوت اين قصه وجود داشت، استفاده از بازيگران طناز جديد بود.
شما در »زير همکف« به جاي طنز کلامي، روي کمدي موقعيت تاکيد داشتيد و سعي 
کرديد شخصيت هاي اصلي را مدام در موقعيت هاي جالب قرار دهيد. اين تکنيک تا 
نيمه اول سريال به خوبي جواب مي دهد اما از يک جايي به بعد، انگار به تکرار مي افتد. 
ترس فريد از پدر نامزدش، بدبياري هاي مداوم، خرابکاري ها، بدشانســي ها و ... از 
يک جايي به بعد براي مخاطبان عادي مي شود و انتظار دارند اتفاق ديگري در سريال 
ببينند اما سريال با همين دســت فرمان پيش مي رود. تا جايي که شايد حتي بتوانيم 

بگوييم سريال تا ميانه راه به پايان مي رسد و ادامه دادن آن خسته کننده است.
اينطور که شما مي گوييد نيست. چون زماني که ما قصه را مي خوانديم و براي پرداخت بهتر 
آن را پيش مي برديم، متوجه شديم که هر قسمت جذابيت خاص خودش را دارد. اما اين تصور 
شما شايد از اينجا سرچشمه بگيرد که در پخش اين سريال متاسفانه به واسطه چند حادثه 
ناگوار پي در پي وقفه اي افتاد و باعث شد سررشته داستان از دست مخاطب خارج شود. مثلا 
وقتي خواهر و شوهرخواهر نامزد فريد از قسمت هاي 10 و 11 وارد داستان مي شوند، همراه 
با خود کلي قصه هاي متفاوت وارد داستان اصلي کردند. حتي در چندقسمت انتهايي خط 
داستاني ديگر از موقعيت هاي عجيب و غريب که براي شخصيت اصلي ايجاد مي شد، خارج 
شده بود. از طرفي بازخوردهايي که درباره سريال به دستم رسيده باعث مي شود که خيلي 

با اين انتقاد شما موافق نباشم.
اکثر کارگردان هايي که براي تلويزيون، ســريال کمدي مي سازند از حجم بالاي 
مميزي اثرشان گلايه دارند. اين اتفاق براي سريال شما هم افتاد؟ مديران شبکه يک 

چقدر براي پخش سريال انعطاف به خرج دادند؟
بله، دقيقا ما هم مانند تمام سريال ها مشمول مميزي هاي زيادي شديم. البته بايد به اين نکته 
اشاره کنم که ما به عنوان سازنده بايد قبول کنيم که صاحب اصلي کار تلويزيون است و حق 
دارد که براساس مناسبات و شرايط جامعه به هر سريالي مميزي بدهد. اما بحث اصلي در اين 
زمينه معطوف به دو موضوع مي شود؛ اول اينکه وقتي ما پذيرفتيم که تلويزيون صاحب کار 
است ديگر مديران تلويزيون هم نبايد با نگاه ديکتاتوري به محصولاتي که براي رسانه ملي 
ساخته مي شود، نگاه کنند. واقعا راه چاره اين اســت که براي همين مميزي ها تلويزيون به 
يک قانون مدون برسد تا نظرات شخصي و سليقه اي به حداقل خود برسد. مثلا ناظر پخش 
براي قسمت امشب پنج مميزي پيدا مي کند، اما اگر شيفت اين فرد عوض شود و به جاي او 
ناظر ديگري بنشيند، چهارتا مورد از مميزي ها را قبول نمي کند، دوتا مورد هم اضافه مي کند. 
موضوع دوم عدم تعامل ناظران پخش و مديران با سازندگان است. کار براي توليدکنندگان 
سريال خيلي سخت مي شود وقتي ناظر يک ليست مي نويسد و بدون هيچ انعطافي از سازنده 
مي خواهد آن موارد حتما حذف شود. در صورتي که بايد يک تعاملي وجود داشته باشد، زمان 
يا مکاني در نظر گرفته شود که سازنده بتواند از موارد مميزي دفاع کند، اگر سوءتفاهي وجود 
دارد رفع کند و يا حتي توضيح بدهد که اگر مثلا فلان مورد حذف شود، در قسمت بعد برخي 
سکانس ها گنگ خواهد بود و... اما مشکل اينجاست که نه تنها اين تعامل وجود ندارد بلکه اگر 
سازنده نپذيرد و لحاظ نکند، ناظر پخش خودش موارد اصلاحيه را از سريال حذف مي کند.

با توجه به مشکلاتي که در زمينه مميزي سريال و پخش آن برايتان پيش آمد، در 
آينده قصد داريد بازهم سريال بسازيد يا سراغ ساخت فيلم سينمايي مي رويد؟

قطعا از خانه خودم که قهــر نمي کنم. تلويزيون با تمام کمي  و کاســتي جذابيت هاي ويژه 
خودش را دارد. يــک کارگردان پرفروش ترين فيلم را هم که بســازد، نســبت به مخاطب 
تلويزيون خيلي درصد کمتري مخاطب دارد . خيلي از فيلم هاي سينمايي در شهرستان ها و 
مناطق دوردست کشور اصلا به نمايش درنمي آيد. سينما و تلويزيون براي من در موازات هم 
هستند. حتي ما درحال آماده سازي طرحي هستيم که بتوانيم سريال »زير همکف« را ادامه 
بدهيم که اين بستگي به  نظر مديران شبکه دارد که اگر بپذيرند ما طرحمان را ارائه کنيم و 

داستان هاي جذاب ديگري را با اين کاراکترها روايت کنيم.

 تلويزيون اينطور خواسته!
گودرزي در پاســخ ســوال هاي ما درباره انتقال 
سريال »زير همکف« به ساعت 23 مي گويد: »اين 
دقيقا همان سوالي است که من به عنوان کارگردان 
سريال دارم. راه ارتباطي ما با مديران، تهيه کننده 
سريال اســت و وقتي از او پرســيدم، جواب داد: 
»تلويزيون اينطور خواســته« و اين جواب يعني 
تمام و ديگر نمي شــود هيچ دخالت نظري در آن 
داشت. به هر حال وقتي اين اتفاقات ناگوار پشت 
سر هم پيش آمد، همه ناراحت و دردمند بودند و 
خود من به عنوان صاحب معنوي کار اصلا راضي 
به پخش آن در اين موقعيت نبودم و به نظرم بسيار 
کار عبثي بود. اما درست تر اين بود که وقتي 10روز 
پخش ســريال را متوقف کردند، بعد از آن طبق 
کنداکتور قبلي، سريال را در همان تايم پيشين 

خود بــه روي آنتن ببرند. وقتي ســريال کمدي 
زيادي براي پخش از تلويزيون وجود ندارد و »زير 
همکف« توانسته بود مخاطب خودش را پيدا کند، 

نبايد به اين شيوه ريشه سريال را مي زدند.«

 ملت عزادار ساعت 11 مي خوابند؟
طبيعي است که اين توقف و تغيير ساعت پخش، 
به درک آن توسط مخاطبان آســيب زده است. 
به هرحــال خيلــي از مخاطبان بعــد از دوهفته 
توقف پخش ســريال، از آن فاصلــه گرفته اند و 
فکر مي کردند ديگر قرار نيست پخش شود. حالا 
هم خيلي ها نمي دانند که ســريال در ساعت 23 
پخش مي شود. گودرزي با تحليل ما موافق است 
و مي گويد: »صددرصد اين تغيير پخش به حجم 
مخاطبان اين مجموعه ضربه زد. همين موضوع 

که خيلي از مخاطبان حتي نمي دانند که ساعت 
پخش تغيير کرده، خود نشــان از تصميم گيري 
اشتباه است. بعد مدام صحبت از ريزش مخاطب 
تلويزيون مي شود و مديران مي گويند، کار خوب 
بســازيد تا بيننده به تلويزيون برگردد. از آن سو 
يک ســريال که مخاطبش را پيدا کرده، از نيمه 
راه ريشــه اش زده مي شــود. اصلا سوال اساسي 
اين اســت که چه فرقي مي کند؟ سريال ساعت 
10 پخش مي شــد، چه ضربه اي به چه موضوعي 
وارد مي کرد که حالا با پخش در ســاعت 11 آن 
ضربه ديگر وارد نمي شــود؟ ملت عزادار ساعت 
10 تلويزيون مي بينند اما ساعت 11 مي خوابند؟ 
به هرحال اين تصميم بدون هيچ دليل منطقي و 
قابل پذيرشی، پس از کلي اتفاقات تلخ در جامعه، 

خستگي را به تن ما گذاشت.«
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هفته پيش در همين صفحه درباره ضعف سريال هاي شبکه دو 
نوشتيم و تاکيد کرديم، اين شبکه مدت هاست اثر درجه يکي توليد 

نکرده و به نظر مي رسد تلاشي هم در اين زمينه نمي کند. درباره 
شبکه يک، نمي توانيم چنين حرفي بزنيم. بالاخره شبکه يک، 

يکي از مهمترين شبکه هاي تلويزيوني در عرصه توليد و پخش 
سريال است و هميشه بخش قابل توجهي  از سريال هاي مهم، از اين 
شبکه پخش مي شوند. شايد براي همين است که وقتي به فهرست 

سريال هاي پخش شده از اين شبکه در اين هشت ماه دقت مي کنيم 
و فقط به سه، چهارسريال قابل قبول در ميان آنها برمي خوريم، 

متعجب مي شويم. به هرحال انتظار مخاطبان اين است که شبکه 
يک، همواره سريال هاي درجه يک روي آنتن بفرستد و در انتخاب 
آثار دقت کند. اين انتظاري است که هميشه وجود داشته و شايد 

سطح کيفي سريال ها هم با همين ميزان انتظار، سنجيده مي شود. 
هفته گذشته، بعد از يک وقفه طولاني، سريال »زير همکف« مجددا 

روي آنتن رفت؛ سريالي کمدي به کارگرداني بهمن گودرزي که 
نسبت به آثار قبلي اين کارگردان، چند گام رو به جلو بود. اين 

سريال با نقدهاي زيادي روبه رو بود اما شايد اگر با وقفه و تغيير 
زمان پخش روبه رو نمي شد، بيش از اين ديده مي شد. در اين پرونده 

ضمن مرور سريال هاي شبکه يک از ابتداي سال، گفت وگويي 
مفصل با بهمن گودرزي، کارگردان اين سريال انجام داده ايم. 

  مرجان فاطمی
هفتصبح

خستگي به تنمان ماند
گلايه هاي بهمن گودرزي به تغيير ساعت پخش

 »زير همکف« بعد از 10شب وقفه در پخش
در جريان پخش »زير همکف« با دو اتفاق ناگوار روبه رو بوديم. يکي 
شهادت سردار قاسم سليماني و ديگري سقوط هواپيماي اوکرايني 
و درگذشت 176سرنشين آن. عزاي عمومي و ايام سوگواري باعث 
شد که پخش سريال متوقف شود. شبکه يک تصميم گرفت بعد از 
پايان سوگواري، سريال جديد »سرگذشت« را پخش کند و »زير 

همکف« را در ساعت ديگري روي آنتن ببرد. اين مسئله ابهام 
فراواني در ذهن مخاطبان به جا گذاشت. اگر تلويزيون نمي خواست 
سريال کمدي پخش کند، چرا باکس ساعت 23 را به »زير همکف« 

اختصاص داد؟ اگر مي خواست ادامه »زير همکف« ديده شود، 
چه الزامي  به پخش سريال جديد بود؟ درباره اين ابهامات با بهمن 

گودرزي گپ زده ايم. 

از ابتدا قرار بود از 
بچه هايي استفاده کنيم 

که طناز باشند، در 
تلويزيون کمتر ديده 
شده باشند و مخاطب 
سابقه ذهني نزديکي 

از آن بازيگران نداشته 
باشد. تصور مي کنم اين 

وظيفه تلويزيون است 
که مدام چهره هاي 

جديد را به کار بگيرد

يکي از دلايلي هم 
که بازيگران کمتر 

ديده شده را براي بازي 
در اين سريال انتخاب 

کرديم، اين بود که 
مي دانستم يک قصه 
تکراري با چهره هاي 

تکراري که مدام ديده 
مي شوند، حتما محکوم 
به شکست خواهد بود. 

يکي از راه هايي که 
براي روايت متفاوت 

اين قصه وجود داشت، 
استفاده از بازيگران 

طناز جديد بود

سعيد آقاخانی
از یادها رفتهدنگ و فنگ روزگارنون خ

بهرام بهراميانجواد مزدآبادی

محمود معظمی
وقت صبحبوی باران

          در چه بازه زمانی پخش شد   تير و مرداد 98
         موضوع سريال    داستان از يک دسيسه چينی درباره يک آتش سوزی 
در مراسم عروسی شروع می شــود. يک اختلاف ديرينه باعث می شود تا 
عده ای با نقشه ای از پيش تعيين شده وارد زندگی يک خانواده مرفه شوند 

و مشکلات فراوانی را برای اين خانواده و افراد ديگری به وجود آورند.
         نقطه قوت      حضور رويا نونهالی و رضا کيانيان در کنار هم برگ برنده 
خوبی بود و می توانســت »بوی باران« را به اثری قابل قبول تبديل کند. 
مســئله مهم ديگر توانايی کارگردان در جلب توجه مخاطبان با الهام از 

فرمول سريال های ترکيه ای بود.
         نقطه ضعف   يکی از مهم ترين انتقادهای وارد شــده به سريال »بوی 
باران« بالا بودن ميزان فراوان تلخی در آن بود. بخشــی از اين تلخی به 
صحنه های شکنجه و قتل برمی گشــت و بخشی ديگر، مشکلات روحی 
و روانی بود که بعد از هر قتل يا خشونت، شخصيت های سريال را درگير 

می کرد. اين حجم از خشونت با اعتراض فراوانی روبه رو شد.
         ميزان موفقيت   ســريال با وجــود ضعف هايی که داشــت در جلب 
مخاطبان عام تلويزيون موفق عمل کرد و می توانيم نام »بوی باران« را در 

فهرست پرمخاطب ترين سريال های امسال قرار دهيم. 
         حاشيه      تغييــر نام ســريال از »عروس تاريکی« بــه »بوی باران« 
و  اعتراض به تلخی بيش از حــد و نمايش صحنه های شــکنجه بدون 

ممنوعيت سنی از جمله حواشی سريال بود.

جواد ميرزاآقازاده

         در چه بازه زمانی پخش شد   درحال حاضر از شبکه يک پخش مي شود. 
         موضوع سريال     »سرگذشت« در واقع فصل دوم سريال »محکومين« 
اســت؛ ســريالي که درباره پرونده هاي مجازات هاي جايگزين زندان بود. 
»سرگذشــت« هم تا حدودي به همين اصل وفادار اســت، البته به اندازه 

»محکومين« روي جرم و جنايت هاي خاص دست نمي گذارد.  
         نقطه قوت     ســريال هاي اپيزوديک از اين جهت که هر شب پرونده 
جديدي را پيــش روي مخاطبان مي گذارنــد، از جنبه هايي قابل تاملند. 
»سرگذشت« هم تا اينجاي کار با وجود ضعف هايي که دارد از پرونده هاي 
جالبي هم  رونمايي کرده است. فعلا بايد زمان دهيم تا شايد خودش را به 

اثبات برساند.
         نقطه ضعف   برخــي اپيزودها ارتباط معنايي خاصــي با کليت ماجرا 
ندارند. بعضي از آنها کاملا کليشه اي هســتند و پايان بندي هاي ضعيف و 
شعاري دارند. بازي بازيگران در برخي اپيزودها بسيار ضعيف است. به طور 
کلي »سرگذشت« هنوز نتوانسته  است به اندازه »محکومين« قابل قبول 

ظاهر شود. 
         ميزان موفقيت   هنــوز زود اســت درباره ميــزان موفقيت ســريال 
»سرگذشــت« اظهارنظر کنيم. فعلا فقط يک هفته از شــروع پخش آن 
مي گذرد و بايد فرصت دهيم تا پيش رود، شايد مخاطبان را از جنبه هايي 

به خودش درگير کند. 
         حاشيه     نام اين سريال ابتدا »محکومين2« بود اما زمان پخش اعلام 
شد که نامش را تغيير داده و قرار است با نام جديد »سرگذشت« پخش شود. 

حسن لفافيان
سرگذشتبه رنگ خاک

         در چه بازه زمانی پخش شد    آبان 98
         موضوع سريال    داستان درباره يک شیء قيمتی بود که از ابتدای 

سريال گم می شود و داستان هايی در رابطه با آن شکل می گيرد.
         نقطه قوت     بعد از مدت ها ســريال قابل قبولی روی آنتن رفت 
که داستان آن در فضای متفاوتی روايت می شد. داستان »به رنگ 
خاک« در جزيره قشم می گذشت و از فضا و موقعيت های اين جزيره 

به خوبی استفاده شده بود. 
         نقطه ضعف  بعضــی اپيزودها توانايی داشــتند به انــدازه يک 
ســريال طولانی ادامه پيدا کنند اما برخی ديگــر آنقدر معمولی و 
ســطح پايين بودند که انتظــار مخاطبان را بــرآورده نمی کردند. 
انتخاب برخی بازيگران بومی، با اينکه به حال و هوای سريال جان 
تازه ای می داد اما به ضرر آن تمام شــده بود. برخی از اين بازيگران 
 تازه کار، تبحری در بازيگری نداشتند و سطح سريال را پايين آورده 

بودند.
         ميزان موفقيت    از اين جهت که سريالی متفاوت بود و موضوعی 
جالب داشت می توانيم آن را جزو آثار استاندارد شبکه يک در سال 
جاری بناميم اما به لحاظ جذب مخاطب، آنطور که بايد موفقيتی 
نداشــت. خيلی از مخاطبان متوجه خط ربط ميــان اين اپيزودها 
نمی شدند و نمی دانستند به چه دليل کنار هم قرار گرفته اند و قرار 

است چه مفهومی را در کل سريال منتقل کنند. 
         حاشيه     بی سر و صداو بی حاشيه روی آنتن رفت. 

         در چه بازه زمانی پخش شد    آذر و دی 98
         موضوع سريال     داســتان »زيرهمکف« درباره مشکلات جوانان در 
زمان شروع زندگی مشترک بود و درواقع قصد داشت مشکلات اقتصادی 

و بيکاری و دخالت ها خانواده ها را کنار هم به نمايش بگذارد.
         نقطه قوت      انتخــاب بازيگران از ميان چهره های به نســبت کمتر 
شناخته شده و بازی موفقی که به نمايش گذاشتند از جمله نقاط مثبت 
سريال بود. گودرزی کمدی موقعيت استانداردی ساخته بود که گرچه 

گهگاه خسته کننده به نظر می رسيد اما مخاطبانش را دلزده نمی کرد. 
         نقطه ضعف  ســادگی، قابل حدس بودن و تکرار شدن موقعيت های 
کمدی از جمله مهم ترين نقاط ضعف اين سريال بود. گره ها بدون کمترين 
مشکلی با ساده ترين روش ممکن باز می شدند و خلاقيتی در ايجاد شرايط 

پيچيده و جذاب به کار گرفته نشده بود. 
         ميزان موفقيت    بعد از مدت ها بود که يک ســريال کمدی روی آنتن 
شبکه يک می رفت. همين مسئله باعث شــد که تا حدودی استقبال از 
آن بالا باشد اما شــرايط بد پخش، ريزش زيادی در تعداد مخاطبان به 

وجود آورد. 
         حاشيه    مهم ترين حاشيه سريال به تغيير زمان پخش آن برمی گردد. 
بعد از شــهادت سردار قاسم ســليمانی و ســقوط هواپيمای اوکراينی، 
تلويزيون پخش اين ســريال را متوقف کرد. بعد از پايان سوگواری، اين 
ســريال به جای پخش در باکس هميشگی به ســاعت 23 منتقل شد و 

برخی مخاطبان از اين مسئله اطلاعی نداشتند. 

زیر همکف

سيد جمال سيد حاتميبهمن گودرزی

يک سوم آثار قابل قبولند
مروري بر سريال هاي شبکه يک که از ابتداي 

امسال تا الان روي آنتن بوده اند

از ابتداي امسال 10سريال روي آنتن شبکه يک رفته است که يکي از آنها)شــب عيد( تکرار قبل است. شايد بتوانيم بگوييم از اين 
تعداد، چيزي حدود يک سوم يعني سه سريال موفق در جمع آنها وجود داشــته است. »نون.خ«، »بوي باران« و »ترور خاموش« جزو 
قابل  قبول ترين و پرمخاطب ترين سريال هاي پخش شده از ابتداي سال هستند که البته هيچ کدامشان بدون ضعف نيستند. »از يادها 
رفته« سوژه جالبي داشت که با پرداخت ضعيف، به اثري زير استاندارد تبديل شد. »دنگ و فنگ روزگار«، کمدي ضعيفي بود که اقبالي 
در جذب مخاطب پيدا نکرد. »زير همکف« با اينکه نسبت به »دنگ و فنگ روزگار«، سريال موفق تري است و در پرداخت موقعيت هاي 
کمدي تلاش بيشتري کرده اما باز هم در رده سريال هاي کمدي امسال قرار نمي گيرد و... در اين بخش 9سريال پخش  شده از نوروز تا 

حالا را در اين شبکه مرور مي کنيم. آيا شبکه يک مي تواند در دوماه پاياني، اثر قابل قبول تري روي آنتن بفرستد؟

         در چه بازه زمانی پخش شد   نوروز 98
         موضوع سريال    داستان در يک روستا روايت می شــود. نورالدين که 
صاحب يک کارگاه فرآوری تخمه آفتاب گردان است محصول همه  کشاورزان 
را خريده و به فردی به نام ميرزايی فروخته تا صادر کند اما ميرزايی از دنيا 

رفته و حالا از پول هيچ خبری نيست و ...
         نقطه قوت     يکی از نقاط قوت ســريال، بازی درجه يک خود ســعيد 
آقاخانی بود. آقاخانی اصالتا کرد است و با فرهنگ و لهجه هموطنان کرد زبان 
آشناست به دليل همين تسلط است که توانسته است شخصيت نورالدين را 

بسيار ملموس و شيرين خلق کند. 
         نقطه ضعف   سعيد آقاخانی اگر در كارگرداني به اندازه بازی موفق عمل 
مي كرد »نون خ« می توانست رقيب بلامنازع سريال های نوروزی باشد. ريتم 
کند سريال، بازی غيراســتاندارد برخی بازيگران از جمله علی صادقی و ... 
باعث شد که سريال، به اثری قدرتمند تبديل نشود. البته در مقايسه با سريال 

قبلی آقاخانی يعنی »بيمار استاندارد« چند گام رو به جلو بود.
         ميزان موفقيت   ســريال های نوروز 98، هيچکدام به انــدازه کافی آثار 
 قدرتمندی نبودند اما »نون.خ« در مقايســه با دو ســريال »زوج يا فرد« و

 »بر سر دوراهی«، اثر قابل قبول تری نزد مخاطبان بود.
         حاشيه     اســم عجيب ســريال يکی از مــوارد حاشيه ســاز آن بود و 
شوخی های فراوانی با آن شد که البته بعد از چند قسمت همه به آن عادت 

کردند.

         در چه بازه زمانی پخش شد   محرم 98
         موضوع سريال    داســتان مينی ســريال »وقت صبــح« درباره 
روحانی ای بود که در معرض انتخــاب قرار می گرفت. همان ماجرای 
ميان خير و شر وتصميم گيری های حساس که بارها در سريال های 

مختلف تلويزيونی شاهدش بوده ايم.
         نقطه قوت     نسرين نصرتی در نقش فهيمه سريال »پايتخت« ثابت 
کرد بازيگر توانمندی است و در سريال »وقت صبح« هم بازی درجه 
يکی از خودش به نمايش گذاشت. شــايد بتوانيم بگوييم بازی کاملا 
جدی نصرتی در »وقت صبح« يکی از برگ برنده های اين سريال بود. 
         نقطه ضعف  سريال در صداوسيمای مرکز ســمنان و به سفارش 
سيمای مرکز استان ها توليد شده بود. داستان جديدی روايت نمی کرد 
و هنگام تماشــا احســاس می کرديم برای بار چندم است که چنين 
سريالی می بينيم. درواقع می توانيم بگوييم  نه به لحاظ موضوع و نه 

پرداخت، جذابيت خاصی نداشت.
         ميزان موفقيت    انتظار نداريم يک مينی ســريال توليد ســيمای 
استان ها بتواند به اندازه ساير سريال های موفق تلويزيون مورد توجه 
قرار بگيرد اما خب شايد جای چنين سريالی اصلا در شبکه يک نبود.

         حاشيه      »وقت صبح« به طور کلی ديده نشــد و خيلی ها حتی 
متوجه پخش آن از شبکه يک هم نشــدند. خيلی بی سر و صدا روی 

آنتن رفت و بی هيچ حاشيه ای به پايان رسيد.

ترور خاموش

احمد معظمی
          در چه بازه زمانی پخش شد   شهريور و مهر 98

         موضوع سريال     يک ســريال امنيتی درباره موضوع موادمخدر و 
حوزه امنيت بود که به معضــلات و ناهنجاری هايی از جمله طلاق، 

قاچاق انسان، موادمخدر و حاشيه نشينی می پرداخت. 
         نقطه قوت     ســريال »ترور خاموش« با  ديالوگ هاي باورپذير و 
بازی های قابل قبول روی موضوع اعتياد دست گذاشت و سعی کرد 
پرداختی غيرکليشه ای داشته باشد. درواقع براي بيان حرف هايش با 

خطوط قرمز سر و كله زده و در موارد زيادی خط شکنی انجام داد. 
         نقطه ضعف  همين ماجرای سر و کله زدن با خطوط قرمز تلويزيونی 
در برخی موارد هم به موفقيت نرسيده است. به هرحال هر سريالی که 
به نحوی وارد بحث موادمخدر يا نمايش فعاليت های پليس می شود 

تا حدودی شعارزده است و اين سريال هم از اين ماجرا مستثنا نبود.
         ميزان موفقيت   از آنجايی که روی مسائل روز جامعه دست گذاشته 
بود و در برخی موارد اعلان خطر می داد در طول زمان و بعد از انتشار 
ويدئوهای کوتاه در شبکه های اجتماعی، مورد توجه قرار گرفت و ديده 
شد. بسياری از خانواده ها برای شناخت محيط پيرامون جوانانشان از 

آن استقبال کردند. 
         حاشيه      اين سريال بعد از »ســارق روح« ساخته شد و ابتدا قرار 
بود نامش »مرگ خاموش« باشد اما بعدها به »ترور خاموش« تغيير 

نام داد.

         در چه بازه زمانی پخش شد   بين نوروز و ماه رمضان
         موضوع سريال   داســتان درباره ماجرای دو شريک بود که با هم 
فاميل بودند و بعد از به هم خوردن شراکتشــان همچنان قرار بود 

يکديگر را ببينند و باهم در ارتباط باشند.
         نقطه قوت     سريال »دنگ و فنگ روزگار« با زبان كمدي قصد 
داشت به شرايط سخت جامعه كنايه بزند. خب در صورتی که موفق 
می شد سريال خوبی از آب در می آمد اما متاسفانه از سطح يک ايده  

خام فراتر نرفت. 
         نقطه ضعف   كارگردان »دنگ و فنگ روزگار« نتوانســته بود از 
ديالوگ هاي دوپهلو و موقعيت هاي كمدي، فضايي شاد خلق كند. 
از ابتدا دست او برای مخاطبان رو بود و همه می دانستيم قرار است 
در پايان سريال با چه مســئله ای روبه رو شويم. بازي محمد نادري 
به عنوان شــخصيت اصلي هم بعد از چند قســمت تكراري شد و 
اكت ها و لحن خاصي كه براي كاراكتر گرفته بود، جذابيت خود را 

از دست داد.
         ميزان موفقيت  سريال با موفقيت خاصی روبه رو نشد. مخاطبان 
زيادی آن را نديدند و به طور کلی می توان گفت که بی سر و صدا به 

نمايش درآمد و به پايان رسيد.
         حاشيه   حاشيه خاصی نداشت.

          در چه بازه زمانی پخش شد  رمضان 98
         موضوع سريال    يک سريال تاريخی که قصد داشت در بستر يک درام 
عاشقانه، وقايع تاريخی مثل کشف حجاب، ماجرای مسجد گوهرشاد و 

بهلول گنابادی و ... را به تصوير بکشد.
         نقطه قوت    »از يادها رفته« در قسمت های ابتدايی تا حدودی موفق 
ظاهر شد و تا يک ســوم ابتدايی، از يک مثلث عشــقی قابل قبول پرده 
برداشت. گرچه اين مثلث شــباهت هايی به سريال »شهرزاد« داشت اما 

نهايتا توانسته بود اثری قابل قبول برای مخاطبان باشد. 
         نقطه ضعف   سريال از نيمه دوم چند پاره شد و مخاطبانش را سردرگم 
کرد. علاوه بر ضعف فيلمنامه، ســريال مشــکلات ديگری هم داشــت. 
انتخاب نادرست بازيگران و عدم توانايی در بازی گرفتن از آنها، استفاده 
از گريم های اغراق شــده که چندان کاربردی در بستر داستان نداشتند، 
ضعف جلوه های ويژه و ... همگی باعث شد که سريال از يک جايی به بعد 

به لحاظ بصری هم جذابيتش را از دست بدهد.
         ميزان موفقيت يکی از ضعيف ترين ســريال های رمضــان 98 بود و 

موفقيتی به دست نياورد.
         حاشيه  شــباهت »از يادها رفته« با ســريال »شــهرزاد« از جمله 
حاشيه هايی بود که در ابتدای پخش سريال شکل گرفت. پخش نامنظم 

سريال هم از اتفاق هايي بود که با اعتراض های فراوانی روبه رو شد.

پيش از پخش »نــون.خ« بارها و بارها بازي 
سعيد آقاخاني را در آثار کمدي ديده بوديم 
و مي دانســتيم از پس ايفــاي اين نقش هم 
برمي آيــد اما نقش »نورالديــن خانزاده« تا 
حدودي با ساير نقش هايي که بازي کرده بود، 
فرق داشــت. آقاخاني از آنجايي که خودش 
کرد است، تسلط زيادي روي نقش نورالدين 
داشــت. او با گريم متفاوت و لهجه اي کاملا جديد، در اين ســريال ظاهر 
شد و بخش مهمي  از جذابيت آن را به دوش کشــيد. به هرحال بخشي از 
اين موفقيت به اين مسئله برمي گشــت که خودش کارگردان سريال بود 
و به خوبي مي دانســت از اين نقش چه مي خواهد و قرار است آن را به چه 
نقطه اي برساند. شايد اگر جاي سعيد آقاخاني، بازيگر ديگري در اين سريال 
بازي مي کرد، وضعيت به سمت وسوي ديگري کشيده مي شد و کمدي قابل 

قبولي از آب درنمي آمد. 

پیش درآمد

اولين بار با ســريال »شــمعدوني« در نقش 
هوشنگ به ميدان آمد و از همان ابتدا ثابت 
کرد، بازيگر توانمندي است و مي تواند باعث 
موفقيت يک سريال شــود. با همين انتظار 
سراغ تماشاي »دنگ و فنگ روزگار« رفتيم. 
با اينکه نادري بازي اســتانداردي به نمايش 
گذاشت اما سريال قابل قبولي از آب درنيامد. 
بازي او در اين سريال، در مقايسه با بازي نادري در »شمعدوني« چند گامي 
 عقب تر بود که قطعا به تفاوت کارگرداني سروش صحت با جواد مزدآبادي 
برمي گشت. نادري در اين ســريال، نقش مردي از طبقه پايين تر جامعه را 
داشت که به واسطه کارش با موتور در خيابان ها مي چرخيد اما نادري موفق 

نشده بود نقش مردي از اين طبقه را به خوبي ايفا کند.

رقابت کمدين ها در شبکه يک
بررسي وضعيت کمدي هاي شبکه يک و بازيگران

 نقش اصلي آنها 

زوج ســازي يکي از ويژگي هــاي آثار کمدي 
است که بخش مهمي  از کارگردان هاي کمدي 
ســراغش مي روند. خود بهمن گــودرزي هم 
پيش تر در فيلم هايي مثل »شش و بش« آن را 
تجربه کرده بود. نکته جالب »زير همکف« اين 
بود که هومن شاهي و بهادر مالکي، هيچ وقت 
تجربه بازي در نقش هاي اصلي را نداشــتند. 
شاهي، به عنوان يک خواننده شناخته مي شد که فقط نقش کوتاهي در سريال 
»گلشيفته« بازي کرده بود و بهادر مالکي هم علاوه بر صداپيشگي، در چند اثر، 
نقش هاي فرعي داشت. درواقع »زير همکف« فرصت مناسبي براي آنها فراهم 
آورد تا خودشان را نشان دهند و معرفي شوند. اتفاقا بازي موفقي هم به نمايش 

گذاشتند و مي توان گفت از جمله نقاط مثبت سريال بازي اين دو نفر بود. 
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از ابتداي سال سه سريال کمدي »نون.خ«، »دنگ و فنگ روزگار« و »زير 
همکف« از شبکه يک روي آنتن رفته. سعيد آقاخاني، محمد نادري و 
زوج هومن شاهي-بهادر مالکي، نقش اصلي اين سه کمدي هستند. 
بياييد بازي هرکدام از اين کمدين ها را در اين سه سريال بررسي کنيم. 

آيا توانستند امضاي مهمي  از خودشان به جا بگذارند؟
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قتل مرد 35 ساله توسط همسرش در فرديس
زنی که به دلیل اختلافات خانوادگی همسر 35 ساله اش را به قتل رسانده بود، 
توسط پلیس دستگیر شد.  سرهنگ بیژن جنتی، فرمانده انتظامی شهرستان 
فرديس گفت: در پی اعلام مفقودی يک ماهه مردی 35 ســاله توسط همسر 
و مادرش، رســیدگی به موضوع در دســتورکار ماموران کلانتری 11 مرکزی 
شهرستان فرديس قرار گرفت. وی اظهار داشــت: در تحقیقات اولیه ماموران 
مشخص شد فرد مفقود شــده اختلاف خانوادگی با همســرش داشته که اين 
موضوع احتمال قتل وی توســط همســرش را افزايش داد.فرمانده انتظامی 
شهرستان فرديس گفت: ماموران با انجام اقدامات پلیسی متوجه شدند شب قبل 
از مفقودی، مقتول با همسرش دچار اختلاف شده و با هم درگیر شده اند.در ادامه 
همسر مقتول به کلانتری دعوت و در تحقیقات ابتدا منکر وجود هرگونه اختلاف 
و درگیری با همسرش شد، اما با مشاهده مستندات به ناچار لب به اعتراف گشود 
و بیان کرد که از ابتدای ازدواج با همسرش اختلاف داشتند و طبق معمول در 
شب حادثه با همسرش درگیری لفظی پیدا کرده اند که اين درگیری منجر به 
قتل همسرش شده است.در پايان پس از تکمیل پرونده، قاتل برای انجام مراحل 

قانونی تحويل مراجع قضايی شد.

هلاکت شرور معروف ايرانشهر 
دادستان ايرانشهر از به هلاکت رسیدن يک شرور معروف جنوب استان سیستان 
و بلوچســتان خبر داد. دادستان ايرانشــهر گفت: بامداد چهارم بهمن ماه)روز 
گذشته(، توسط ســربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره اطلاعات شهرستان 
ايرانشهر، شرور معروف جنوب اســتان سیستان و بلوچستان به هلاکت رسید.  
محسن گل محمدی اظهار کرد: به دنبال وصول گزارش سرقت مسلحانه  مجدد 
توسط يک شــرور و پس از رصد ســريع اطلاعاتی انجام گرفته سرانجام شرور 
معروف جنوب استان سیستان و بلوچستان که خود را به همراه اموال مسروقه در 
محاصره  مامورين اداره اطلاعات شهرستان ايرانشهر می ديد و به سمت مامورين 
تیراندازی می کرد، با رعايت قانون به کارگیری ســلاح به هلاکت رسید. از اين 
شرور چندين قبضه ســلاح جنگی و مهمات مربوطه و چندين نارنجک جنگی 
نیز کشف و ضبط شد.اين فرد دارای سوابق متعدد کیفری از جمله چندين فقره 
قتل، آدم ربايی، چندين فقره سرقت مســلحانه، حمله به خودرو های گشتی 
انتظامی شهرستان و شــهادت مامورين انتظامی و زخمی كردن چندين نفر از 
پرسنل انتظامی، شرارت های متعدد و ايجاد ناامنی در شهرستان های دلگان، 

بزمان، فنوج، بمپور و ايرانشهر بود.

شناسايي ستوان دوم قلابي 
معاون مبارزه با ســرقت هاي خاص پلیس آگاهي پايتخت از دستگیري سارق 
مامورنما كه سوژه هايش را در فضاي مجازي به دام مي انداخت، خبر داد .سرهنگ 
كارآگاه احمــد نجفي گفت: مردی بــا مراجعه به کلانتــري 108 نواب و طرح 
شكايتی اعلام کرد، بیســتم مهرماه از طريق فضاي مجازي با فردي به نام پوريا 
آشنا شدم و او خودش را مامور معرفي كرد و بیان داشت که مي تواند برايم موتور 
سنگین با قیمت پايین خريداري کند و من نیز برای خريد موتورسیکلت مبلغ 
165میلیون ريال وجه نقد به او پرداخت کردم. ولی پس از دريافت متواري شده 
است.معاون مبارزه با سرقت هاي خاص پلیس آگاهي تهران بیان داشت: با توجه 
به موضوع پرونده رســیدگی تخصصی در اختیار كارآگاهان اداره پنجم پلیس 
آگاهي قرار گرفت و در بررسي هاي انجام شده از ســوابق موجود مشخص شد 
متهم از افراد ديگري نیز به همین شیوه اخاذي کرده است.وی افزود : با تجمیع 
اطلاعات دريافتی مشخص شــد که متهم تمامي مالباختگان يک نفر بوده و با 
انتشار تصويري از خود )ملبس به پوشش نظامي با درجه ستوان دومي( در فضاي 
مجازي اعتماد سوژه هاي مورد نظر را به خود جلب و سپس اخاذي کرده است. 
با پیگیري و انجام اقدامات فني پلیسي هويت پوريا 31ساله شناسايي و مشخص 
شد که متهم سابقه دار بوده و پیش تر تحت عناوين مجرمانه سرقت و جعل احکام 
دولتي دستگیر شده است. ســرهنگ نجفی با اشاره به اينکه در ادامه تحقیقات 
پلیسی، منزل پدر وي واقع در خیابان رودكي شناسايي شد و كارآگاهان متوجه 
شدند متهم به طور مستمر به آنجا تردد دارد، گفت: از سوی ديگر پاتوق وی در 
میدان قزوين شناسايي شد. همچنین با دستور قضايی متهم در سی ام دی ماه در 
يک عملیات ضربتي در مخفیگاهش دستگیر و يک دستگاه خودرو پژو405نوک 
مدادي رنگ که در اختیارش بود، توقیف شد.با انتقال متهم به پلیس آگاهي، در 
تحقیقات انجام شده به رغم انکار اولیه در نهايت به ارتکاب سرقت هاي متعدد از 

جمله سرقت و اخاذي از چهار مالباخته پرونده صراحتاً اقرار کرد.

  اخبار 

در ســي و دومین مرحله از اجــراي طرح رعــد، رئیس 
پلیس تهران از بازداشــت 469 ســارق و مالخر خبر داد 
که اين متهمان در قالب 43 باند فعالیت می کردند. سی  و 
دومین مرحله از طرح رعد توسط پلیس پیشگیری تهران 
بزرگ به اجرا درآمد، در اين طرح قرار اســت کلانتری ها 
حوزه اســتحفاظی خــود را از مجرمان پاکســازی کنند. 
سردارحسین رحیمي، با اشاره به اجرای 359 حکم قضايی 
و بازداشت 469 سارق و مالخر در طرح مذکور اظهار کرد: 
اين متهمان در قالب 43 بانــد فعالیت می کردند و در اين 
طرح 9 هزار و 800 اموال سرقتی مردم کشف شد که بالغ 

بر 7 میلیارد تومان ارزش داشت.
رئیس پلیس تهران بزرگ با اشــاره به کشف 178 خودرو 
و موتورسیکلت و کشــف يک هزار و 53 پرونده در سی  و 
دومین مرحله از طرح رعد گفت: در ايــن طرح دو قبضه 
سلاح جنگی و 104 سلاح سرد کشــف شد.به گفته وی، 
331 نفر از متهمان بازداشــت شــده در ســی  و دومین 
مرحله از طرح رعد سابقه دار هستند و 318 نفر از آنها نیز 
برای نخستین بار بازداشت شــده اند. همچنین 70 نفر از 
آنها سارق حرفه ای و 571 نفر از ســارقان خُرد به حساب 
می آيند.اين مقام انتظامی از کشف 54 کیلوگرم مواد مخدر 
و 83 هزار انواع و اقسام کالای قاچاق از 35 قاچاقچی کالا 

در سی و دومین مرحله از طرح رعد خبر داد و خاطرنشان 
کرد: ارزش کالاهای قاچاق مکشــوفه 8.5 میلیارد تومان 
است.در طرح مذکور همچنین 7 هزار و 420 حلقه سی دی 
مبتذل و غیرمجاز نیز کشف شــده است.وی همچنین به 
بحث وقوع سرقت در تهران اشاره و تصريح کرد: در سه سال 
گذشته سرقت مسلحانه قابل ذکری در هیچکدام از اماکن 
تهران نداشتیم و بنابر آخرين آمار تا به امروز شاهد کاهش 

دو درصدی کل سرقت ها در تهران بوده ايم.

  سارق درپوش هاي فاضلاب در طرح رعد
در ادامه همین طرح ســارق و مالخر درپوش هاي دزديده 
شده فاضلاب نیز كه دستگیر شــده بودند حضور داشتند. 
ســارق معتاد که دريچه های فاضلاب را به سرقت می برد 
بعد از دســتگیری عنوان کرد در طول روز دريچه ها را به 
سرقت می بردم تا دانش آموزان و عابران و دوچرخه سواران 
ببینند و در گودال نیفتند! مدتي است دريچه های فاضلاب 
شهر به ســرقت می روند. اين دريچه ها حدود يک میلیون 
تومان ارزش دارند، اما سارقان آن ها را زير 100 هزار تومان 
می فروشند و با اين کار جان شهروندان را تهديد می کنند. از 
دو هفته اخیر، فیلم دوربین مداربسته ای در فضای مجازی 
دست به دست می شــد که در آن مردی با خودروی پرايد 

هاچ بک سفید خود، دريچه های آب و فاضلاب کوچه ها را 
به سرقت می برد. 

در همین باره پیمانکار آب و فاضلاب گفته بود: اين فرد تنها 
در يک منطقه 300 دريچه را سرقت کرده و شب و روز را از 
ما و همکاران در سازمان آب گرفته بود، زيرا جايگزينی اين 
دريچه ها و ترس دوباره از سرقت آنها رهايمان نمی کرد.اين 
پیمانکار ادامه داد: بسیاری از اين دريچه ها در راه مدارس به 
سرقت رفته اند که هر لحظه امکان سقوط دانش آموزان به 
چاه ها وجود داشت؛ بنابراين سرقت ممکن بود که به مرگ 
شهروندان نیز ختم شود. همچنین سرهنگ علی کارخانه 
سرکلانتر سوم پلیس پیشگیری گفت: سارق، پلاک ماشین 
خود را دســتکاری کرده و با پلاک جعلی به سرقت دست 
می زده است. به گفته او،  در ابتدا خودرويی که پلاکش شبیه 
خودروی سارق بود، توقیف شد؛ اما در ادامه تحقیقات محرز 
شد سارق پلاک را تغییر داده و صاحب اصلی پلاک، بی گناه 

اســت. ســارق همچنین تخلفات رانندگی بسیاری انجام 
داده بود که باعث جريمه شــدن صاحب پلاک اصلی بود. 
همچنین نماينده سازمان آبفا به عنوان يكي از شاكي ها در 
اين باره گفت: سالیانه 2 هزار و 800 دريچه از ما به سرقت 
می رود. اين دريچه ها بسیار گران قیمت هستند و هرکدام 
از آن ها را به مبلغ يک میلیون تومان خريداری می کنیم، 
اما اين سارقان، تنها 50 تا 100هزار تومان اين دريچه ها را 
می فروشند.وی افزود: علاوه بر خسارت مالی، سرقت اين 
دريچه ها ممکن است باعث سقوط کودکان، موتورسواران، 
دوچرخه ســواران و عابرين پیاده به درون چاه ها شــده و 

خسارت جانی نیز ايجاد کند.
اين ســارق معتاد در پاسخ به اين ســوال که ممکن بود با 
سرقت های او، جان مردم به خطر بیفتد،گفت: من در طول 
روز ســرقت می کردم تا مردم بتواننــد ببینند و در چاه ها 

سقوط نکنند!

درپوش ها را روز مي دزديدم تا 
مردم چاه را ببينند و سقوط نكنند!

دستگيري سارق درپوش هاي فاضلاب و مالخر در طرح رعد

بر اثر تصادفات؛ هر نیم ساعت يک نفر جان می دهد
رئیس پلیس راهور ناجا با بیان اينکه هر نیم ساعت يک نفر 
بر اثر تصادفات در کشور فوت می کند، بیان کرد: متاسفانه 
روزانه در کشــور 45 الی 60 نفر بر اثر تصادفات جان خود 
را از دست می دهند.سردار ســیدکمال هاديانفر در سمینار 
حوادث ترافیکی در شیراز با بیان اينکه در طول سال خسارت 
مالی ناشــی از هر فوتی در تصادفات رانندگی، 5.2 میلیارد 
تومان اســت، گفت: اگر هزينه هايی را که از بدو تولد صرف 
رشــد و آموزش يک فرد می شود بررســی کنیم می توانیم 
بگويیم ســالانه 34میلیارد دلار ناشی از تصادفات به کشور 
متحمل می شود.در 9ماهه اول ســال 98، حدود 36درصد 
تصادفات فوتی ناشی از تخلف نداشــتن توجه به جلو بوده 
که يکی از مصاديق مهم آن اســتفاده از تلفن همراه است 
که میزان بروز خطر تصادف را تا چهاربرابر افزايش می دهد.

همچنین در 9ماهه اول سال جاری حدود 13هزار و 711نفر 
از شــهروندان بر اثر تصادفات جان خود را از دست داده اند، 
متاسفانه آمار نشــان می دهد که 1.5درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزايش داشته اســت.وی با اشاره به اينکه 

51درصد از افرادی که دچار تصادفات می شــوند در صحنه 
جان خود را از دست می دهند، عنوان داشت: حدود 6درصد 
در حین انتقال و 43درصد در بیمارستان نیز فوت می کنند. 
وی افزود: 82درصد از تصادفات در کشور تحت تاثیر سرعت 
غیرمجاز، سبقت غیرمجاز، نداشتن توجه به جلو و خستگی و 
خواب آلودگی است.همچنین 15درصد از تصادفات کشور به 
دلیل سرعت غیرمجاز است و متاسفانه در استان فارس اين 
میانگین به 16درصد رسیده است.او با اشاره به اينکه طول 
جاده های کشور 217هزار کیلومتر است، گفت: 30درصد از 
تصادفاتی که رخ می دهد مربوط به نقاط حادثه خیز است.از 
ديگر سو، 12درصد از جانباختگان حوادث جاده ای کودکان 
هستند که هیچ نقشی در تصادف نداشته اند. براساس گزارش 
سايت پلیس راهور، وی با اشاره به وجود 15هزار اتوبوس و 
600هزار کامیون در کشــور افزود: رانندگان اتوبوس نبايد 
بیشتر از 9 ساعت رانندگی کنند ولی به دلیل درآمد پايین و 
مشکلات اقتصادی مجبور به کار اضافی می شوند که در عین 

حال اين موضوع تخلف محسوب می شود.

2 کشته و 3 مصدوم در تصادف خونین بزرگراه نیايش
سخنگوی ســازمان آتش نشانی شــهرداری تهران با اشاره به 
تصادف بامدادی روز جمعه در بزرگراه نیايش تهران گفت: اين 
حادثه دو کشته و سه مصدوم برجای گذاشت.سید جلال ملکی 
ضمن بیان اينکه حادثه مذکور در نیمه شب جمعه 4 بهمن ماه 
به وقوع پیوست، گفت: طی اين حادثه که برای خودرو سواری 
206 اتفاق افتاد از پنج سرنشین اين خودرو که دو خانم و سه 
مرد جوان بودند، دو مرد جان خود را از دست داده و سه نفر نیز 
مصدوم شدند.اين حادثه مرگبار در مسیر غرب به شرق بزرگراه 
نیايش حد فاصل بیــن محله فرحزاد و بزرگــراه يادگارامام به 
وقوع پیوسته اســت.بلافاصله پس از وقوع حادثه طی تماس با 
سامانه 125 سازمان آتش نشانی شهرداری تهران، دو ايستگاه 
به محل حادثه اعزام شــدند.اين خودرو هنگام حرکت در اين 
مسیر به دلیل نامشــخصی از مســیر اصلی منحرف شده و به 
شــدت با گاردريل های میانی و پايه فلزی يک ستون در مسیر 
بلوار برخورد کرده که باعث واژگونی و متلاشــی شدن خودرو 
می شود. در شرايطی که طی اين حادثه ايربگ های خودرو عمل 
کرده بود، يکی از دو خانم سرنشــین از خودرو به بیرون پرتاب 

شده و خوشبختانه مشــکل خاصی نداشت. همچنین يک مرد 
جوان لحظاتی قبل از واژگونی خودرو از ماشین خارج شده بود 
که از ناحیه مچ پای چپ، دچار جراحت شديد شده بود.وی در 
خصوص ساير سرنشینان خودرو افزود: سه نفر ديگر در خودرو 
محبوس بودند به شکلی که يک خانم در قسمت پشتی ماشین 
در شرايطی بسیار خطرناک و دو آقا در قسمت  جلوی ماشین 
محبوس شدند. آتش نشــانان با رويت اين شــرايط بلافاصله 
عملیات رهاسازی را با استفاده از تجهیزات هیدرولیکی و سه 
دســتگاه جرثقیل آغاز کردند که توانستند سريعا هر سه نفر را 
از ماشــین خارج کرده و تحويل عوامل اورژانس دهند. وی در 
ادامه با انتقاد از ازدحام جمعیت در محــل حادثه اظهار کرد: 
مشکلی که همواره شــاهد آن هســتیم، حتی در حوادثی که 
ساعات میانی شــب به وقوع می پیوندد، تجمع مردم در محل 
حادثه اســت که می خواهند از حادثه فیلم و عکس تهیه کنند 
لذا خواهش می کنــم برای جلوگیری از مختل شــدن فرآيند 
امدادرســانی، محل حادثه را ترک کــرده و اينگونه به عوامل 

امدادی کمک کنند.



استارتاپها
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2578  شنبه  5 بهمن  1398

  کمی امیدواری به رونق استارتاپی بعد از سه ماه سخت
حالا در روزهايی که خبرهای ناخوشی از اکوسیستم استارتاپی 
ايران و کســب وکارهای آنلاين در پی آن پايیز سخت به گوش 
می رســید، کمپین گسترده فلايتیو با شــعار »فلايتیو، بگیر و 
برو« در سطح شهر خودنمايی می کند؛ کمپینی که شايد بتوان 
آن را نشانه ای از عبور کسب وکارهای آنلاين از سه ماه سخت و 
رکود بی سابقه در اين فضا دانست. فلايتیو اعلام کرده با توجه 

به نزديک شدن به پايان سال و شــروع برنامه ريزی مردم برای 
ســفرهای نوروزی، کمپین 3۶۰درجه جديد خود را به صورت 
خیلی گسترده در سطح شــهر و فضای مجازی کلید زده است. 
کمپینی که با بیلبوردهای نارنجــی در اتوبان های تهران جلب 
توجه می کند شايد يکی از اولین نشانه های بازگشت استارتاپ ها 
به فضای عمومی بعد از بازه پرحاشــیه آبان تا دی ماه 98 برای 

تجارت الکترونیک ايران باشد.

حامد فردوس آرا، مديــر مارکتینگ فلايتیــو می گويد در اين 
کمپین سعی شده به سادگی يک بار ديگر ظرفیت های فروش و 
کسب وکار آنلاين به مخاطبی که در سه ماه گذشته با اين فضا 
کمی قهر کرده گوشزد شود و از طريق رسانه هايی چون بیلبورد، 
 ،CPC ،استرابورد، تبلیغات ويدئويی، تلگرام و اينستاگرام، بنر
تبلیغات native و پادکست روی اصلی ترين خدمات فلايتیو 
هم که رزرو بلیت هواپیما، قطار، اتوبــوس و هتل های داخلی 

و خارجی است برای مخاطبان و ســفرهايی که در پیش دارند 
پیشنهادهای آنلاين ارائه شود. کمپین فلايتیو در عین سادگی 
تلاش کرده دعــوت دوباره ای از مخاطبانــی کند که روزگاری 
مشتريان پروپاقرص اســتارتاپ ها بودند اما به يکباره با موجی 
از دلسری برای خريد آنلاين مواجه شــدند. به نظر می رسد با 
نزديک شدن به نوروز و خريدهای نوروزی در اسفندماه، حضور 

خیابانی استارتاپ ها پررنگ تر هم خواهد شد.

بازگشت استارتاپ ها به خیابان 
بعد از یک پاییز سخت

بگیر و برو: حضور گسترده فلایتیو روی بیلبوردها چه پیامی دارد؟
دو سال پیش بود که استارتاپ های مختلف ایرانی با حضور در سطح خیابان ها و اعلام وجود در بیلبوردها و تابلوهای اتوبان ها نشان دادند که 
دوره تازه ای از شرکت های فناور شروع شده  که نوید تازه ای برای اقتصاد کشورند اما با هجوم برگریزان پاییزی 98 این بخش از اقتصاد در حال 
رشد کشور وارد رکودی سخت و شوکی ناشی از چالش هایی شد که حضور خیابانی آن ها را هم تحت تاثیر قرار داد. اما به نظر می رسد با شروع 

زمستان و بازگشت تدریجی استارتاپ ها به دوره آرامش، شاهد بازگشت بیلبوردهای استارتاپی به خیابان ها هم هستیم.

     جهان استارتاپی     گزارش دو

شورای داوری دوازدهمین جشنواره وب و موبايل 
با حضــور بیش از 2۰ تــن از فعالان اکوسیســتم 
اســتارتاپی و با حمايت قاصــدک 24 در روزهای 
ســوم و چهارم بهمن در قزوين برگزار شــد. بیش 
از 3هزار وبســايت و اپلیکیشن با موضوعات متنوع 
برای حضور در اين جشنواره ثبت نام کرده بودند. در 
مرحله داوری 5۶ گروه حضور داشتند و از هر گروه 
12 وبسايت و اپلیکیشــن برای انتخاب پنج سايت 
و اپلیکیشن بررسی شــدند. برگزيدگان نهايی در 

مرحله سوم داوری انتخاب می شوند.
دوازدهمیــن جشــنواره وب و موبايــل با شــعار 
»ايران تنها تهران نیســت« با هدف تمرکززدايی 
از فعالیت های اســتارتاپی، در هفت شهر اصفهان، 
مشهد، رشــت، قزوين، يزد، بابلسر و شیراز و میان 

استارتاپ های فعال اين شهرها برگزار شده بود.
  هدف جشنواره امسال تمرکز زدایی و تنوع 

موضوعات بود
میلاد احرامپــوش، هم بنیانگذار جشــنواره وب و 
موبايل دســته بندی وب ســايت ها و نرم افزارهای 
گوشــی را در مقايسه با جشــنواره های سال های 
گذشته را متنوع تر ارزيابی کرد و به خبرنگار هفت 
صبح گفــت: دوازدهمین جشــنواره وب و موبايل 
ايران، همچون سالیان گذشــته با مشارکت بخش 
خصوصی و حمايت معنوی بسیاری از سازمان ها و 

نهاد های دولتی برگزار شد. هدف جشنواره بررسی 
استارتاپ هايی اســت که کمتر ديده شده اند. اين 
استارتاپ ها اگرچه چندان شــناخته شده نیستند 

ولی ايده ها و فعالیت موثری دارند.
وی درباره فرآيند داوری جشــنواره و دسته بندی 
کســب وکارهای آنلاين بیان کرد: داوری جشنواره 
وب و موبايل در دو بخش مردمــی و هیات داوران 
انجام می شود و ديدگاه کاربران مجازی وبسايت ها 
و اپلیکیشن ها در گزينش آن ها موثر است. کارکرد، 
محتوا، تجربــه کلی، طراحی ديداری، ســاختار و 
مسیر، تعامل و نوآوری معیارهای داوری جشنواره 
وب و موبايل هســتند. محتوا و خبر، اطلاع رسانی 
سازمانی، کسب وکار، بازی و سرگرمی و گروه های 

ويژه دسته بندی های اصلی جشنواره هستند.
شايان شــلیله، ديگر بنیانگذار جشــنواره درباره 
افزودن بخش هفت شهر به جشنواره وب و موبايل 
به هفت صبح گفت: هفت شــهر، بخــش تازه ای 
است که امسال به جشــنواره وب و موبايل ايران 
اضافه شــده اســت و از اين پس به عنوان يکی از 
بخش های جنبی جشــنواره ادامه خواهد داشت. 
اين کار در راســتای کمک به توسعه اکوسیستم 
استارتاپی شهرســتان ها راه اندازی شده و سعی 
دارد با الهام گرفتــن از هويــت و رويکرد اصلی 
جشنواره و با برگزاری رويدادهايی در گوشه وکنار 

کشور به انتقال دانش و تبادل تجربه به نسل دوم 
اکوسیستم استارتاپی ايران کمک کند.

شــلیله درباره بهبود فرآيند داوری در مقايســه با 
سال های گذشــته اظهار کرد: امسال ما روش های 
جديدی را بــرای داوری آزمايش کرديم و علاوه بر 
آن تجربه جديدی در فرآيند ثبت نام داشتیم. زيرا 
هر ســال تلاش می کنیم که انتقادات وارد شده به 

جشنواره را با راهکارهايی رفع کنیم.
هم بنیانگذار جشــنواره وب و موبايل درباره جديد 
بودن استارتاپ ها و ايده ها گفت: يکی از چالش های 
جشنواره امسال اين بود که شاهد ظهور استارتاپ 
جديد و ايده های جذاب نبوديم. اين يک زنگ خطر 
اســت و اگر برای آن فکر نکنیم، در سه چهار سال 
آينده با رکود جدی در اکوسیستم استارتاپی مواجه 

خواهیم بود.
شلیله درباره اعلام اسامی کانديداهای داوری نهايی 
نیز بیان کــرد: بیانیه شــورای داوران دوازدهمین 
جشنواره وب و موبايل به همراه اسامی کانديداهای 

مرحله نهايی داوری ابتدای هفته منتشر می شود.
گفتنی است جشنواره وب و موبايل ايران بزرگ ترين 
میدان رقابت و ارزيابی وب سايت ها و نرم افزار های 
ايرانی گوشــی اســت. در اختتامیــه دوازدهمین 
جشــنواره وب و موبايل ايران در روزهای 24 و 25 

بهمن به برترين اثر هر گروه، تنديس اهدا می شود.

ارتباط اشیا با يکديگر و هوشمند شدن آنها 
شايد امروز در بسیاری از جوامع توسعه يافته 
امری بديهی و کاملا پذيرفته شده باشد اما 
نگرانی از حريم خصوصی و همچنین حفظ 
اطلاعات در اين شرايط دغدغه ای غیرقابل 
انکار برای کاربران در اين جوامع شــناخته 

می شود.
اين درحالی اســت که کارشناسان راهکار 
مقابلــه با ايــن دغدغــه را در اســتفاده از 
بلاک چین ها يافته اند و تاکید دارند به زودی 
اين رونــد منحصربه فرد امنیت، شــفافیت 
و همچنین گســترده خدمات ارائه شــده 
اينترنــت اشــیا را دســتخوش تغییــرات 
معناداری می کند و انفجاری از کاربردهای 

جديد برای آن به ارمغان خواهد آورد.
در اين شرايط اطلاعات با ايمنی قابل توجه 
ذخیره و میــان تجهیزات و دســتگاه های 
هوشمند ردوبدل می شود که امروز اين امر 
شايد کمی نگران کننده است و حتی گروهی 
می گويند با ادامه روند فعلی ديگر چیزی به 

نام حريم خصوصی وجود ندارد.
پاسخ اين سوال را هم گارتنر ارائه کرده است 
چون نزديک به 75درصد از ســازمان هايی 
که از خدمات اينترنت اشــیا برای افزايش 
بهره وری و توسعه کسب و کارشان استفاده 
می کننــد امــروز پذيرفته انــد کــه ورود 
بلاک چین هــا در اين دنیــا می تواند حافظ 

منافع و اطلاعاتشــان باشــد و امسال نقطه 
عطف اين اتفاق است.

 وایومینگ یکه تاز میدان است
با توجه به اطلاعات موجود ايالت وايومینگ 
به عنــوان اولیــن ايالتی از آمريــکا که در 
چارچوب قانون توانســته بــود به گونه ای 
از بلاک چین ها اســتفاده کنــد که نظارت 
همگانی در اين منطقه شکوفا شود و به نوعی 
گسترش يابد و امروز ظاهرا همه از اين قانون 

و دستاوردهايش پیروی می کنند.
اين ايالــت از همان ابتدای امــر که ارز های 
ديجیتالــی پا به عرصه وجود گذاشــتند به 
نیمه هــای پنهــان آن و احتمــال افزايش 
تخلف های مالی مثل پولشويی توجه نشان 
داده و توانســتند به گونه ای عمل کنند که 
اين روند به حداقل خود رســیده و تخلف با 
استفاده از لاک چین ها تقريبا غیرممکن شده 
باشــد. به اين ترتیب کلیه مبادلات و نقل و 
انتقال های بورس اوراق بهادار در اين منطقه 
که با اســتفاده از ارزهای ديجیتالی صورت 
گرفته اند رديابی و به نوعی مورد رســیدگی 

قرار می گیرند تا منشا پول مشخص باشد.
از اين رو کارشناســان تاکید دارند استفاده 
از قوانیــن در بخش ارزهــای ديجیتالی و 
همچنیــن بلاک چین ها در آينــده نزديک 
منشا تخلف نیست بلکه شیوه ای از مبادلات 

اقتصادی به سبک جديد خواهد شد. 

پایان داوری وب سایت ها و اپلیکیشن ها در جشنواره وب
سلسله نشست های داوری دوازدهمین جشنواره وب و موبایل ایران در قزوین برگزار شد

بلاک چین ها تضمین کننده اینترنت اشیا هستند

     اخبار استارتاپی

درحالی که عطش رســانه ای انتشار 
اخبــار مربــوط بــه بلاک چین ها در 
سراســر جهان کاهــش يافتــه که 
می بینیم بســیاری از شــرکت های 
مطــرح و بین المللــی جهانی ســال 
2۰19 میــلادی در ايــن زمینــه 
ســرمايه گذاری های هنگفتی انجام 
داده اند. اتفاقی کــه احتمالا می تواند 
اثرگــذاری بالايــی در بخش هــای 
مختلف داشــته و دنیای جديدی در 
مقابل همگان قرار دهد.  در اين زمینه 

تحلیلگــران »کارتنر بــار« معتقدند 
جايگاه و شرايط بلاک چین ها امسال 
هیچ تفاوتی با سال گذشــته ندارد و 
همچنان در مدار صعــودی خود قرار 
دارد اما يــک نکته يعنــی اثرگذاری 
بلاک چین ها در ساير بخش هاست. اين 
گروه تاکید می کنند گسترش و توسعه 
بلاک چین هــا در بخش های مختلف 
اقتصادی و صنعتــی در واقع يکی از 
1۰روند برتر توسعه فناوری در سراسر 

جهان طی سال 2۰2۰ خواهد بود.

از زمانــی که اولیــن بلاک چین ها در 
صحنــه جهانی بــه عنــوان ارزهای 
رمزگذاری شده يا همان بیت کوين های 
خودمانی پا به عرصه وجود گذاشتند 
شــبکه های مالی جهانی به دنبال آنها 
وارد میدان شده و همچنان بخش  مالی 
در سراســر جهان از اين روند تبعیت 
می کند. اين اشــتیاق و اســتقبال از 
سیســتم های بلاک چینی باعث شده 
تا ســاير بخش ها هم به فکر استفاده 
از توانمندی هــای بلاک چینی افتاده 
و روند توســعه را در پیش گرفتند، به 
اين ترتیب سیســتم های هوشــمند 
قراردادهای مالی برای شفافیت هرچه 
بیشتر و کاهش سوء استفاده های مالی 
وارد میدان شد و معاملات ديجیتالی 
توسعه قابل توجهی به خود ديد. در اين 
زمینه کارشناسان شــرکت آی بی ام 
تاکیــد می کنند ابتکارهــای موفق و 

همچنین سیاست های اصولی در اين 
زمینه باعث شده تا خدمات مالی توجه 
ويژه ای به بلاک چین ها نشــان دهند 
و همین امر می تواند روند توســعه ای 
خدمات در ســال جــاری میلادی را 
هم ادامه دار کند. اين درحالی اســت 
که گارتنر هم معتقد اســت در ســال 
2۰2۰ میــلادی ارزش معامــلات 
برمبنای بلاک چینی بــه بیش از يک 
میلیارد دلار توســعه يابد و اين پايان 
کار نیست. پیش بینی کارشناسان اين 
موسســه تحقیقاتی نشان می دهد که 
خدمات مالی می تواند صنايعی همچون 
کشــاورزی، جواهرات و ســنگ های 
قیمتی را هم به بلاک چین ها وابســته 
کند به صورتی که بســیاری از مردم 
می توانند غذای داخل بشقاب خود را 
رديابی کنند يا از اصالت سنگ قیمتی 

موردنظرشان مطمئن شوند.

همانطور که اشــاره شد اســتفاده از 
سیســتم های مبتنی بر بلاک چینی 
عاملی شــده تــا فیس بوک نیــز ارز 
ديجیتالی منحصربه فردش را راه اندازی 
کند؛ سیاســتی که از همــان ابتدای 
اعلام اجرايی شدنش در دنیای مجازی 
جريان سازی گســترده ای انجام داده 
است. برخی تحلیلگران در اين زمینه 
می گويند: از ســال 2۰۰9 تا به امروز 
ارزهای ديجیتالی متفاوتی با نام های 
مختلف پا به عرصه وجود گذاشتند اما 
به دلايلی اين ارزها کمرنگ شده اند که 
به دلیل عدم حمايت يک شرکت معتبر 

مثل فیس بوک از آنها بوده است.
البته اين گروه با اشــاره بــه عملکرد 
ويزا و مســترکارت در بخش خدمات 
مالی بلاک چینی معتقدنــد اعتبار و 

ارزش فیس بــوک امتیــازی اســت 
که احتمــال موفقیــت ارز ديجیتالی 
منحصربه فــردش را افزايــش داده و 
می تواند آينده روشــنی بــرای آن به 

ارمغان آورد.
نکته  جالب توجهی که کارشناســان 
برآن تاکید دارند اطمینان و اثرگذاری 
ارز ديجیتالــی فیس بوک به ســاير 
خدمات مالی به شــیوه سنتی است، 
به اين دلیل کــه بی اعتمادی حاصل 
به ارزهــای ديجیتالی قبلــی در کنار 
قدرت و اعتماد شرکت فیس بوک که 
می خواهــد يــک ارز ديجیتالی روانه 
بازار کند احتمال تاثیرپذير بازارهای 
ســنتی مالی را گســترش می دهد و 
اختلال هايی بــه اين بــازار تحمیل 

می کند.

3 اتفاقی که بلاک چین های 2020 را متحول می کند

خدمات نوظهور مالی هنوز پیشگام هستند

فیس بوک ارز دیجیتال خود را راه اندازی کرد

 کارنامه؛ بخش ارزیابی خودرو دیوار 
راه  افتاد

سايت ديوار که يکی از مهم ترين بخش های آن خريد و فروش خودرو 
است به تازگی بخش مســتقلی به نام کارنامه را راه اندازی کرده است 
که ويژه ارزيابی و کارشناسی خودرو به منظور تعیین قیمت آن است. 
سرويسی که به نظر می رسد سايت ديوار و فعالیت های آن را به عنوان 
يکی از قديمی ترين پلتفرم های خريدوفروش کالاهای دست دوم در 
ايران وارد فاز تازه ای خواهد کــرد. در کارنامه افرادی که قصد فروش 
ماشــین خود را دارند می توانند با کمک کارشناس های اين سايت و 
انجام ارزيابی های همه جانبه به يک قیمت مناسب برای فروش ماشین 
خود برسند. کارنامه اعلام کرده در کارشناسی اين سايت بیش از 4۰۰ 
آيتم از خودرو مورد بررسی قرار می گیرد که »وضعیت فنی«، »بدنه«، 
»لاستیک ها«، »موتور و انتقال قدرت«، »سیســتم تعلیق، فرمان و 
ترمز«، »فضای داخلی و سیستم های برقی«، »آپشن ها« و همچنین 
»اسناد و مدارک خودرو« را شامل می شــود. سوال بیشتر کاربران از 
اين ســرويس در ابتدای راه اندازی اين بوده که کارشناسان کارنامه 
چه آموزش هايی می بینند و تا چه اندازه در انجام کارشناسی مهارت 
دارند؟ کارنامه اعلام کرده کارشناسان کارنامه دارای پشتوانه علمی و 
تجربی هستند. اين افراد علاوه بر سال ها تجربه در حوزه های مرتبط 
با کارشناســی خودرو، دارای مدرک کارشناسی تخصصی خودرو از 
»دانشگاه شريف« هستند. همچنین به منظور بهبود مستمر دانش و 
مهارت در اين حوزه، به طور پیوسته در دوره های تخصصی »آکادمی 

کارنامه« شرکت می کنند.

نمایشگاه بلاک چین مشهد برگزار شد
محمدباقر اثنی عشــری که در افتتاحیه بیســت ودومین نمايشگاه 
الکامپ- بلاکچین مشهد حضور داشت در مورد اهداف اين نمايشگاه 
گفت: »بنا برتصمیم ســازمان نظام صنفی، نمايشــگاه های بزرگی 
مانند الکامپ معمولا در تهران برگزار می شــوند. برای اينکه اعضای 
اکوسیستم استارتاپی ســاير شهرها هم از دســتاورد نمايشگاه های 
کشــوری برخوردار شــوند، تصمیم گرفتیم  در هر استان نمايشگاه 
الکامپ برگزار کنیم.« او ادامه داد: »در چند ماه گذشــته الکامپ در 
اصفهان، استان مرکزی، کرمانشاه، خوزستان برگزار شد. همزمان با 
افتتاح نمايشگاه الکامپ98 مشهد، الکامپ البرز هم در حال برگزاری 
اســت.« اثنی عشــری با بیان اينکه يکی از مهم ترين نمايشگاه ها در 
کشور، الکامپ مشهد اســت، تاکید کرد: »برگزاری اين نمايشگاه به 
شرکت های اســتانی اين فرصت را می دهد که توانايی های خود را به 
نمايش بگذارند و با مديران سطح استان تعامل داشته باشند و مردم 
با فعالیت های آن ها آشــنا شــوند.« به گفته او، همز مان با نمايشگاه 
الکامپ- بلاک چین مشــهد، نمايشگاه شهرهوشــمند بزرگ ترين 
نمايشگاه کشــور هم برگزار شــد. اثنی عشــری در مورد نمايشگاه  
بلاک چین هم  گفت: »تا به امروز در نمايشــگاه های داخلی  حتی در 
الکامپ تهران، بحث بلاک چین را نداشتیم. خوشــبختانه  به ابتکار 
همکاران ما در نظام صنفی اســتان خراســان رضوی، بخشی ازاين 
نمايشگاه، به  بلاک چین تعلق دارد. امیدوارم با برگزاری اين نمايشگاه 
سوءتفاهم هايی که در مورد ماينینگ و بلاکچین وجود دارد، برطرف 

شود و اين بخش از صنعت هم توسعه يابد.«

ابرآروان، سوار ابرها را برگزار می کند
چهارمین رويداد سالانه ابر آروان به نام سوار ابرها را در حوزه  فناوری  

ابری، 27 بهمن 98 برگزار می شود.
اين رويداد در رويال هال تهران، هتل اسپیناس پالاس با حمايت بانک 

پاسارگاد و هلدينگ فناپ برگزار می شود.
ابر آروان قصــد دارد در کنار اشــتراک دســتاوردهای محصولی و 
توسعه های زيرساختی خود، به بیان طراحی، پیچیدگی های فناوری و 
دانش به روز حوزه  ابری بپردازد. همچنین در بخش هايی از اين رويداد 
به چشم انداز ابری، سکوی آرزوهای بلندپروازانه و فرهنگی که پشتوانه  

تمام اين آرزوهاست، پرداخته خواهد شد.

سداد به استارتا پ ها خدمات کسب وکاری 
ارائه می دهد

راهبر نوآوری و ســرمايه گذاری شرکت ســداد از خدمات جديد اين 
شرکت خبر داد. امیرحسین صادقی، راهبر نوآوری و سرمايه گذاری با 
بیان اينکه شرکت پرداخت الکترونیک به عنوان يکی از تکه های پازل 
در صنعت پرداخت فعالیت می کند،گفت:»رويکرد خود را در سه سطح 

کسب و کارهای بزرگ، متوسط و کوچک چیده ايم.«
او با بیان اينکــه خدمات مان را در ســه لايه تعريــف کرديم، افزود: 
»لايه اول، دســترس پذيری کســب وکارها به تکنولوژی های جديد 
طبق بازارهای جديد به صورت مشــترک اســت. لايه دوم که بیشتر 
کسب وکارهای متوسط و کوچک با آن درگیر هستند، تکنولوژی هايی 
است که در صنعت پرداخت، توسط سداد توسعه داده شده که ما آن را 
در اختیار کسب وکارهای متوسط و کوچک قرار می دهیم تا به پايداری 

کسب وکارها در حوزه تکنولوژی کمک کنیم.«
او با اشاره به اينکه لايه سوم، بحث اينوستمنت است، تاکید کرد: »قرار 
است نیست نقش وی ســی را اجرا کنیم يا داشته باشیم. درواقع ما از 
کسب وکارهايی حمايت می کنیم که در کُر اصلی کسب وکار ما نیستند 

اما در نزديک ترين لايه کسب وکار ما حضور دارند.«
صادقی گفت: »رشد کسب وکارها عملا به بزرگ ترشدن کسب وکارمان 

کمک می کند، يعنی يک رابطه برد-برد به وجود می آيد.«
او يکی ديگر از برنامه های بدنه سداد را ورود و کمک به کسب وکارهای 
نوپا برای ارتباط بهتر با آن ها دانســت و گفت: »بــه همین دلیل در 
جشنواره های مختلف، به ويژه در جشــنواره هايی که تمرکز استانی 
دارند، شرکت می کنیم.برای نمونه، حضور در جشنواره وب و موبايل 
که در شهرهای مختلف برگزار می شود، اين جشنواره کامیونتی خوبی 

است و کسب وکارهای آنلاين را دور هم جمع می کند.«
راهبر نوآوری و سرمايه گذاری در ادامه گفت: »نه تنها نگاه متمرکز به 
تهران نداريم بلکه کوشش می کنیم نگاه گسترده در سطح ملی داشته 
باشیم. يکسری از کسب وکارها برای دريافت خدمات نرم پرداخت، با 
مشکل مواجه هستند که با ايجاد يک پنجره واحد برای کسب وکارهای 
نوآور و فناور، کمک می کنیم آن ها با ســرعت بیشتری اين چالش را  

پشت سر بگذارند.«

فین تک فارم برگزار می شود
دومین جشنواره کســب وکارهای فین تک با عنوان فین تک فارم در 

روزهای 29 و 3۰ بهمن ماه برگزار می شود.
اين جشنواره با مشارکت بانک کشاورزی و شرکت آسان پرداخت)آپ( 
برگزار خواهد شد. هدف از برگزاری اين رويداد ارائه راهکارهای خلق 

ارزش در اقتصاد کشاورزی است.
»پرداخــت «، »وام دهی و قرض دهــی «، »تامین مالــی جمعی «، 
»مديريت ســرمايه«، »رمزارزها«و »بلاک چین« شش محور اصلی 
اين جشنواره اســت که صاحبان ايده و محصولات نوآورانه در حوزه 
فین تک با يکديگر به رقابت پرداخته و در پايان طرح های برتر خدمات 
و محصولات خود را در نمايشــگاهی که به همیــن منظور در بانک 

کشاورزی برگزار می شود، ارائه خواهند داد.

     خبر

به همت کانون وکلای دادگستری آذربایجان شرقی؛

فرهنگی  میراث  و  تبریز  بزرگ  گردهمایی 
ناملموس برگزار شد

تبریز - مجید مسلمی: به همت 
کمیسیون حقوق بشر و حقوق شهروندی 
آذربایجان  دادگستری  وکلای  کانون 
شرقی، "گردهمایی بزرگ تبریز و میراث 
شناسایی  هدف  با  ناملموس"  فرهنگی 
و کمک به ثبت جهانی میراث فرهنگی 
ناملموس آذربایجان، توسط کانون وکلای 
ابتدای  در  شد.  برگزار  شرقی  آذربایجان 
این مراسم جناب وکیل شربیانی، ریاست کانون وکلای دادگستری 
آذربایجان شرقی با تاکید بر رسالت کانونهای وکلای دادگستری به 
عنوان بزرگترین نهاد مدنی کشور در پیش قدم شدن برای حراست 
از میراث فرهنگی و تمدنی کشور، ضمن تشکر از دست اندرکاران 
برگزاری این همایش، هدف از برگزاری این نشست را شناسایی 
پتانسیل های تمدنی و فرهنگی کهن استان و تلاش برای حمایت 
حقوقی از پروسه ثبت آنها عنوان نموده و آمادگی کانون وکلای 
دادگستری را برای همه گونه حمایت حقوقی و تخصصی در راستای 
ثبت جهانی این آثار اعلام کرد. رئیس کانون وکلای دادگستری 
استان آذربایجان شرقی ضمن عرض تسلیت به مناسبت شهادت 
با اشاره به تهدید چند روز قبل  سردار سپهبد قاسم سلیمانی، 
رئیس جمهور آمریکا در خصوص هدف قرار دادن ۵۲ نقطه فرهنگی 
در داخل ایران، این رویکرد را ناشی از عدم احترام رئیس جمهور 
آمریکا به نظامات بین المللی و قوانین مسلم و منشورهای جهانی 
مدون در حوزه حقوق بشر و حراست از میراث فرهنگی دانست 
و عنوان کرد که در دیداری که چندین سال پیش با رئیس کانون 
بین المللی وکلای دادگستری )IBA( داشت،  ایشان به صراحت 
عنوان نمود که ترامپ نظم عمومی دنیا را به هم خواهد ریخت و 
ما امروزه شاهد این هستیم که این فرد دقیقا همین رفتار را در 
دنیا پیش گرفته است، به نحوی که به خود جرأت می دهد آثار 
فرهنگی یک ملت را که نماد تمدن آن ملت است، مورد تهدید 
قرار  دهد و نفس این تهدید نشان می دهد که میراث تمدنی و آثار 
فرهنگی از چه درجه ای از اهمیت برخودار است که موضوع چنین 
تهدیدی واقع می گردد.  وکیل شربیانی ضمن ابراز گله مندی از 
عدم توجه کامل به میراث فرهنگی استان در ابعاد مختلف آن، تبریز 
را از حیث پتانسیل های بالقوه فرهنگی ملموس و ناملموس قابل 
رقابت با شهرهای مهم اروپایی دانست که متاسفانه بر اثر بی تدبیری 
و کم توجهی مسئولین امر، شاهد متروک ماندن این میراث عظیم و 
ماندگار هستیم و ابرازی امیدواری کرد که این نقیصه با تغییر رویکرد 

مسئولین امر برطرف شود.

به  قم  شهرداری  ریالی  میلیارد   ۳ کمک 
سیل زدگان شرق کشور

کمک  از  قم  شهردار   - قم 
به  قم  شهرداری  ریالی  میلیارد   3
هرمزگان  استانهای  سیل زدگان 
داد.  خبر  بلوچستان  و  سیستان  و 
به  اشاره  با  سقائیان نژاد  سیدمرتضی 
و  در جنوب شرق کشور  وقوع سیل 
در استان های هرمزگان و سیستان و 
بلوچستان اظهار کرد: این یک وظیفه عمومی و ملی برای همه است 
که در شرایط بحران و مشکلاتی که برای هموطنان ایجاد می شود 
حضور یافته و کمک رسان مردم باشیم. وی با اذعان به اینکه با وقوع 
سیل، سرپناه بسیاری از مردم شهرهای سیستان و بلوچستان و 
هرمزگان تخریب شده است، خاطرنشان کرد: در این شرایط در کنار 
نهادهای مسئول که وظیفه تامین زیرساخت ها و امکانات لازم برای 

سیل زدگان را دارند، مردم نیز در هر کجای کشور که هستند باید 
به میدان آمده و نسبت به مشکلی که برای هموطن و هم نوع خود 
ایجاد شده بی تفاوت نباشند. شهردار قم با تاکید بر عزم ویژه مدیریت 
شهری قم برای کمک رسانی به سیل زدگان استانهای هرمزگان و 
سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: شهرداری در سیل غرب و 
شمال کشور نیز حضوری فعال داشت و با  اختصاص کمک های 
مالی و ارسال کمک های مردمی و تجهیزات و امکانات مورد  نیاز 
تلاش کرد در کنار دیگر هموطنان، یاری رسان مردم سیل زده باشد. 
وی با بیان اینکه سیلاب در استان های هرمزگان و سیستان و 
بلوچستان بخشی از شهرها و روستاهای این منطقه را تخریب کرد 
و در حال حاضر گروه های مختلف در حال امدادرسانی به مردم این 
منطقه هستند،اظهار کرد: در سیل هرمزگان و سیستان و بلوچستان 
نیز، لایحه دو فوریتی برای شورای اسلامی شهر قم ارسال شده که 
روز گذشته در صحن علنی مورد تصویب اعضای شورای اسلامی 
شهر قرار گرفت. سقاییان نژاد در ادامه ضمن اعلام آمادگی برای 
اعزام ماشین آلات و عوامل خدماتی به مناطق سیل زده، تصریح 
کرد: کمک 3 میلیارد ریالی شهرداری قم به زودی از طریق مبادی 

ذیربط تقدیم می شود. 

به منظور ثبتِ نماهای ساختمانی خلاق و زیبا:

مسابقه عکاسی نماهای زشت و زیبای شهر کرج 
برگزار می شود

معاون  حبیبی:  میر   – کرج   
شهرسازی و معماری شهرداری کرج از 
برگزاری مسابقه عکاسی نماهای زشت 
و زیبای شهرکرج از دیدگاه شهروندان 
به  اشاره  با  پرگو  داد:احمدی  خبر 
عکاسی  مسابقه  سراسری  فراخوان 
"نماهای زشت و زیبای شهر کرج از 
دیدگاه شهروندان"، اظهار داشت: نمای 
ساختمان ها به عنوان نمود خارجی هر بنا، و سازنده بدنه شهری 
و بستر کالبدی شکل دهنده به تصویر ذهنی شهروندان، از اهمیت 
ویژه ای برخوردارند.وی با بیان اینکه به منظور ایجاد بستر مناسب 
جهت جلب مشارکت شهروندان در ساماندهی نماهای شهری و 
ارتقای کیفی سیما و منظر شهری این مسابقه برگزار می شود، 
خاطرنشان کرد: کلیه معماران و عکاسان و شهروندان علاقه مند 
به عکاسی می توانند جهت ثبتِ نماهای ساختمانی خلاق و زیبا و 
متناسب با معماری ایرانی - اسلامی و نماهای نامطلوب و نامتعارف 
در شهر کرج، در این رویداد شرکت کنند.   اهداف و موضوع مسابقه 
عکاسی "نماهای زشت و زیبای شهر کرج از دیدگاه شهروندان" 
به شرح ذیل است:اهداف مسابقه:حفظ و تقویت هویت و ویژگی 
های شهر کرج .ثبت و نمایش نماهای ساختمانی زیبا و خلاق .ثبت 
زیبایی ها و زشتی های نمای ساختمان ها .معرفی و نمایش نماهای 
ناهنجار ساختمانی .تقویت مشارکت عمومی و مردمی جهت افزایش 
کیفیت فضاهای شهری .ترویج معماری ایرانی- اسلامی و بومی 
.موضوع مسابقه:نماهای ساختمانی امروزی زیبا و خلاق متناسب با 
معماری ایرانی- اسلامی و بومی شهر کرج. بناهای تاریخی زیبا در 
سطح شهر کرج .طرح ها و نقوش معماری ایرانی- اسلامی در نمای 
ساختمان .نماد و نشانه های معماری ایرانی- اسلامی استفاده شده 
در نمای ساختمان .بناهای همساز با اقلیم شهر کرج .زوائد بصری 
و فرم ها و شکل های ناملموس در نماهای ساختمانی . نماهای 
ساختمانی نا متعارف و ناهمگون . نور پردازی زیبا یا نا متعارف نمای 
ساختمان ها. مقررات شرکت در مسابقه و نحوه ارسال آثار:ارسال آثار 
تا تاریخ ۲۰/۱۱/۱3۹۸ از طریق پست الکترونیکی دبیرخانه مسابقه 
akkasi.nama@karaj.ir امکان پذیر است.لازم به ذکر است 
جوایز عکاسی در ۲ بخش سطوح حرفه ای و آماتور برگزار می 
گردد. هر عکاس می تواند از ۵ تک عکس یا دو مجموعه عکس 

)۴ و ۷ عددی( از نمای ساختمان ها  ارسال نماید.فرمت عکسهای 
ارسالی فقط Jpeg باشد که در صورت پذیرش در مرحله نخست، 
شرکت کننده می بایست فایل اصلی اثر را به دبیرخانه مسابقه ارسال 
پاسپارتو،  لوگو،  مارک،  واتر  امضا،  دارای  که  هایی  عکس  نماید. 
از مرحله داوری حذف خواهند  باشند قبل  تغییری  یا هر  کلاژ 
شد.پذیرش عکس های سیاه و سفید نیز امکان پذیر است.دست 
کاری و ویرایش ساختاری در عکس ها مجاز نیست. حداکثر سایز 
ضلع بزرگ عکس های ارسالی می بایست ۱۵۰۰ پیکسل و با حداکثر 
حجم 3 مگابایت باشد.آثاری که پس از مهلت مقرر به دبیرخانه 
ارسال می شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد.عکس ها باید در قالب 
فایل ارسال گردد و مشخصات فردی اعم از نام و نام خانوادگی، کد 
ملی، شماره تماس و آدرس پستی نیز ضمیمه آثار ارسالی شود..در 
صورتی که عکس ها به صورت مجموعه ارائه می شوند و دارای هدف 
 )word و دیدگاه خاصی می باشد، فایل متنی مربوطه )در قالب
با حداکثر 3۰۰ کلمه همراه عکس ها ارسال گردد. ارسال عکس 
به دبیرخانه جشنواره به منزله قبول کلیه مقررات مسابقه است و 
شرکت کننده مالک اثر شناخته می شود و مسئولیت هرگونه دعوی 
در باب مالکیت اثر بر عهده شرکت کننده است و از عهده برگزار 
کننده خارج است.برگزارکننده حق استفاده از عکس های پذیرفته 
شده را در رسانه های چاپی، فیلم، تیزر، بروشور، انتشارات مربوط به 
جشنواره در فضای مجازی و سایر موارد فرهنگی با ذکر نام عکاس 
برای خود محفوظ می دارد.جوایز بخش حرفه ای:برای نفرات اول تا 
دهم لوح تقدیر و نفرات اول تا سوم جوایز نقدی به شرح ذیل در نظر 
گرفته شده است.:نفر اول: لوح تقدیر – 3۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال جایزه 
نقدی .نفر دوم: لوح تقدیر – ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال جایزه نقدی .نفر 
سوم: لوح تقدیر – ۱۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال جایزه نقدی .جوایز بخش 
آماتور:نفر اول: لوح تقدیر – ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال جایزه نقدی .نفر 
دوم: لوح تقدیر – ۱۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال جایزه نقدی .نفر سوم: لوح 
تقدیر– ۸.۰۰۰.۰۰۰ ریال جایزه نقدی .آدرس دبیرخانه مسابقه:  
کرج، میدان توحید، بلوار بلال، شهرداری مرکزی کرج، طبقه پنجم، 

اداره سیما و منظر شهری .شماره تماس:۰۲۶-3۲۱۱۶۰۰۰

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد:

شهر هوشمند نیازمند بسترسازی مناسب است
مشهد- رئیس شورای اسلامی شهر مشهد گفت: برای رسیدن 
به شهر هوشمند نیازمند بسترسازی مناسب هستیم. به گزارش 
شهرداری  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  سازمان  عمومی  روابط 
مشهد، محمدرضا حیدری رئیس شورای اسلامی شهر مشهد اظهار 
کرد: برای گسترش فرهنگ و سواد در حوزه فناوری اطلاعات در 
سطح جامعه و ارتقاء کیفیت زندگی شهروندان، هرقدر این موضوع 
بیشتر مورد توجه قرار بگیرد به همان میزان هم  پیشرفت حاصل 
می شود. وی افزود: برای رسیدن به شهر هوشمند نمی توانیم اهداف 
است.  طولانی  بسیار  فرآیندی  که  چرا  کنیم  تعریف  کوتاه مدت 
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: کشورهای پیشرفته 
ادعا  وقت  هیچ  دارند،  را  هوشمند  شهر  برند  که  کشورهایی  و 
نمی کنند که شهر هوشمند هستند اما در مسیر آن حرکت می 
کنند. حیدری تاکید کرد: برای رسیدن به شهر هوشمند نیازمند 
برنامه زمانی بلندمدت هستیم و تاکنون قدم های خوبی در این زمینه 
برداشته شده است. وی همچنین به هزینه های بالای هوشمندسازی 
اشاره کرد و افزود:  هزینه های شهر هوشمند جهت بسترسازی و 
امکانات بسیار زیاد است چرا که یک شهر هوشمند در ابتدا نیازمند 
بسترسازی و امکانات مناسب است. رییس شورای اسلامی شهر 
مشهد در ادامه شهر هوشمند را یک پروسه و فرآیند با گام های 
بسیار برشمرد و افزود: این مهم، موجب ارتقاء کیفیت زندگی در 
شهر می شود و به همین خاطر شورای پنجم عزم جدی در جهت 
پیشبرد آن داشته و امیدواریم با گسترس و بسط زیرساخت ها، روز 

به روز با اقبال عمومی بیشتری همراه شود.

از خبرها
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- اســتراحت بین دو پرده نمایش- نام 

قدیم غنا
 2- باغ انگور- شگفت انگیز

 3- یک دفعه و ناگهانی- پیشــوا و امام- 
اداره رسیدگی به موقوفات

 4- میان و وسط- صاحب اختیار- اسلحه
 5- رشد کردن-  واحد پول ژاپن-  پوشش 

زمین فوتبال- ساز و برگ اسب
 6- خوابگاه گوسفند- رشک بردن- مقابل 

و برابر
 7- اولین حرف الفبــای یونانی- دنباله و 

نتیجه-  حرف انتخاب- گاه شاعرانه
 8- صاحب کار- از کشــورهای آفریقایی 

که پایتختش الجزیره نام دارد
 9- حافظــه ای در رایانــه - قــدم یکپا- 

فناوری روز دنیا- شوخی
 10- گیاه فیلگوش- ذوق و سرشــت- از 

شهرهای استان مازندران
 11- پنبه زن- از حروف یونانی- حرف  دوم 

انگلیسی- مادربزرگ
 12- مقــام و درجه- مدح و پرســتش-  

ضمیر غایب
 13- همایش علمی-  شیفته- بیهوده

 14-  پســر داریوش یکم و ملکه پارمیس 
دختر بردیا بود- ورزش آمادگی جسمانی

 15- مُردن- جذب کننده

عمودي
1- گازی بی رنگ و آتش زا- پرده سینما- 

درخت کریسمس
 2- به آرزو نرســیده- از شهرهای استان 

فارس- دیوار کوتاه
 3- پاره ای از چیزی- فراوان- جزیره ای 

در آذربایجان
 4- آداب- بی خبر- تسمه عقب زین

 5-  اسب آذری- ســپاه- نخ تابیده- ماه 
دوم فصل زمستان

 6- جعبه مقوایی- شــامل شــدن- تکه 
پارچه کهنه- رفوزه

 7-  یگانه- درستی و راستی- انجام یافتن
 8- معادل فارسی لیبل- رئیس دربار

 9- نزدیــک صبح- هر ســی روز یکبار-  
چاره اندیشی

 10- حرف ندا- ســریع و پرشتاب-  خبر 
افشاگرانه- مؤدب

 11- پرحرف- نخ ابریشم- ساخته شده از 
نی- رمق آخر

 12- از کشــورهای اروپایی به پایتختی 
ریگا- طایفه ای از تاتار-  خورشیدی 

 13- اثــر تاریخی ســرپل ذهاب- بانگ 
نماز- آگاه باش

 14- پرچم- از میوه ها- داوطلب
 15- موســیقی کودکان- پایتخت مصر- 

سرمربی فرانسوی اسبق تیم لیورپول
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مشترك

ذرت بوداده 
 سخنان  جابه جا شدنشده

بیهوده
 درنگ 
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اسب ماده

 حرف 
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کشور
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مرکز استان عاشق
مازندران آبکى

 از یاد بردن

جسم و بدن

چاپگر
سرخ عدد 3.14

کم رنگ
 بیماري نرمی 

ستارهاستخوان

شیب

صدمه و 
ناامیدآسیب

محصول بدکاران
زلزله

تکیه دادن

حرف آخر 
 بلند مرتبهالفبا

رب النوع 
یونانی

 پادشاه 
افشاري

ا
 ترش و 
شیرین

همراه خانم

توانایی

 شیر عرب

ارزش و ا
مرتبه

 نوعی جزیره

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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4 حرفي : 
 پارس
 راکد
 ضرار
 قدما

لیست
 ناسک
 ناصح
 یمام

5 حرفي :
 امساک

انجیر
 آلیاژ

 بلژیک
 تندرو
 حلقوم

 خصومت
 دمدمی
 ذلیلی

 سلامت
 سینجر
 کبوتر
 ماهرو

 یک جور
6 حرفي : 

 آذرمان
 پیشامد

فرودست
 گریستن

7 حرفي :
 افسونگر

 بند کردن

8 حرفي :
 دوسلدورف
صاحبدلان

 ضد قند خون
 غرر الحکم

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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راوی خاطراتی کــه پیش روی شماســت، به 
لحاظ اشتغال در بیمارستان قلب شهید رجایی، 
خاطراتی خواندني از روزهــای انقلاب و پس از 
انقلاب دارد. گفت وشــنود پیش رو  با بانو ربابه 
شیرازی، تنها دربردارنده بخشــی از خاطرات 

اوست.
 شما در روزهای انقلاب در بیمارستان 

قلب شهید رجایی مشغول خدمت بودید. از 
آن دوره و نکات تاریخی قابل ذکر آن چه 

خاطراتی دارید؟
یک سال قبل از اینکه به بیمارستان قلب بروم، 
در بیمارستان مهر کار می کردم که دکتر منافی 
در آنجا بودند. یادم هســت ایشــان برای نجات 
مجروحین آن روزها چقــدر تلاش می کرد و در 
هدایت پرسنل بیمارستان مهر به سمت اسلام 
و انقلاب چه نقش بزرگی داشت، اما بیمارستان 
قلب چون یک بیمارستان تخصصی بود، از فضای 
انقلابی دور بود و این موضوع مرا به شدت ناراحت 
می کرد. قضیه 17 شهریور که پیش آمد، اخبار 
انقلاب را به پرسنل منتقل می کردم و آنها از من 
می پرسیدند: از کجا می دانی؟ من هم می گفتم 
مثلا در تاکسی شــنیده ام! بالاخره با تلاش من 
و چند همفکر، فضای بیمارســتان تغییر کرد تا 
روزی که همکاری خبر داد: قرار است کارکنان 
بیمارســتان در اعتراض به رفتار رژیم، همراه با 
دیگران اعتصاب کنند. جلســه ای گذاشتیم و 
قرار شد طوری عمل کنیم که به بیماران آسیبی 
نرسد. اطلاعات بیمارســتان فضای باز و بزرگی 
بود. قرار شــد در آنجا اعتصاب و از میز پذیرش، 
به عنوان تریبون استفاده کنیم. مرا هم به عنوان 
ســخنگو انتخاب کردند. کم کم پزشکان هم به 
اعتصاب ما پیوســتند و فقط برای رسیدگی به 
موارد اورژانس، به اتاق عمل می رفتند. بالاخره 
بعد از یــک هفته دکتر تربیــت رئیس جراحی 
بیمارســتان، از طرف مدیر بیمارســتان آمد و 
اولتیماتوم داد که یا بساط اعتصاب را جمع کنیم 
یا همه ما را به ســاواک معرفی خواهد کرد! من 
گفتم: تا به حال به هیچ بیماری صدمه نرسیده 
اســت و ما حتی خودمان زباله هــا را هم تخلیه 
کرده ایم! گفت: همراهان بیمارها اعتراض دارند! 
بحث های زیادی انجام دادیم و بالاخره مدیریت 
بیمارســتان، در برابر اســتدلال ما خلع سلاح 
شــد ! ما از خانه نان، پنیر و شیرینی می آوردیم 
و از اعتصابیــون پذیرایی می کردیــم تا روز 25 
دی که اعتصابیون به حیاط بیمارســتان رفتند 
و راهپیمایی کردند و شــعار دادند. در این روز 
مجسمه شــاه را که در محوطه بیمارستان بود، 
با طناب پایین کشیدیم و آن را کشان کشان تا 
سر خیابان بردیم. مردم بنزین و کبریت آوردند و 
مجسمه شاه را آتش زدند. این اولین مجسمه شاه 

بود که پایین کشیده شد.
  شما که با مجروحان انقلاب سروکار 

داشتید، بدترین وضعیت دراین باره را چه 
زمانی دیدید؟

21 بهمــن. خدا دیگــر هرگز چنیــن روزی را 
برای ملت ما نیــاورد! آن روز رادیو اعلام کرد در 
بهشت زهرا به کمک نیاز دارد. صحنه هایی که آن 
روز در آنجا دیدم، وحشتناک بود. در بهشت زهرا 
قیامتی بر پــا بود. ما برای اینکه نمی خواســتیم 
بر اثر سهل انگاری یا خســتگی ما بیماری از بین 
برود، شیفت گذاشته بودیم. من اغلب صبح ها به 
بیمارســتان و عصرها برای راهپیمایی می رفتم. 
تا روز 22 بهمن به بیمارستان ما مجروح نیاورده 
بودند، ولی آن روز کسانی را که قفسه سینه، شکم 
و قلبشان تیر خورده بود، آوردند و دکترها از شب 
تا صبح هم عمل می کردند. بیمارستان قلب بسیار 
مجهز بود و توانستیم عده زیادی را نجات بدهیم.    
ســرکار در زمانی که حضرت امام را به 
بیمارستان قلب شــهید رجایی آوردند در 
بیمارســتان بودید.  لطفا از آن روز برای مان 

بگویید.
آن روزها بیمارستان قلب، پایگاه انقلابیون شده 
بود. اوایل سال 1359 بود که در پی یک عارضه 
قلبی امام را از قم به تهران آوردند. یادم هست در 
بیمارســتان غوغایی برپا بود و کادر بیمارستان 
به شدت نگران بودند. هر کسی که امام را از نزدیک 
می دید، می گفت: ایشان یک فرد معمولی نیست! 

تأثیر ایشان در انسان حیرت انگیز بود.
شــما در روزی که رهبر معظم انقلاب را 
ترور کردند  نیزدر بیمارســتان قلب شهید 
رجایی مشغول بودید. از آن روز چه خاطراتی 

دارید؟
من در بیمارســتان بودم که خبر دادند کارهای 
اولیه روی ایشان انجام شده است و دارند ایشان 
را به بیمارستان قلب منتقل می کنند. بلافاصله 
کادر و پرسنل متخصص را آماده کردیم. موقعی 

که آقــا را آوردند، من بالای ســر برانکارد بودم. 
حالشــان خیلی بد بود و رنگ به چهره نداشتند! 
کف پاهایشان هم کاملا ســفید شده بود! اولین 
کاری که کردم این بود که هفت بار ســوره حمد 
را بالای سرشان خواندم و ایشان را سریع به اتاق 
عمل بردیم. همگی تا صبح بالای سر ایشان بیدار 
بودیم. موقعی که پس از تزریق خون، پزشــکان 
اعلام کردند که اکســیژن خون ایشان بالا رفته 
و حال شان کمی بهتر شــده است، کمی آسوده 
خاطر شدیم. مردم زیادی جلوی در بیمارستان 
صف کشیده بودند که خون بدهند. بعضی ها حتی 
حاضر بودند قلب شان را بدهند، ولی آقا نجات پیدا 
کنند! یادم هست اکثر کسانی که بعدا در فاجعه 
7 تیر به شهادت رســیدند، روز 6 تیر به عیادت 
ایشان آمده بودند. بعضی ها هم می گفتند: شب 
در حزب جلسه اســت، ولی نمی رسند، از جمله 
آقای هاشــمی که می گفتند: ترجیح می دهند 
بمانند و از نزدیک شاهد مداوای آقا باشند! اگر آقا 
مجروح نشده بودند و با عده ای که کنار ایشان در 
بیمارستان بودند به حزب رفته بودند، ما بزرگان 

دیگری را هم در آن فاجعه از دست می دادیم. 
خبر فاجعه 7 تیر را چطور به آقا دادید؟

همگی بســیار نگران بودیم که حالا این خبر را 
چگونه باید به ایشان بدهیم. من خودم از لحظه 
ورود آقا به بیمارستان تا زمان تشییع پیکر شهدای 
7 تیر، از بیمارستان بیرون نرفتم. همه روزنامه ها، 
رادیو و تلویزیون را از دسترس آقا دور نگه داشته 
بودند. بالاخره قرار شد آقای هاشمی این خبر را به 
آقا بدهند. ایشان هم در ابتدا نمی گویند چه اتفاقی 
افتاده اســت و فقط می گویند: انفجاری صورت 
گرفته است و عده ای زخمی شده اند. بعد هم کم کم 
موضوع را به ایشان می گویند آقای هاشمی خیلی 
نگران بودند که چه اتفاقی خواهد افتاد، ولی آقا با 

آرامش کامل برخورد کردند.
)موسسه مطالعات تا ریخ معاصر ایران(

اولین مجسمه شاه، کجا به زیر کشیده شد؟
خرده روایت هایي  از روزهاي پرالتهاب   بیمارستان قلب شهید رجایی، بستري 

شدن امام در پی یک عارضه قلبی، عمل رهبر انقلاب بعد از ترور و... 
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